
پزشکیان جدی تر با مردم صحبت کند
انتخابات ریاست جمهوری در شرایطی برگزار شد 
که در رقابت های انتخاباتی 5 نفر مدعی حفظ وضع 
موجود بودند و آن را ایده آل ترین شرایط می دیدند و 
اگر کسی بیرون از جامعه می آمد و صحبت های آنها 
را می شنید احساس می کرد که چه جامعه آرمانی و 
ایده آلی است و آرزو می کرد در چنین جامعه ای که 

اینها ترسیم کرده اند، زندگی کند.
وقتی  است.  دیگری  چیز  امروز  واقعیت  اما 
می بینیم تورم به شرایط وحشتناکی رسیده و ارزش ریال به دلیل اسکناس های 
بدون پشتوانه ای که دولت ها چاپ کرده اند و به جامعه تزریق شده غیر قابل تصور 
و غیر قابل باور است و وقتی می بینیم صنعت در رکود قرار گرفته و اشتغال وضعیت 
نامطلوبی را پیدا کرده بهترین راه این است که چند موضوع در دستور کار قرار بگیرد. 
از جمله نکته ای که رهبری پیش از این نیز اشاره داشته اند یعنی با شعار عزت، 
حکمت و مصلحت می توانیم با دنیا مفاهمه و گفت وگو داشته باشیم. مساله دیگر 
اجازه ای است که باید برای تغییرات صادر شود. اگر این دو مورد اعلام شود یک امید 
نسبی بین مرددین می توان ایجاد کرد که پای صندوق های رای بیایند. الان دو نفری 
که باقی مانده اند یکی نماینده وضع موجود است و سیاست هایی که اعمال خواهند 
از دولت  مراتب  به  و سیاست خارجی  اجتماعی  و  اقتصادی  کرد در حوزه های 
سیزدهم نیز سخت تر خواهد بود. نگاه دیگر نیز نگاهی تخصصی است که باید دولت 
مدرن تشکیل شود، رفاه اجتماعی را سامان دهد، معیشت مردم را تامین کند، با دنیا 
از در تعامل و گفت وگو ورود پیدا کند، بتواند یک اعتماد سازی نسبی به وجود بیاورد 
و منافع مردم و ملت را تامین و تضمین کند.  لذا تا چنین نویدی به مردم داده نشود 
قطعا این رکود انتخاباتی غیر قابل تغییر است. برای مرحله دوم نیز احساس می شود 
حتی ریزش آرای جدید در آن حداقل جمعیتی که در انتخابات های گذشته که 
کاملا یکدست بود شاید امروز نا امید شوند و شرکت نکنند. به هر صورت آنچه مهم تر 
از دو نامزد باقی مانده و انتخابات است کلیت نظام است که اگر سیاست تعامل و 
گفت وگو و استفاده از متخصصان و کارآمدان، کم کردن استرس ها و فشارها در 
حوزه های فرهنگی و اجتماعی مردم محترم شمرده شود می توان امیدوار بود که در 
آینده گشایش هایی تدریجی را در عرصه های فرهنگی، اقتصادی و سیاسی شاهد و 
ناظر باشیم.  از سوی دیگر آقای پزشکیان نیز مقداری جدی تر با مردم صحبت کند، 
مهم تر از آن خودش باشد و آقای پزشکیانی که سال هاست می شناسیم، همیشه 
درد مردم را بیان کرده و زبان حال مردم را بیان کرده اگر به همان ادبیات رفتاری و 
گفتاری خودش برگردد شاید این امیدواری به وجود بیاید که افرادی را که شاید در 
مرحله اول هم شرکت نکردند در مرحله دوم پای صندوق بیاورد حتی اگر ده درصد 
هم از جمعیت مرددین هم به پای صندوق رای بیایند می شود به آینده و پیروزی آقای 

پزشکیان در دور دوم امیدوار بود.

با ابلاغ نامه تمدید ماموریت از سوی وزارت علوم، 

سقائیان نژاد »شهردار قم« باقی ماند
رئیس شورای شهر قم گفت: سیدمرتضی سقائیان نژاد با ابلاغ نامه تمدید 

ماموریت از سوی وزارت علوم، شهردار قم باقی می ماند.
محسن محرری رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به ابلاغ نامه تمدید 
ماموریت آقای سیدمرتضی سقائیان نژاد از دانشگاه اصفهان به شهرداری قم 
گفت: با تصویب هیأت امنای دانشگاه صنعتی اصفهان به ریاست وزیر محترم علوم 
مدت خدمت آقای دکتر سقائیان نژاد در شهرداری قم یک سال دیگر تمدید شد. 
وی افزود: خوشبختانه با تمدید مذکور مشکلی برای استمرار مدیریت شهری در 
سال آخر شورا نخواهیم داشت.  پیش از این خبر هایی مبنی بر انتخاب سرپرست 
برای شهرداری قم در صورت عدم موافقت وزارت علوم با تعویق بازنشستگی آقای 
سقاییان نژاد منتشر شده بود.سقائیان نژاد عضو هیات علمی دانشگاه صنعتی 

اصفهان است که از خرداد سال ۱۳۹۴ به عنوان شهردار قم انتخاب شده است.

آیت الله اعرافی در دیدار مدیرعامل شرکت گاز قم:

فرهنگ سازی اصلاح الگوی مصرف 
از مدارس آغاز شود

مدیر حوزه های علمیه کشور اصلاح الگوی مصرف را یک ضرورت انکار ناپذیر 
دانست و گفت: فرهنگ سازی الگوی مصرف یک رکن مهم است و مولفه آن 
فناوری های پیشرفته است و باید به آن سمت رفت، این کار در آموزش و پرورش 
مهم است و حوزه هم وظیفه دارد در بخش های تبلیغی و شبکه های مرتبط این 

آگاهی بخشی و اطلاع رسانی را انجام دهد.
آیت الله اعرافی در دیدار مرتضی خوش لهجه مدیرعامل شرکت گاز استان قم 
که در دفتر مدیر حوزه های علمیه برگزار شد در سخنانی گفت: بحث آب، برق و 
انرژی استان نیازمند یک برنامه ریزی جدی و بلند مدت است. مدیر حوزه های 
علمیه کشور افزود: در مباحث مرتبط با تأمین آب استان، ایجاد سد و انتقال آب 
از دریا هرچه سریعتر در دستور کار قرار بگیرد همچنان که برخی استان ها انجام 
داده اند.  امام جمعه قم با بیان اینکه باید یک نگاه کلان و راهبردی در تامین انرژی 
استان داشت، خاطرنشان کرد: لازم است از همه ظرفیت های درون استانی و ملی 
استفاده کرد و طرح ها را پیش برد؛ بسیاری از کشورها انرژی بادی و خورشیدی 
را دنبال می کنند، ما هم باید با یک جهش به انرژی های تجدید پذیر بپردازیم تا 
بار مصرف گاز سبک شود. مدیر حوزه های علمیه در ادامه هم افزایی و همکاری 
همه دستگاه های قم برای پیشبرد اهداف کلان استان را ضروری دانست و اظهار 
کرد: باید ده، بیست مسئله اساسی استان را شناسایی کرد و با کمک استاندار، 
نمایندگان قم در مجلس شورای اسلامی و سایر بخش های مربوطه به حل آنها 
پرداخت. آیت الله اعرافی اصلاح الگوی مصرف را یک ضرورت انکار ناپذیر دانست 
و ابراز داشت: فرهنگسازی الگوی مصرف یک رکن مهم است و مولفه آن فناوری 
های پیشرفته است، فناوری هایی که مصرف را بهینه سازی می کند و باید به آن 
سمت رفت، این کار در آموزش و پرورش مهم است و حوزه هم وظیفه دارد در بخش 
های تبلیغی و شبکه های مرتبط این آگاهی بخشی و اطلاع رسانی را انجام دهد.
در ابتدای این دیدار مرتضی خوش لهجه، مدیرعامل شرکت گاز استان قم به بیان 

گزارشی از برنامه ها و فعالیت های این شرکت پرداخت.
 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم:

اولویت تخصیص زمین با متاهلین است
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: متقاضیان طرح نهضت ملی مسکن 
که وضعیت پرونده آنان در وضعیت تایید نهایی است با اولویت زمان ثبت نام به مرور 

تخصیص زمین خواهند شد.
حسین زنجیرانی فراهانی روز یکشنبه در گفت وگویی اظهار کرد: در استان قم 
بیش از ۳۳ هزار متقاضی در طرح نهضت ملی مسکن در وضعیت تایید اولیه و 
نهایی هستند. وی افزود: بخشی از این متقاضیان، ثبت نام کنندگان سال ۱۴۰۰ 
هستند که در اولویت قرار خواهند داشت. زنجیرانی در خصوص نحوه تخصیص 
زمین این افراد گفت: تخصیص زمین و سایت مربوطه با در نظرگرفتن تاریخ ثبت نام 
و در شرایط مشابه با فرایند قرعه کشی مشخص می شود. وی ادامه داد: به مرور 
اراضی سایت های پرنیان و قنوات، قطعه بندی و تفکیک می شود که به فراخور 
قطعات تفکیک شده، مرحله به مرحله به متقاضیان تخصیص زمین داده خواهد 
شد. وی تصریح کرد: مراجعه یا عدم مراجعه این افراد به اداره کل و اخذ دستور و 
حضور در برنامه دیدار و ملاقات مردمی تاثیری در تسریع تخصیص زمین نخواهد 
داشت و طبق روال گفته شده و با اولویت ثبت نام کنندگان سال ۱۴۰۰ تخصیص ها 
انجام می شود. مدیرکل راه و شهرسازی قم اظهار کرد: اولویت تخصیص زمین با 
متاهلین است. به گفته وی، حدود هفت هزار متقاضی قانون حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیت و دریافت زمین نیز در وضعیت تایید اولیه و تایید نهایی هستند که 

این متقاضیان نیز براساس زمان ثبت نام تخصیص خواهند شد.
۸5 هزار متقاضی نهضت ملی مسکن در قم واجد شرایط خانه دارشدن هستند 
که هم اینک عملیات اجرایی ساخت واحدهای مسکونی برای ۷۱ هزار نفر در ۱۳ 

سایت نهضت ملی مسکن استان ، در حال انجام است.

غلامرضا انصاری*

مسعود پزشکیان:
آنهایی که خود بخشی از مشکل اند 

نمی توانند ما را نجات دهند
نامزد انتخابات ریاست جمهوری با تاکید بر اینکه آینده در دستان 
مردم است، گفت: آنهایی که خود بخشی از مشکل اند نمی توانند ما 
را نجات دهند. مسعود پزشکیان نامزد چهاردهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری در حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس 
نوشت:من  برای ایران به صحنه آمدم حالا نوبت شماست؛ به کمک 
ایران بیایید …قطارِ ایرانِ ما به دهقانان فداکاری چون شما نیاز دارد. 
افراد داخل قطار را صدا کنید، صدای ما را به گوش همه برسانید. دلایل  صفحه 2

آیت الله اعرافی در دیدار مدیرعامل شرکت گاز قم:

فرهنگ سازی اصلاح الگوی مصرف از مدارس آغاز شود
صفحه 1

مدیر نمایندگی ستاد دیه قم :

۱۸۴ زندانی بدهکار 
مالی نیازمند کمک 

خیران هستند

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم :

طرح کاشت هشت میلیون 
درخت طبق برنامه

 پیش  می رود

صفحه 8

صفحه 8

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد:

تبدیل سالانه هشت 
هکتار از کشت فضای 

باز به گلخانه ای

مدیرکل امور سیاسی و انتخابات استانداری قم  خبرداد:

مشارکت ۵۷درصدی 
مردم قم در انتخابات 

ریاست جمهوری

صفحه 8

صفحه 1
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محمدرضا عارف: 
فرصت اشتباه نداریم ،اگر اشتباه کنیم 

فرصت جبران نداریم
انتخابات  و  ماییم  حال  کرد:  تاکید  هشتم  دولت  اول  معاون 
چگونگی  درخصوص  تاریخ،  که  تیرماه  پانزدهم  سرنوشت ساز 
رفتار انتخاباتی همه ما قضاوت خواهد کرد. محمدرضا عارف در 
گفت وگویی با اشاره به دور اول انتخابات ریاست جمهوری چهاردهم، 
گفت: مردم عزیز ایران در اقصی نقاط کشور از شهر و روستا گرفته، 
با حضور مسئولانه خود در انتخابات هشتم تیرماه جاری گام مهمی 
صفحه2در راستای حق سرنوشت خود برداشتند. معاون اول دولت هشتم 

معاون فرهنگی، اجتماعی و زیارت استانداری قم:
مردم قم از رییس جمهور 

شهید بدرقه کم نظیری داشتند

معاون خدمات شهری شهرداری قم تاکید کرد:

طرح جامع آموزش سازمان 
مدیریت پسماند تدوین شود 

معاون فرهنگی، اجتماعی و زیارت استانداری 
قم گفت: مردم قم از رییس جمهور شهید بدرقه 
کم نظیری داشتند که این امر مورد تمجید رهبر 
معظم انقلاب نیز قرار گرفت. حجت الاسلام و 
المسلمین سید اسماعیل حسینی مقدم ظهر 
و  هنر  فرهنگ،  اصحاب  سوگواره  در  یکشنبه 
و  عزیز  رئیسی  شهید  »اربعین  عنوان  با  رسانه 
شهدای پرواز اردیبهشت« که با حضور جمعی 
سالن  در  هنرمندان  و  نویسندگان  شاعران،  از 
ای  الله خامنه  آیت  همایش کتابخانه عمومی 
قم برگزار شد، گفت: هنر ملال آور نیست چون 

شهری  خدمات  و  محیط زیست  معاون 
شهرداری قم گفت: ضروری است طرح جامع 
آموزش سازمان مدیریت پسماند تدوین شود و 
جزو اسناد بالادستی سازمان قرار گیرد. مهدی 
سازمان  شورای  جلسه  در  مقدم  اصفهانیان 
مدیریت پسماند شهرداری قم که در سالن شهید 
مولوی شهرداری برگزار شد، با اشاره به اقدامات 
صورت گرفته در حوزه آموزش و فرهنگ سازی 
مدیریت پسماند و لزوم توسعه و رشد این برنامه ها، 
اظهار کرد: ضروری است طرح جامع آموزش 
اسناد  جزو  و  تدوین  پسماند  مدیریت  سازمان 

صفحه 4

صفحه 8

با ابلاغ نامه تمدید ماموریت از سوی وزارت علوم؛ 

سقائیان نژاد »شهردار قم« باقی ماند
صفحه 1

مدیرکل امور سیاسی و انتخابات استانداری قم گفت: میزان مشارکت مردم استان قم 
در مرحله اول چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری 5۷درصد بود که نسبت به 

انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ رشد ۴درصدی داشتیم.
حسن محبوبی در گفت وگویی با اشاره به وضعیت مشارکت مردم قم در مرحله اول 
چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری اظهار داشت: شهرستان کهک باتوجه به 
شرایطی که دارد و اینکه مردم قم روزهای جمعه به سمت کهک می روند به همین خاطر 

آمار مشارکت مردم در این منطقه از ۱۰۰ درصد هم بیشتر بود.
مدیرکل امور سیاسی و انتخابات استانداری قم گفت: تعداد 2۷ شعبه در شهرستان 
کهک بود. بسیاری از مردم به شعب ما در کهک مراجعه می کردند، تعرفه ها را مجدداً 
افزایش دادیم. فرماندار کهک با مدیریت و هماهنگی های استانداری انتخابات خیلی 
خوبی را برگزار کرد. در جعفریه مشارکت ۸۷ درصد بود. شهر قم هم مردم مشارکت 
خوب و بالایی داشتند. محبوبی با اشاره به میزان مشارکت مردم استان قم در انتخابات 
ریاست جمهوری گفت: میزان مشارکت مردم استان قم در مرحله اول چهاردهمین 
دوره انتخابات ریاست جمهوری 5۷ درصد بود که نسبت به انتخابات ریاست جمهوری 
۱۴۰۰ رشد ۴درصدی داشتیم. به گزارش تسنیم، استان قم در چهاردهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری ۸56 هزار و 5۰۰ واجد شرایط رأی دادن داشت که 5۷ 

درصد مردم پای صندوق های رأی حاضر شدند و جزو سه استان نخست کشور در 
میزان مشارکت است. برای مرحله اول چهاردهمین دوره انتخابات  ریاست جمهوری 
هشتم تیرماه، ۷۴۷ شعبه اخذ رأی در استان قم وجود داشت که از این تعداد 566 
شعبه اخذ رأی در شهرستان قم، 2۹ شعبه در خلجستان، 2۹ شعبه در جعفریه و 2۷ 
شعبه اخذ رأی در کهک جانمایی شده بود، همچنین هشت هیئت  اجرایی تشکیل که 
پنج هیئت اجرایی در بخش ها و سه هیئت در شهرستان  کهک، جعفرآباد و قم تشکیل 
شده بود. بیشترین شعب سیار اخذ رأی مربوط به بخش ها بود، اما در شهرستان ها ۹۰ 
درصد شعب ثابت بودند. امسال 55۰۰ نفر رأی اولی برای انتخابات چهاردهمین دوره 
ریاست جمهوری در استان قم وجود داشت که از این تعداد 2۸۰۰ نفر پسر و 2۷۰۰ 
نفر دختر هستند. استان قم در حالی خود را برای دور دوم چهاردهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری و ثبت رکورد بالای مشارکت آماده می کند که در انتخابات دوازدهمین 
دوره مجلس شورای اسلامی در اسفندماه ۱۴۰2 رشد ۱2درصدی مشارکت داشته و 
با ثبت ۴۹.۷ درصد جزو استان های برتر در مشارکت بود. استان قم در انتخابات دوره 
قبل ریاست جمهوری که در سال ۱۴۰۰ برگزار شد مشارکت 5۳.۱۷ درصد را به ثبت 
رساند و حالا در دور اول چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری در هشتم  تیرماه 

با ثبت 5۷ درصد مشارکت، این رکورد شکسته شد.

مدیرکل امور سیاسی و انتخابات استانداری قم  خبرداد:
مشارکت ۵۷درصدی مردم قم در انتخابات ریاست جمهوری

تولیت حرم بانوی کرامت گفت: نباید به شعار های 
نگاه  تمام شده  به عنوان یک موضوع  سال های قبل 
کرد؛ بلکه باید به عنوان مقدمه شعار های سال های بعد 
به آن توجه شود و اگر به آن عمل نشده باید در دستور 

کار قرار گیرد.
مرتضی  دیدار  در  سعیدی  محمد  سید  آیت الله 
خوش لهجه مدیرعامل شرکت گاز استان قم که در سالن 
محراب حرم مطهر بانوی کرامت انجام شد، اظهار کرد: 
ایام  انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری در 
اعیاد غدیر و مباهله برگزار شد؛ ازاین رو هم مردم و هم 

مسئولین نگاه ویژه ای به آن داشتند.
 وی با بیان اینکه باید نسبت به انرژی هایی که در 
اختیار مردم قرار می گیرد به مردم اطلاع رسانی شود 
که اینها سرمایه های کشور است و مبلغی که بابت آن 
گفت:  نیست،  مالک شدنشان  معنای  به  می پردازند 
مردم باید بدانند که برای انرژی که در اختیار آنها قرار 
می گیرد خیلی بیش از اینها هزینه می شود و مبلغی که 
می پردازند در مقابل بهای چیزی که مصرف می کنند 
ناچیز است و نباید به گونه ای القا شود که مردم مالک 

آنچه استفاده می کنند هستند.

 تولیت حرم مطهر بانوی کرامت افزود: وقتی فردی 
که  بهایی  می شود  عمومی  نقلیه  وسیله  یک  سوار 
می پردازد برای مالک شدن صندلی که روی آن نشسته 
نیست که هرچه خواست روی آن بنویسد و هر کاری 
خواست انجام دهد؛ بلکه پولی که می دهد برای طی 
مسافتی است که با آن وسیله انجام می دهد؛ بنابراین 
پولی که مردم برای گاز، آب، برق، بنزین و ازاین دست 
موارد می پردازند بهای واقعی آن نیست و نباید آن را تلف 

کنند و هر طور دلشان خواست مصرف کنند.
 وی با بیان اینکه خود شرکت هایی که این خدمات 
را ارائه می دهند باید مردم را نسبت به نحوه استفاده از 
این خدمات آگاه کنند گفت: در جریان قرار دادن مردم 
نسبت به واقعیات و حقایق ارزشمند و مفید فایده است.
الگوی  اصلاح  شعار  به  اشاره  با  سعیدی  آیت الله   
مصرف در سال های قبل گفت: شعار های سال را که 
نگاه می کنیم می بینیم که نسبت به سال های گذشته 
حالت تکمیلی و برای سال های پیش رو حالت مقدمه 
دارد؛ بنابراین نباید به شعار های سال های قبل به عنوان 
یک موضوع تمام شده نگاه کرد؛ بلکه باید به عنوان 
مقدمه شعار های سال های بعد به آن توجه شود و اگر به 

آن عمل نشده باید در دستور کار قرار گیرد.  وی با بیان 
اینکه باید فردی را انتخاب کنیم که نسبت به عملکرد 
رئیس جمهور قبلی متعهد باشد و دوره ریاست جمهور 
قبل را تمام شده تلقی نکند، افزود: نباید یک جریان که 
روی کار می آید هرچه جریان قبلی انجام داده را نادیده 
بگیرد و یا خراب کند؛ زیرا این کار به ضرر مردم است و 

بیشترین آسیب به مردم می رسد.

آیت الله سعیدی:

اگر به شعار سال های قبل عمل نشده مجدد در دستور کار قرار گیرد

از  قم  شهرداری  عمرانی  امور  بر  نظارت  مدیرکل 
امام  ورزشی-تفریحی  مجموعه  عمرانی  فعالیت 
و  توان بخشی  بازپروری،  به منظور  موسی صدر 
آب درمانی خبر داد و گفت: چنانچه همه پیش بینی ها 
به درستی انجام شود، این مجموعه تا پایان سال جاری 

به بهره برداری خواهد رسید.
کرد:  اظهار  گفت وگویی  در  رشیدی نژاد  علیرضا 
سال گذشته پروژه ساخت مجموعه ورزشی-تفریحی 
آب درمانی امام موسی صدر تعریف شد که کاربری 

تفریحی و درمانی خواهد داشت.
 وی با بیان اینکه این مجموعه یک محیط مناسب 

که  دارد  آب درمانی  و  توان بخشی  بازپروری،  برای 
در  افزود:  احداث خواهد شد  مرکزی  در ساختمان 
تمهیداتی  با  که  دارد  وجود  استخر  دو  آن  مجاورت 
همچون ورود و استخرهای مجزا می تواند هم زمان به 

استفاده آقایان و خانم ها برسد.
قم  شهرداری  عمرانی  امور  بر  نظارت  مدیرکل   
خاطرنشان کرد: سال گذشته یک قرارداد به میزان 
۱۰۰ میلیارد تومان دراین باره منعقد شد و در حال 
تأسیسات  همچون  حوزه  چند  در  کار  نیز  حاضر 

موردنیاز استخرها و سازه پیگیری می شود.
 رشیدی نژاد اضافه کرد: ساخت اسکلت ساختمان 

مرکزی این مرکز آب درمانی به زودی تمام خواهد شد و 
هم زمان با بحث نازک کاری، احداث موتورخانه، ایجاد 
تأسیسات زیرساختی استخرها و بحث های این چنینی 

در حال انجام است.
 وی با بیان اینکه در حال حاضر کار پیشرفت ۳۰ 
درصدی داشته و امیدواریم تا پایان سال به بهره برداری 
برسد، تأکید کرد: سال گذشته احداث پارکینگ های 
امام  خیابان  پارکینگ  بود،  کار  دستور  در  طبقاتی 
به  توجه  با  و  آغاز شد  )ره( زمستان ۱۴۰۱  خمینی 
شرایط آن محدوده و دسترسی دشوار به اجرای طرح، 

کار در حال پیگیری است.

مدیرکل نظارت بر امور عمرانی شهرداری قم خبرداد:
بهره برداری از مجتمع آب درمانی امام موسی صدر تا پایان سال 
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اینبار چرا مردم نیامدند؟ 
اگر فرض کنیم دلیل عدم مشارکت در سال ۱۴۰۰ 
عملکرد دولت روحانی بوده، الان هم باید بگوییم چون 
عملکرد ۳۳ ماهه دولت سیزدهم نارضایتی را افزایش 

داده، مردم مشارکت نکردند.
انتخابات ۸ تیر از دو جنبه قابل بررسی است، سه 
آمد  زیر 5۰ درصد  میزان مشارکت  وقتی  پیش  سال 
منتقدان گفتند علت اینکه مردم در انتخابات شرکت 
نکردند بخاطر عملکرد غلط اقتصادی دولت دوازدهم 
بوده ،سوال این است که اینبار چرا مردم نیامدند؟ بالاخره مردم یک دلیلی باید داشته 
باشند،اگر فرض کنیم دلیل عدم مشارکت در سال ۱۴۰۰ عملکرد دولت روحانی بوده، 
الان هم باید بگوییم چون عملکرد ۳۳ ماهه دولت سیزدهم نارضایتی را افزایش داده، 

مردم مشارکت نکردند.
در انتخابات ۸ تیر، هم میزان مشارکت افزایش پیدا نکرد و هم آرای ماخوذه به گونه ای 
بود که انتخابات به دور دوم کشیده شد مضاف بر اینکه مجموع آرای دو نفری که منتسب 
به جبهه انقلاب هستند را جمع بکنیم به آرای رئیس جمهور قبلی نمی رسد . مقایسه 
این دو عدد چند نکته دارد ،نکته اول که خیلی مهم است این است که شاخص های 
اقتصادی در ۳۳ ماه گذشته رضایت بخش نبوده ،مهمترین شاخص اقتصادی تورم 
است که سه سال پیاپی دارای تورم ۴۰ درصد بوده ایم که در تاریخ 5 دهه گذشته چنین 
نکته ای نداشته ایم که سه سال پیاپی میانگین تورم ۴۰ درصد باشد.نکته دوم وضعیت 
معیشت مردم است که تقریبا ۳۰ درصد مردم زیر خط فقر هستند و نکته مهمتر اینکه 
6۰ درصد اینها کسانی هستند که شاغل هستند و باز زیر خط فقر هستند .نکته بعدی 
شاخص مسکن است ،استاندارد این است که ۳۰ درصد درآمد صرف هزینه مسکن 
شود در حالی که الان دو سه برابر این عدد هزینه مسکن می شود و مردم شدیدا دچار 

مشکل مسکن هستند.
نکته بعدی وعده هایی بود که داده شد و گفته شد با یک میلیون تومان یک شغل 
می توانند ایجاد کنند و یا یک میلیون شغل ایجاد خواهند کرد ،یا یک میلیون مسکن 
خواهند ساخت و یا اینکه قیمت مرغ و تخم مرغ ربطی به تحریم ندارد و یا اینکه ما بهتر 
از بقیه بلدیم با دنیا مذاکره کنیم و مسائلمان را در قدرت حل کنیم .در ۳۳ ماه گذشته 
آثار این وعده ها بر روی سفره مردم نیامد و تردید نباید کرد که این موضوع بر روی مردم 

تاثیر می گذارد.
این است که یک جریان می خواهد همه  بنظر می رسد علت کاهش مشارکت 
جالش ها را به جریان مقابل نسبت دهد، در بیانیه امروز آقای قالیباف، فراز اصلی این 
است که او از آقای جلیلی حمایت می کند زیرا چالش های اقتصادی و سیاسی موجود 
را محصول عملکرد اطرافیان آقای پزشکیان یا جریانی که از پزشکیان حمایت می کند 
و به طور مشخص جریان اصلاحات می داند . نکته اساسی این است که ۳۳ ماه از 
آن دولت گذشته و همچنیان همه مسائل و مصائب را به دولت روحانی ربط می دهند 
،سوال این است که شما در این ۳۳ ماه چه کار کردید، در حالی که خالص ترین دولت 

بعد از انقلاب بودید و ۳۳ ماه هم فرصت بود چه اتفاقی افتاد .
نکته کلیدی دیگر بحث مناظره ها بود ،مناظره ها خیلی اثر منفی بر مشارکت گذاشت 
،در مناظره ها هر یک از کاندیداهای جریان اصولگرا آمدند توزیع ثروت انجام دادند! 
یکی گفت خط اعتباری یک میلیارد تومانی به خانوارها می دهم،یکی گفت 2۰۰ متر 
زمین رایگان می دهم،دیگری گفت من به زوج ها، ۳ ساله مسکن رایگان می  دهم و 
یکی دیگر گفت یارانه طلایی می دهم .مردم هم از خودشان می پرسند اینان که این 
همه راهکارداشتند ، پس چرا وقتی در دولت بودند و کنار رئیس جمهور می نشستند، 
این پیشنهاد ها را به رییسی ندادند؟ و به این پاسخ می رسیدند که حتما در این وعده ها 
صداقتی نیست و یا به این دلیل پیشنهاد نداده اند که می خواستند، موفقیت ها را به 
نام خودشان سند بزنند. نهایتا هم جمع بندی مردم این شد که آنان فقط دنبال قدرت 

هستند.
مردم درباره اصلاح طلبان، این ملاحظه را دارند که حالا فرضا، آقای پزشکیان رای 
بیاورد، مگر می  گذارند او کاری بکند؟ دولت قبلی حتی برجام را نیز منعقد کرد اما 
این ها مانع اجرا و احیای آن شدند. معمار برجام آقای ظریف است و ایشان به صراحت 
می گوید اگر می گذاشتند بعد از اینکه ترامپ از برجام خارج شد می توانستیم آن را احیا 

کنیم اما نگذاشتند ، مردم شاهد و ناظر این حرف ها هستند.
از سوی دیگر، آقای پورمحمدی که از جریان اصیل اصولگرایی و جامعه روحانیت مبارز 
است به آقای جلیلی می گوید شما مانع الحاق ایران به» اف ای تی اف« شدید،خُب 
این کارشکنی، چفدر بار مالی به اقتصاد ایران تحمیل کرده؟ مردم می گویند حتی اگر 
آقای پزشکیان هم رای بیاورد، باز یکی مثل آقای جلیلی ممکن است در شورای امنیت 
نگذارد کار به درستی پیش برود. این ها، واقعیت های اقتصاد و سیاست ایران است که 
در مناظرات مطرح و افشا شد.مردم این جملات را سمی شنیدند ند و می گویند وقتی 

اینها خودشان با خودشان کنار نمی آیند چطور می خواهند به منافع ما فکر کنند؟
بنظرمی رسد این مسائل بر آمار مشارکت مردم اثر منفی زیادی گذاشت. مضاف بر 
اینکه ما باید این حق را به مردم بدهیم که وقتی احساس می کنند نخواهند گذاشت 
منتخب شان، تاثیری بر معیشت و اشتغال و... داشته باشد، طبیعی است که احساس 

می کنند انتخابشان خنثی است، انگیزه مشارکت را از دست می دهند .
کارشناس مسائل سیاسی و اقتصادی

حاجی دلیگانی در تذکر شفاهی:

وضعیت فعلی حضور اتباع بیگانه
 به نفع کشور نیست

نماینده مردم شاهین شهر در مجلس گفت: وضعیت فعلی حضور اتباع بیگانه به نفع 
کشور نیست و آن ها مسائلی را ایجاد می کنند، بیشتر هجوم فرهنگی از طرف اتباع 
بیگانه است و این موضوع در شهرهای حوزه انتخابیه اینجانب وضعیت اسفناکی پیدا 

کرده است.
حسینعلی حاجی دلیگانی در نشست علنی روز )یکشنبه، ۱۰ تیرماه( مجلس شورای 
اسلامی در تذکر شفاهی خود گفت: رقابت های انتخاباتی تمام می شود، نباید در این 
دوران حرفی زد که دشمن شاد شود و دستاوردهای عظیم انقلاب نادیده گرفته و منافع 

ملی مورد هجمه قرار بگیرد.  
نماینده مردم شاهین شهر، میمه و برخوار در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: 2۳ 
هزار میلیارد تومان از سوی سازمان تامین اجتماعی به دانشگاه های علوم پزشکی 
پرداخت شده است. شفاف اعلام کنید به کدام دانشگاه چه میزان پرداخت شده و 
همچنین اجازه ندهید این بدهی ها مجددا انباشته شود. وی با اشاره به اینکه متناسب 
سازی حقوق بازنشستگان کشوری و لشگری اجرا شد اما از وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی گلایه داریم که چرا متناسب سازی حقوق کارگران شریف انجام نشده است، 
ادامه داد: وضعیت فعلی حضور اتباع بیگانه به نفع کشور نیست و آن ها مسائلی را ایجاد 
می کنند، بیشتر هجوم فرهنگی از طرف اتباع بیگانه است و این موضوع در شهرهای 

حوزه انتخابیه اینجانب وضعیت اسفناکی پیدا کرده است.
 

علی تاجرنیا:

شاهد تخریب های جعلی
 از سوی رقیب هستیم

رئیس ستاد استان تهران مسعود پزشکیان گفت: شاهد تخریب های جعلی از سوی 
رقیب هستیم. کمپین آقای پزشکیان رویکرد تخریبی ندارد و بیشتر حالت نقد دارد و 
بیشتر بر اساس اخلاق خواهد بود. جریانی می تواند موفق باشد که حق اقلیت را به 
رسمیت بشناسد. یک دست شدن حاکمیت در دوران احمدی نژاد و سه ساله اخیر 
نشان داد که اختلاف افکنی مشکلات را حل نخواهد کرد و پروژه های یکدست سازی 
نشان دهنده  هم  جلیلی  مقابل  در  قالیباف  کمپین  شکست  است.  نبوده  موفق 

اختلافات و شکاف در جریان اصولگرایی است.
علی تاجرنیا مسعود پزشکیان در نشست خبری گفت: اگر قرار است کاندیدای 
اصلاح طلبان پیروز شود باید میزان مشارکت بیش از 5۰ درصد شود. با توجه به نتایج 
روز جمعه کاندیدای اصلاح طلبان با وجود مشارکت ۴۰ درصدی باز هم رای اول را به 
خودش اختصاص داد. در این موضوع یک پیروزی برای اصلاح طلبان اتفاق افتاده و 

باید آن هایی که تحریمی هستند را با خودمان همراه کنیم.
وی افزود: کسانی که نخواستند شرکت کنند نظرشان برای ما محترم است، ضمن 
احترام به کسانی که رای ندادند می دانیم که اگر برخی زمانی رای داده اند و کاندیدای 
مورد نظرشان نتوانسته نظراتشان را اجرایی کند همین باعث شده تا مردم از صندوق 
رای  رویگردان شوند. کسانی که رای ندادند امیدوارم پیامشان از سوی حاکمیت درک 

شود و این پیام از سوی ستاد آقای پزشکیان هم درک شده است.

اخبار

اسحاق جهانگیری:

با توهم بانیان وضع موجود نمی توان 
تحریم را رفع کرد 

معاون اول دولت یازدهم و دوازدهم با بیان اینکه با توهم بانیان وضع موجود نه 
می توان تحریم را رفع کرد و نه معیشت مردم را بهبود بخشید، گفت: با انتخاب 
پزشکیان می توان امیدوار بود که ایران هراسی و تحریم به ایران دوستی و تعامل 

تبدیل شود
  اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور در دولت های یازدهم و دوازدهم: 
گذشته چراغ راه آینده است. برای آینده ایران دو تفکر رقابت می کنند: تفکری که 
بانی وضع موجود و تشدید تحریم ها و تهدیدهاست و تفکری که می خواهد ایران 
را از این مخمصه خارج کند. در دهه ۹۰ شاخص های اصلی اقتصادی به جز 
سالهای ۹5، ۹5 و ۹6 خوب نیست ولی بالاترین نرخ رشد اقتصادی و پائین ترین 
نرخ تورم هم متعلق به همین سال هاست )رشد اقتصادی ۱۴% و تورم 6/۸ %(. 
تفاوت سال های سخت تر با سال های دیگر، در تحریم است: تحریم فروش نفت، 
تحریم بانکی در جابجایی پول ، تحریم حمل و نقل دریایی و بنادر، تحریم بیمه ها و 

... . تحریم عامل ایجاد یا تشدید همه مشکلات اقتصادی است.
حال، دکتر پزشکیان آمده است؛ کسی که تحریم را نعمت نمی داند، تیم قوی 
دیپلماتیکی با اوست که قدرت مذاکره با دنیا و حتی واضعان تحریم را دارد و در 
داخل هم از قدرت اجماع سازی برای حل مسائل برخوردار است، با انتخاب او می 
توان امیدوار بود که هم ایران هراسی و تحریم به ایران دوستی و تعامل تبدیل شود 

و هم چرخه اقتصادی کشور در مسیر توسعه قرار گیرد.
با توهم بانیان وضع موجود نه می توان تحریم را رفع کرد و نه معیشت مردم را 

بهبود بخشید.
 

محمدرضا عارف: 

فرصت اشتباه نداریم ،اگر اشتباه کنیم 
فرصت جبران نداریم

معاون اول دولت هشتم تاکید کرد: حال ماییم و انتخابات سرنوشت ساز پانزدهم 
تیرماه که تاریخ، درخصوص چگونگی رفتار انتخاباتی همه ما قضاوت خواهد کرد.
محمدرضا عارف در گفت وگویی با اشاره به دور اول انتخابات ریاست جمهوری 
چهاردهم، گفت: مردم عزیز ایران در اقصی نقاط کشور از شهر و روستا گرفته، با 
حضور مسئولانه خود در انتخابات هشتم تیرماه جاری گام مهمی در راستای حق 

سرنوشت خود برداشتند.
معاون اول دولت هشتم با بیان اینکه عده ای هم به دلایل مختلف نخواستند از 
این حق خود استفاده کنند، افزود: حال ماییم و انتخابات سرنوشت ساز پانزدهم 
تیرماه که تاریخ، در خصوص چگونگی رفتار انتخاباتی همه ما قضاوت خواهد 
کرد.  عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام ادامه داد: به عنوان یک شهروند و 
کسی که در تحولات ۴۰ ساله گذشته حضور داشتم می دانم فرصت اشتباه 
نداریم و اگر اشتباه کنیم فرصت جبران نخواهیم داشت به همین دلیل از همه 
مردم عزیز ایران بویژه جوانان و زنان فهیم کشورم می خواهم روز پانزدهم تیرماه 
پای صندوق های رأی، ندای امید به اصلاح از درون را بار دیگر بر سپهر سیاسی 

ایران طنین افکن کنند.
عارف در پایان تاکید کرد: سرنوشت آینده ی ایران عزیز را به تنفر از گذشته، گره 

نزنیم. از گذشته بیاموزیم و درد ایران را با شناخت درمان کنیم.
 

حمایت رئیس مجلس، شهردار تهران و مقامات دولت از جلیلی از نگاه 
یک حقوقدان ؛

سوءاستفاده از امکانات دولتی،
جرم انتخاباتی است

میرمحمدصادقی در پاسخ به این سوال که سبد رأی قالیباف به حساب کدام 
کاندیدا ریخته خواهد شد، گفت: »به نظرم سبد رأی آقای قالیباف تقسیم خواهد 
شد، نمی توان گفت تمام آرای آقای قالیباف علی رغم حمایتی که ایشان از آقای 
جلیلی کردند، به سبد آقای جلیلی برود. طبعاً بخشی از آرا به سبد آقای جلیلی 

خواهد رفت و برخی از آرا به سبد آقای پزشکیان.«
حسین میرمحمد صادقی، معاون تقنین مجلس دهم، در گفتگویی با اشاره 
به حمایت برخی از اعضای دولت، شهردار تهران و محمدباقر قالیباف از سعید 
جلیلی گفت: »در قانون برای تبلیغات موارد خاصی در نظر گرفته شده و یک 
فلسفه ای در پشت آن قرار دارد تا افراد خارج از این موارد خاص تبلیغ نکنند. 
بنابراین این اقدامات دو اشکال دارد. یکی استفاده از هرگونه امکانات دولتی است 
و استفاده از تریبون مجلس هم مانند استفاده از امکانات دولتی در راستای تبلیغ 
یک نامزد یا تخریب یک نامزد دیگر محسوب می شود.« وی ادامه داد: »تخریب 
یک نامزد دیگر در واقع تبلیغ رقیب او است، بنابراین کسی فکر نکند که این کار 
تبلیغ محسوب نمی شود. علاوه براین، اگر از امکانات دولتی برای چنین کاری 
استفاده شده و تبلیغات در خارج از موعد تبلیغات باشد، این تخلف دوم است. در 
واقع افراد تبلیغاتی انجام داده اند و به نظرم این هر دو اشکال وجود دارد و احیاناً 
باید این کارها به صورت جدی برخورد شود. گاهی هم شخصی از فلان نامزد 
حمایت می کند، این هم تبلیغ است. به نظر می رسد که حتی اگر استفاده از 

امکانات دولتی نباشد، فقط در دوران مجاز تبلیغات قابل انجام است.«
 

چرا برخی جمله من درخصوص طالبان به خود گرفته اند!

واکنش آذری جهرمی به تذکر رسایی
وزیر پیشین ارتباطات گفت: اینکه آقای رسایی و دوستانشان در ستاد آقای 
جلیلی جمله من درباره طالبان را به خودشان و تفکرشان گرفته اند، حائز معانی 

زیادی است و محل تامل!
به واکنش یک  با اشاره  تلگرامی خود   محمدجواد آذری جهرمی در کانال 
نماینده مجلس به جمله او که گفته بود »نخواهیم گذاشت ایران به دست طالبان 
بیفتد«، نوشت:آقای رسایی عزیز در نطقی در مجلس گفته اند که بنده این جمله 
را خطاب به یک کاندیدای محترم گفته ام. آقای سعید جلیلی جانباز جنگ و دفاع 
کننده از خاک این مرز و بومند و عزیز. بنده چنین جسارتی به آن بزرگوار نمی کنم، 
اما اینکه آقای رسایی و دوستانشان در ستاد آقای جلیلی این جمله را به خودشان 
و تفکرشان گرفته اند، حائز معانی زیادی است و محل تامل! گفتنی است حمید 
رسایی در تذکری شفاهی در جریان جلسه علنی روزیکشنبه مجلس شورای 
اسلامی بیان کرد: بنده به یکی از کاندیداهای محترم تذکر می دهم که ستاد شما 
در دست وزرای دولت آقای روحانی قرار دارد و مراقب باشید یکی از وزرای دولت 
روحانی که در ستاد شما قرار دارد کاندیدای دیگری را طالبان خطاب می کند و به 

عبارت دیگر ۱۰ میلیون ایرانی را که به ایشان رای دادند اینگونه می بینند.
 

جواد امام:

حمایت رئیس قوه مقننه از جلیلی
 قانون شکنی است

سخنگوی جبهه اصلاحات از قالیباف پرسید با توجه به اینکه در حال حاضر 
رئیس قوه مقننه است آیا حمایت او از جلیلی در انتخابات تخلف نیست؟

جواد امام در شبکه ایکس از قالیباف دیگر نامزد اصولگرایان که در دور اول 
انتخابات ریاست جمهوری حذف شد تحت عنوان پرسش حقوقی پرسیده است: 
سردار محمدباقر قالیباف رئیس قوه مقننه وفق اصل ١٣١ قانون اساسی عضو 
شورای سه نفره ای است که مقرر است در صورت فوت رئیس جمهور ترتیبی دهد 

که حداکثر ظرف مدت پنجاه روز رئیس جمهور جدید انتخاب شود.
از طرفی ماده ٧٣ قانون انتخابات مقرر داشته است مقامات اجرایی و نظارت 
انتخابات حق تبلیغ له یا علیه هیچیک از داوطلبان انتخاباتی را نخواهد داشت و 

تخلف از این قانون جرم محسوب می شود.

نامزد انتخابات ریاست جمهوری با تاکید بر اینکه آینده در دستان مردم است، 
گفت: آنهایی که خود بخشی از مشکل اند نمی توانند ما را نجات دهند.

مسعود پزشکیان نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری در حساب 
کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت:

»من  برای ایران به صحنه آمدم
قطارِ ایرانِ ما به دهقانان فداکار نیاز دارد

حالا نوبت شماست؛ به کمک ایران بیایید …قطارِ ایرانِ ما به دهقانان فداکاری 
چون شما نیاز دارد. افراد داخل قطار را صدا کنید، صدای ما را به گوش همه 
برسانید. دلایل و نشانه ها برای خطر برخورد با ایده های خطرناک بسیار است و اگر 

یکی نشویم آینده ایران در خطر است.
فرصت کم است نفر به نفر، خانه به خانه، مغازه به مغازه با دوستان، خانواده و 

همشهریان خود صحبت کنید.
آنهایی که خود بخشی از مشکل اند نمی توانند ما را نجات دهند. آینده در دستان 

شماست.«
  تضمین می دهم در برابر گشت های اجباری و فیلتر کردن بایستم

نامزد انتخابات ریاست جمهوری  درادامه عنوان کرد که تضمین می دهد دولتش 
در برابر گشت های اجباری، فیلتر کردن و فیلترشکن تمام قد بایستد.

مسعود پزشکیان در شبکه اجتماعی ایکس در حساب شخصی خود در پاسخ به 

یکی از مخاطبانش که درباره تصمیم گیری وی در خصوص گشت ارشاد پرسیده 
نوشت:

تضمین می دهم که تمام دولت در برابر  گشت های اجباری، فیلتر کردن و 
فیلترشکن بازی و فشارهای بیرونی در همه جلسات و تمام قد بایستد.

مسعود پزشکیان:

آنهایی که خود بخشی از مشکل اند نمی توانند ما را نجات دهند

هادی حق شناس*

فرمانده کل ارتش گفت :خانواده، بنیادی ترین نهاد اجتماعی است و استحکام 
این بنای مقدس، چشم اندازهای روشنی را در افق پیشرفت اجتماع ترسیم می کند 
به نحوی که »جامعه مطلوب« با »خانواده مطلوب« شکل گرفته و خانواده سالم، 

سلامت جامعه را می سازد.
همزمان با ۱2 تیرماه روز خانواده و تکریم اعضای وابسته )بازنشستگان(، فرمانده 

کل ارتش جمهوری اسلامی ایران پیامی صادر کرد.
متن پیام امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده کل ارتش بدین شرح 
است:هم رزمان گرامی همانگونه که می دانید خانواده، بنیادی ترین نهاد اجتماعی 
است و استحکام این بنای مقدس، چشم اندازهای روشنی را در افق پیشرفت 
اجتماع ترسیم می کند به نحوی که »جامعه مطلوب« با »خانواده مطلوب« شکل 

گرفته و خانواده سالم، سلامت جامعه را می سازد.
امروز، خانواده های کارکنان ارتش جمهوری اسلامی ایران با توجه به مبانی دین 
مبین اسلام و با انتخاب سبک زندگی ایرانی – اسلامی الگویی مناسب برای جامعه 
و خانواده تراز نظام مقدس جمهوری اسلامی محسوب می شوند و همواره تکیه 
گاهی قابل اطمینان و صبور هستند که ارتش بخشی از توفیقات خود را مدیون آنها 
می باشد و اگر فرماندهی معظم کل قوا این بازوی نظامی کشور و انقلاب را کلمه 
طیبه و ارتش حزب الله نامیده اند، بدون شک نقش خانواده های محترم کارکنان و 

همراهی آنها با ارتشیان غیور، در این افتخارآفرینی نقش آفرین بوده است.
اینجانب خدای بزرگ را بر وجود نعمت خانواده های مومن، انقلابی و ولایی 
در ارتش جمهوری اسلامی ایران شاکر هستم و به یاری خداوند همچنان که 

در هم افزایی با همرزمان مومن و انقلابی ام، برای عزت و سربلندی نظام مقدس 
جمهوری اسلامی ایران، حراست از کیان مملکت اسلامی و ارتقای توان رزم و 
قدرت بازدارندگی ارتش در تراز این نظام مقدس، قدم بر می داریم، تمام تلاش 
خود را به کار می گیریم تا گوشه ای از همراهی، شکیبایی و نجابت مثال زدنی 
خانواده های محترم کارکنان ارتش را در راستای پاسداشت منزلت اجتماعی این 

عزیزان ارج بنهیم.
ایران که در واقع الگوهای ما در  اما پیشکسوتان ارتش جمهوری اسلامی  و 
سطوح مختلف ارتش بوده و در هر موفقیتی، نشانه ای از تفکر فرماندهی، مدیریت 

راهبردی، همراهی و همدلی پیشکسوتان عزیز دیده می شود.
پیشکسوتان، اسطوره های ارزشمندی از تجربه و دانایی هستند که تکریم و 
پاسداشت این بزرگواران، عاملی مهم در افزایش انگیزه نیروی فعال و مولد کشور 
و زمینه ساز تربیت بهتر نسل آینده کشور است. بنابر این شایسته است از این 
عزیزان که در راه اعتلای نظام و اهتزاز پرچم مقدس جمهوری اسلامی ایران از 
هیچ کوششی دریغ نورزیده و مسیر امنیت پایدار و دستیابی به اقتدار ایران سرافراز 
را برای نسل های بعد هموار کرده اند، به نیکی یاد کنیم و راه پرافتخارشان را ادامه 

دهیم.
عزت، سربلندی و دوام موفقیت خانواده های بزرگ، مومن و مخلص و نیز اعضای 
وابسته ارتش جمهوری اسلامی ایران را در ظل توجهات و عنایات حضرت ولی 
منان  خداوند  درگاه  از  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر  زعامت  تحت  )عج(  عصر 

خواستارم.

سرلشکر موسوی: 

خانواده سالم، سلامت جامعه را می سازد

سرپرست ریاست جمهوری با تأکید بر ضرورت ادامه 
برگزاری  برای  کشور  وزارت  با  دستگاه ها  همکاری 
اعضای  و  نامزد ها  از  انتخابات،  دوم  مرحله  موفق 
رعایت  خواست  آنان  اطرافیان  و  حامیان  ستادها، 
اخلاق را سرلوحه فعالیت های انتخاباتی خود قرار 

دهند.
محمد مخبر، امروز یکشنبه در نشست هیئت دولت، 
ضمن قدردانی از حضور آگاهانه و با بصیرت مردم در 
انتخابات دوره چهاردهم ریاست جمهوری، تصریح 
کرد: مردم همواره به مسئولیت های خود درباره نظام 
جمهوری اسلامی ایران به بهترین و شایسته ترین نحو 

عمل کرده اند.
سرپرست ریاست جمهوری همچنین با تأکید بر 
ضرورت ادامه همکاری و همراهی همه دستگاه ها با 
وزارت کشور برای برگزاری موفق مرحله دوم انتخابات، 
از نامزد ها و اعضای ستادها، حامیان و اطرافیان آنان 
نیز خواست رعایت اخلاق را سرلوحه فعالیت های 
انتخاباتی خود قرار دهند و از هر گونه اقدام یا گفتار 

تخریبی پرهیز کنند.
و  وزیر  جمله  از  دست اندرکاران،  همه  از  مخبر 
فرمانداران،  استانداران،  کشور،  وزارت  مسئولان 
انتظامی،  نیرو های  ناظران،  دهیاران،  بخشداران، 
وزارت  مسئولان  سیما،  و  صدا  امنیتی،  و  نظامی 
ارتباطات و فناوری اطلاعات و همه عوامل اجرایی 
که به برگزاری موفق این انتخابات کمک کردند نیز 

صمیمانه قدردانی کرد.
سرپرست ریاست جمهوری در ادامه سخنان خود با 
توجه به روز »صنعت و معدن« بر تقویت بیش از پیش 
صنعت به عنوان موتور پیشران کشور تاکید کرد و از 
وزیر صنعت، معدن و تجارت خواست، اقدامات لازم 
برای افزایش بهره برداری بهینه از معادن کشور به ویژه 
بهره برداری از ظرفیت های استفاده نشده معادن و 

ذخایر طبیعی در دریا ها را به طور جدی دنبال کند.
دهقانی  زحمات  از  قدردانی  با  همچنین  مخبر، 
فیروزآبادی، معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری 
در زمینه ایجاد مرجعیت علمی برای کشور در عرصه 
را  این باره  در  تلاش ها  افزایش  و  تقویت  جهانی، 

خواستار شد.
پایانی  بخش  در  جمهوری  ریاست  سرپرست 
سخنان خود نیز از همه دستگاه ها خواست تا با 
برای  را  لازم  مراقبت های  دقیق،  و  مستمر  رصد 
جلوگیری از از هرگونه اخلال در بازار به عمل آورند 
و از هرگونه افزیش غیر قانونی در قیمت کالا ها و 

خدمات جلوگیری کنند.
در نشست امروز هیئت دولت، اوجی، وزیر نفت با 
توجه به امضای اسناد مربوط به انتقال گاز روسیه به 
ایران، تصریح کرد: رئیس جمهور شهید، یک سال 
در دیدار ها و مکالمات خود با رئیس جمهور روسیه، 
پیگیر اجرایی شدن این موضوع بود و با امضای این 
اسناد، گام بلندی در مسیر تبدیل ایران به هاب گازی 

برداشته شد که می تواند جهشی در سهم  منطقه 
کشورمان در تجارت گاز و تحولی اقتصادی و صنعتی 

در این زمینه ایجاد کند.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز در این نشست در 
گزارشی از گسترش و افزایش فعالیت های فرهنگی 
با  ارتباطات فرهنگی  در دولت مردمی و همچنین 
خارج از کشور، با بیان اینکه تعداد نمایندگی های 
فعال فرهنگی کشورمان از 5۰ نمایندگی در ابتدای 
دولت سیزدهم به ۸5 نمایندگی افزایش یافته است، 
گفت: امروز در کشور های مهم همسایه، اتاق ویژه 
صادرات فرهنگی ایجاد شده و با همه این کشور ها 
این موضوع  هفته های فرهنگی مشترک داریم که 
مهم با تدبیر و حمایت رئیس جمهور شهید و همت و 

پشتکار وزیر امور خارجه شهید، پیش رفت.
اسماعیلی، همچنین با بیان اینکه عضویت کشور 
در دو پیمان مهم بین المللی شانگهای و بریکس، 
زمینه همکاری های فرهنگی با دیگر اعضا را تقویت 
کرده و ریل گذاری خوبی در این زمینه ها انجام شده 
با  نیز  فرهنگ  بخش  بودجه  داشت:  اظهار  است، 
حمایت های رئیس جمهور شهید، معاون اول و رئیس 
سازمان برنامه و بودجه، امسال نسبت به سال آغاز 
فعالیت دولت مردمی، رشد 2۰ برابری داشته است 
و بسیاری از گره هایی که سالیان سال به پای حوزه 
فرهنگ بسته شده بود، با روحیه، تدابیر و مدیریت 

فرهنگی شهید آیت الله رئیسی باز شد.

سرپرست ریاست جمهوری:

نامزدها اخلاق را سرلوحه فعالیت های انتخاباتی قرار دهند

محمد جواد ظریف در جمع فعالین ستادی دکتر پزشکیان گفت: که  ما در برابر 
یک جهان فرصت سوزی  یک جهان توهم هستیم. ما امروز انتخابی کاملا روشن 
داریم. اگر  تحریم بود رقیب دکتر پزشکیان مسئول آن بود، اگر ناملایمات و مخالفت 

با اف ای تی اف  و برجام بود هرچه بود ایشان سرمدار مخالفت با آن بود.
وی افزود :چه کسی می گوید فرقی نمیکند چه کسی رئیس جمهور باشد؛ حتما 

فرق می کند چه کسی سیاست خارجی کشور را مدیریت کند.
 وی ادامه داد : مگر فرق نمیکرد وقتی خاتمی رئیس جمهور بود ما در دنیا سربلند 
بودیم و همه به ما افتخار میکردند تا امروز  ودیروز که هموطنان برای رای دادن باید از 

میان بغض و  نفرت رد می شدند.
وزر خارجه سابق ایران  تصری کرد :میدانیم  که دلسرد شده اید، می فهمیم که 
نگران آینده اید و فکر می کنید انتخاب شما در این آینده اثر ندارد اما به عنوان یک 

خادم شما می گوییم خیلی فرق دارد.
 وی خاطرنشان کرد :اگر قرار است تحریم ها برداشته شود دولت آینده باید متکی 
به رای بالای مردم باشد  تا هیچ خارجی نتواند یک ایرانی را تحقیر کند.ما در برابر یک 

جهان فرصت سوزی  یک جهان توهم هستیم. ما امروز انتخابی کاملا روشن داریم. 
 وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت :اگر  تحریم بود رقیب دکتر پزشکیان 
مسئول آن بود، اگر ناملایمات و مخالفت با اف ای تی اف  و برجام بود هرچه بود 
ایشان سرمدار مخالفت با آن بود. در برابر دو گزینه متفاوت هستیم، یک گزینه 

مبتنی بر توهم و یک گزینه مبتنی بر عقلانیت.
 اجازه ندهیم کسانی که سد راه پیشرفت این کشورند انتخاب شود

  وی ادامه داد :اینکه در مناظرات رقیب پزشکیان گفت چون روحانی هست با 
اف ای تی اف مخالفم یعنی ما امروز ۳۳ درصد اضافه هزینه برای معاملات تجاری 

میدهیم برای منافع جناحی او؛ معادل 5۰.5 میلیارد دلار؛ یعنی ۳ هزار همت.
 ظریف بیان داشت ضرر های تحریمی و مخالفت با اف ای تی اف  که ایشان بر 
سر اقتصاد کشور  طی یک سال اورده معادل کل بودجه ۱۴۰۳ است و شاید بیشتر.
 وی در پایان گفت :اجازه ندهیم کسانی که سد راه پیشرفت این کشورند انتخاب 
شود.هر بیچارگی این مملکت پشتش این ها هستند؛ صیانت و نور و تحریم و...  

تردیدی در انتخاب نکنید.عمل آزادی خواهانه رای دادن است نه رای ندادن.

محمد جواد ظریف: 
ما در برابر یک جهان فرصت سوزی یک جهان توهم هستیم

کرد:  تاکید  سیما  و  صدا  انتخابات  ستاد  دبیر 
ریاست  انتخابات  دوم  دور  در  نامزد ها  مناظره های 

جمهوری جدی تر برگزار خواهد شد.
محمد صالح مفتاح دبیر ستاد انتخابات صدا و سیما 
در گفتگو با برنامه انتخاباتی »زمانه« که از شبکه دو 
پخش می شود، گفت: اگر بخواهیم درباره مناظره ها 
را  فرصت ها  که  است  این  ما  تلاش  شویم،  دقیق تر 
کوتاه تر و سوالات را مستقیم تر کنیم تا مردم بتوانند 
از  و در فرصتی کوتاه  باشند  بهتری داشته  مقایسه 

نامزد ها بشنوند. 
وی افزود: در مناظرات قبلی 6 نامزد باید توضیحاتی 
می دادند و بعد دوباره نوبت فرد می رسید، اما مخاطبان 
در  اما  می کردند،  فراموش  را  موضوعات  و  مباحث 

مناظره های دونفره نامزد ها رو بروی هم قرار می گیرند 
و درخصوص یک موضوع با هم صحبت می کنند و به 
سوالات پاسخ میدهند و امکان مقایسه ای دو نامزد 
فراهم می شود و مردم می فهمند هرکدام از این نامزد ها 

به چه سوالی، چه جوابی داده است.
 محمد صالح مفتاح با بیان اینکه زمان مناظره های 
نامزد ها در دور دوم انتخابات ریاست جمهوری حداکثر 
پرسش  بخش  کرد:  تصریح  بود،  خواهد  ساعت  دو 
از  و  بود  نامزد ها حداکثر ۹۰ دقیقه خواهد  پاسخ  و 

نامزد ها ۱۰ سوال پرسیده می شود.
مفتاح افزود: ما از متن سخنرانی نامزد ها می خواهیم 
بگذریم و آنها صریح به سوالات پاسخ دهند. خیلی 
پاسخ  سوالات  به  قبلی  مناظره های  در  نامزد ها  از 

نمی دادند و از آن عبور می کردند.
در  داد:  ادامه  سیما  و  صدا  انتخابات  ستاد  دبیر 
مناظره های دور دوم انتخابات، به خاطر رو در رو بودن 
نامزد ها وضعیت کاملا روشن و اگر کسی به سوالی 

پاسخ ندهد، خیلی واضح است.
وی تاکید کرد: ما نگاهمان این است که در مناظره ها 
اینکه  شود،  مشخص  آنها  ایده های  و  نامزد ها  وزن 
هرکدام درعرصه های مختلف برای کشور چه ایده ای 
دارند. اولین مناظره سعید جلیلی و مسعود پزشکیان 
ریاست  انتخابات  دوم  دور  به  یافته  راه  نامزد های 
جمهوری فردا دوشنبه ساعت 2۱:۳۰ برگزار می شود. 
همچنین مناظره دوم این دونامزد روز سه شنبه ۱2 تیر 

در ساعت 2۱:۳۰ برگزار خواهد شد.

دبیر ستاد انتخابات صدا و سیما:

مناظره های جدی تر و رو در رویی خواهیم داشت
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چند توصیه  برای افرادی که تمام روز ایستاده اند متخصص تغذیه تاکید کرد؛

مصرف چای پُررنگ را حذف کنید

عضو هیات علمی دانشکده علوم تغذیه با اشاره به کافئین موجود در چای، گفت: افراد دارای مشکلات 
قلبی، زخم معده و سنگ های کلیوی وخانم های باردار از مصرف چای پررنگ باید اجتناب کنند.

سمیرا ربیعی استادیار دانشگاه و دکترای تخصصی علوم تغذیه، با بیان اینکه چای حاوی میزان بالای 

کافئین است، افزود: هرچه چای مصرفی پررنگ تر یا به اصطلاح غلیظ تر باشد، میزان کافئین دریافتی 
بیشتر می شود.

وی ادامه داد: کافئین، یک ماده شیمیایی خوراکی است که در دو فرم طبیعی و سنتتیک )مصنوعی( 
یافت می شود. به گفته ربیعی، فرم طبیعی کافئین در بسیاری از گیاهان از جمله قهوه، دانه های کاکائو و 

برگ های چای وجود دارد و فرم مصنوعی آن در نوشیدنی ها و نوشابه های انرژی زا یافت می شود.
استادیار دانشگاه با اشاره به اثرات کافئین بر بدن، افزود: کافئین، مدر یا ادرار آور است، بنابراین نوشیدن 

چای پررنگ، باعث اتلاف آب بدن شده و فرد را با مشکل یبوست مواجه می کند.
ربیعی، کافئین را موجب افزایش ضربان قلب و فشار خون برشمرد و خاطرنشان کرد: نوشیدن چای 

پررنگ باعث سوزش در ناحیه قفسه سینه و قلب فرد می شود.
دکترای تخصصی علوم تغذیه با بیان اینکه کافئین با جذب آهن غذا تداخل دارد، گفت: چای مصرفی 

هرچه پررنگ تر باشد، شدت این تداخل بیشتر می شود.
وی توصیه کرد افرادی که مبتلا به کم خونی ناشی از فقر آهن، نوشیدن چای پررنگ را ترک کرده و یا 

مصرف آن را به حداقل یک ساعت قبل یا بعد از غذای حاوی منابع آهن موکول کنند.
به گفته ربیعی، تأثیر منفی کافئین بر جذب آهن، صرفاً مربوط به منابع گیاهی آهن نظیر آهن موجود 
در اسفناج می شود و نه منابع حیوانی آن نظیر آهن موجود در گوشت قرمز بنابراین این موضوع باید مورد 
توجه گیاهخواران قرار گیرد. وی افزود: کافئین سطح هوشیاری را بالا می برد. شاید در ظاهر، این عملکرد 
کافئین مطلوب به نظر برسد ولی در واقع، نوشیدن چای پُررنگ در شب به خصوص ساعات پایانی شب، 

منجر به بی قراری و بی خوابی شده و در درازمدت نیز سطح اضطراب را افزایش می دهد.
این استادیار دانشکده علوم تغذیه تاکید کرد: افراد دارای سابقه مشکلات قلبی، خانم های باردار، 
مبتلایان به ریفلاکس )سوزش سردل، ترش کردن( و زخم معده و افراد مبتلا به سنگ های کلیوی باید از 

نوشیدن چای پررنگ خودداری کرده و یا مصرف آن را محدود کنند.

یک متخصص بیماری های لثه :

جرم گیری هیچ تاثیر منفی بر مینا و ریشه 
دندان ها ندارد

یک متخصص بیماری های لثه گفت: جرم گیری هیچ اثر منفی بر مینا و ریشه 
دندان ها ندارد.

زهره طبیب زاده نوری، با عنوان این مطلب که بوی بد دهان علل مختلفی دارد که 
یکی از دلایل آن می تواند پلاک میکروبی و جرم باشد، افزود: جرم گیری دندان ها 
و از بین بردن مشکلات لثه ای و ترمیم پوسیدگی های دندانی از مهم ترین راه های 
رفع بوی بد دهان است، درواقع جرم گیری به عنوان درمان مادر در دندانپزشکی 

تلقی می شود.
وی ادامه داد: یکی از درمان های اولیه و مقدماتی برای تمام درمان های آینده 

دندانپزشکی، در صورتی که بیمار جرم دندانی داشته باشد، جرم گیری است.
طبیب زاده نوری گفت: اگر دندان بیماری جرم داشته باشد، باعث می شود که 
بافت های پشتیبانی کننده دندان که سلامت ریشه های دندان ها را تضمین می کنند 
آسیب ببینند، چرا که جرم باعث تجمع پلاک های میکروبی اطراف بافت های 

دندانی می شود و به تدریج باعث صدمه به سایر بافت های دندان نیز می شود.
وی افزود: اگر جرم گیری به درستی انجام شود، بافت های محافظی که در سطح 
ریشه هستند و در اثر جرم گیری از سطح ریشه برداشته می شوند به تدریج طی 
هفته های آتی و ماه های اول ترمیم می شوند و هیچ آسیبی به بافت های پشتیبان 

دندان وارد نمی شود.
این متخصص بیماری های لثه بیان کرد: زمانی که به بهداشت دندان توجهی 
نشود، جرم های دندان به مرور روی هم انباشته شده و حالت ناهموار و زبری ایجاد 
پلاک  تشکیل  و  کرده  رسوب  راحت تر  جدیدتر  میکروب های  نتیجه  در  می کند 

میکروبی بر روی جرم ها تسریع می شود و به سمت تحلیل ریشه می رود.
طبیب زاده نوری، زمان انجام جرم گیری را بسته به جرم تشکیل شده در دهان 
دانست و گفت: اگر فردی جرم تشکیل شده داشته باشد باید جرم را در اسرع وقت 
بردارد و در مقابل اگر فردی بهداشت دهان و دندان مناسبی دارد نیازی به جرم گیری 

ندارند.
وی درباره مراقبت از دندان، استفاده از مسواک و خمیردندان های مناسب اظهار 
کرد: مهم ترین وسیله ای که برای از بین بردن پلاک میکروبی وجود دارد، مسواک 

زدن به روش صحیح و با خمیر دندان مناسب است.
طبیب زاده نوری گفت: خمیردندان های سفید کننده به دلیل دارا بودن مواد 
ساینده معمولًا سطح تمیزتری را ایجاد می کنند و این در حالی است که لزوماً برای 

استفاده مداوم مناسب نیستد و بیشتر جنبه تبلیغاتی دارند.
وی، استفاده از مسواک های نرم و متوسط، نخ دندان و خمیر دندان معمولی با 

سایندگی کم را توصیه کرد.
طبیب زاده نوری با بیان اینکه آستانه تحمل درد در افراد متفاوت است، گفت: 
جرم گیری معمولًا دردناک نیست ولی اگر آستانه تحمل درد بیمار پایین باشد و 
جرم گیری زیر لثه ها انجام شود ممکن است این عمل برای بیمار خوشایند نباشد، 

البته که در این موارد جرم گیری با بی حسی انجام می شود.
وی در خاتمه درباره روش بروساژ دندانی توضیح داد: یکی از روش های از بین 
بردن زردی و جرم های دندان بعد از جرم گیری، بروساژ است، بروساژ به برق انداختن 

دندان ها کمک می کند و روشی تکمیلی برای جرم گیری دندان ها است.

این نوع »سردرد« شدیدترین درد را دارد

سردرد یکی از شایع ترین مشکلات روزمره بشر است؛ به شکلی که در 
بسیاری از مواقع افراد را مجبور می کند تا در اسرع وقت به پزشک مراجعه 

کنند.
برخی سردردها اختصاصی تر بوده و با علامت دیگری همراه نیستند. 
در این سردردها بر خلاف تصور بسیاری از افراد، مغز عامل ایجاد سردرد 
نیست، بلکه سردرد از بد عمل کردن عضلات، عروق خونی و اعصاب ناشی 
می شود؛ برای مثال گشاد شدن شریانها و یا انقباض بیش از حد عضات 
می تواند عصب های خاص و حساسی در مغز را تحریک کند و در نتیجه 
سردرد به وجود آورد. هورمون هایی مانند استروژن می توانند باعث بدتر 

شدن سردرد شوند. از آن جایی که خانم ها طی عادات ماهیانه متحمل 
نوسانات هورمونی در بدن می شوند، احتمال بروز سردرد متوسط تا شدید 

در خانم ها دو برابر آقایان است. 
همچنین خانم ها بیشتر از آقایان به انواع خاص سردرد مانند میگرن دچار 
می شوند.سردرد خوشه ای این نوع سردرد، شدیدترین درد را به همراه دارد، 
در عین حال کمتر از انواع دیگر شایع است. از هر ۱۰ فرد مبتلا به این 
بیماری، ۹ نفرشان مرد است که اغلب سیگاری های ماهر و دایم الخمر در 

زمره این گروه قراردارند. 
سردردهای خوشه ای به صورت گروهی حمله می کنند. معمولا درد، هر 

روز در یک ساعت معین بروز می کند و ممکن است روزها، هفته ها یا حتی 
ماه ها طول بکشد.

در نهایت هم این امکان وجود دارد که پس از بهبودی نسبی، درد ماه ها یا 
سال ها به سراغ فرد نیاید و او فکر کند که کاملا خوب شده است. در هنگام 
شروع حمله، دردی شدید و کشنده در یک طرف سر احساس می شود؛ 
ضمن آن که ممکن است آبریزش بینی و چشم از همان طرف سر آغاز شود. 
گاهی اوقات استنشاق اکسیژن خالص در مرحله اول بروز سردرد، ممکن 
است درد را متوقف کند. هنگامی که به این نوع سردرد مبتلا شدید، سیگار 
نکشید و از انجام فعالیت های استرس زا خودداری کنید.سردرد تنشی یا 
هیجانیاین نوع سردرد بسیار شایع است. علت پیدایش این نوع سردرد، 
انقباض عضات کاسه سر، گردن، شانه و صورت است. مهم ترین دلیل 
پیدایش این انقباض ها نیز هیجانات عصبی است. سردرد تنشی، هم به 
شکل پراکنده و نامنظم بروز می کند و هم به شکل مزمن و حاد گریبان افراد 
را می گیرد. طوری که شخص در طول یک ماه ممکن است پنج روز با این 

سردرد دست و پنجه نرم کند .
 درد معمولا از ناحیه پیشانی، گردن یا شانه شروع می شود و به تدریج 
تمام کاسه سر را فرا می گیرد.این درد ماهیت فشاری داشته، ولی خاصیت 
ضربانی ندارد. بیمار از اینکه سرش سنگین است شکایت دارد، ممکن است 
تهوع پیدا کند، اما به استفراغ دچار نمی شود. این درد می تواند ۳۰ دقیقه 
تا ۷ روز ادامه داشته باشد. برای درمان سردردهای پراکنده و نامنظم معمولا 
می توان از قرص های مسکن استفاده کرد. علاوه بر آن، سرد و گرم کردن 
پیشانی به کمک یک حوله، یا ماساژ آرام شقیقه و گیجگاه می تواند تاثیر 

بسزایی در تسکین این نوع سردرد داشته باشد.
 سردرد شایع ترین بیماری مغز و اعصاب است و به طور کلی به دو دسته 
اولیه و ثانویه تقسیم می شود.سردردهای اولیه ناشی از مشکلاتی در بافت 
مغز هستند، در حالی که سردردهای ثانویه به دنبال مشکلاتی مانند ضربه، 
تومور، عفونت یا مشکلات عروقی رخ می دهند. وی همچنین به علائم 
مختلف سردردها اشاره کرد و گفت: در صورت بروز هرگونه سردرد شدید یا 

مداوم، مراجعه به پزشک ضروری است. 
بنابراین، افرادی که دچار سردردهای مکرر یا شدید هستند، حتماً به 
پزشک مراجعه کنند تا علت دقیق سردرد شناسایی و درمان مناسب انجام 

شود.

با فرارسیدن تابستان، بسیاری از مردم به سراغ کرم های 
گفته  به  اما  می روند.  مانده،  گذشته  سال  از  ضدآفتاب 
به همراه  را  کار می تواند خطرات خاصی  این  کارشناسان 

داشته باشد.
به گزارش ایسنا، کارشناسان می گویند این نوع محافظت 
باید در تمام طول سال یعنی حتی در زمستان انجام شود زیرا 

اشعه ماوراء بنفش برای پوست ما مضر است.
با این حال، اگرچه استفاده از ضد آفتاب ها در سال های 
اخیر افزایش یافته و آگاهی درباره آنها در حال افزایش است 

اما همیشه از آنها به درستی استفاده نمی شود.
»سونیا گالیانو«، داروساز و عضو داروسازی در کالج رسمی 
داروسازان آویلا، توضیح می دهد که کرم ضدآفتاب ۳۰ دقیقه 
قبل از قرار گرفتن در معرض آفتاب باید روی پوست تمیز و 

خشک و به مقدار زیاد و یکنواخت مالیده شود.
چه مقدار کرم ضد آفتاب باید استفاده کنم؟

ایده آل از نظر علمی، استفاده از دو میلی گرم در سانتی متر 
مربع برای هر دو ساعت است.

گالیانو برای درک بهتر این مطلب، »قانون دو انگشت« را 

توضیح می دهد: یک خط کرم را باید به دو انگشت میانی 
دست بمالید سپس آن را به طور کامل روی قرص صورت خود 
بمالید. همچنین قبل از شنا کردن، یک خط دیگر روی همان 
دو انگشت کرم بمالید و سپس آن را روی بازوها و شانه، 2 بار 
خط کرم دو انگشتی )چهار خط( هم برای تن و یک چهار 

خط دیگر برای هر یک از پاها لازم است.
چند بار نیاز به استفاده از کرم ضد آفتاب دارید؟

گالیانو تاکید دارد که کرم های ضدآفتاب باید هر دو ساعت، 
پس از هر شنا کردن و در صورت تعریق بیش از حد استفاده 

شوند.
فاکتور محافظ )SPF( در کرم های ضد آفتاب به چه 

معناست؟
مختلفی  اعداد  با  آفتاب  کرم های  یورونیوز،  گزارش  به 
ناشناخته ای  برای بسیاری معنای  شناسایی می شوند که 
دارند. اس پی اف ۳۰،2۰ تا 5۰  برای مدتی طولانی تر در برابر 

نور خورشید محافظت می کند.
ضریب حفاظتی ۳۰ حدود ۳۰۰ دقیقه، یعنی حدود پنج 

ساعت پوست ما را محافظت می کند.

البته این بدان معنا نیست که ما می توانیم بدون نگرانی 
و برای پنج ساعت دغدغه کرم زدن نداشته باشیم بلکه در 
مواردی که بدنمان با آب یا عرق در تماس زیاد باشد، کرم باید 

زودتر از 5 ساعت تجدید شود.
آیا می توانیم از کرم ضد آفتاب سال گذشته استفاده 

کنیم؟
مانند همه محصولات، کرم های ضد آفتاب نیز تاریخ انقضا 
دارند ولی اگر قبلا درب آنها را باز کرده یا استفاده کرده باشیم 
باید از استفاده مجدد آنها پس از مدتی طولانی اجتناب کرد.

گالیانو به یورونیوز می گوید کرم ضدآفتاب در طول یکسال 
حتما خراب می شود چون که بارها در دمای بالا و در مقابل 
»آلودگی  همچنین  کرده ایم.  رهایش  خورشید  نور  تابش 

میکروبی« هم می تواند روی پوست ما تأثیر بگذارد.
کجا می توانم ضد آفتاب را دور بریزم؟

پس ما باید از شر کرم های منقضی شده یا کرم های سال 
زباله  سطل  در  را  آن  می توانیم  آیا  اما  شویم  خلاص  پیش 
بیندازم؟ این محصولات هنگامی که ارگانیک دوستدار محیط 
زیست نباشند، می توانند برای محیط زیست مضر باشند. 

به همین دلیل، هنگام دور انداختن آنها باید از یک سری 
دستورالعمل ها پیروی کنیم.

مثلا اگر بسته بندی پلاستیکی دارند در میان زباله های 
پلاستیکی قرار داده شود و اگر ظرف آنها شیشه ای است 
باید در کنار ظروف شیشه ای دور انداخته شود. اما اگر داخل 
آنها همچنان کرم وجود داشته باشد، بقایای آن باید در سطل 
زباله ای انداخته شود که زباله های آن به تصفیه خانه ها ارسال 

می شود.

چه مقدار کرم ضد آفتاب باید استفاده کنم؟

آیا استفاده از کرم ضد آفتاب از پیش مانده مضر است؟

خون مانند بزرگراه در سرتاسر بدن انسان جاری است و مواد مغذیِ 
تا  گرفته  مغز  و  قلب  از  بافت ها  و  اندام ها  همه  به  را  اکسیژن  و  مهم 

ماهیچه ها و پوست می رساند. 
داشتن یک رژیم غذایی سالم یکی از راه های بهینه سازی گردش خون 
یا جریان خون است. برخی از غذاها در کنار سایر عادت های سالم نظیر 
ورزش کردن، مصرف کافی آب، مدیریت وزن و سیگار نکشیدن می 

توانند به بهبود گردش خون کمک کنند.
در ادامه به اختصار به چند مورد از این مواد غذایی که به گردش خون 

کمک می کنند، می پردازیم:
* فلفل هندی: این فلفل قرمز به لطف ترکیبی به نام »کپسایسین« 

می تواند به عملکرد خوب عروق کمک کند.
همچنین می تواند به شل شدن ماهیچه های رگ های خونی شما 
کمک کند تا خون به راحتی جریان یابد که در نهایت برای فشار خون 

مفید است.
* چغندر: این سبزی ریشه ای سرشار از نیترات است که بدن شما 
می تواند آن را به اکسید نیتریک تبدیل کند. اکسید نیتریک به شل 
شدن طبیعی رگ های خونی و بهبود جریان خون به بافت ها و اندام 
ها کمک می کند. متخصصان دریافته اند که آب چغندر می تواند فشار 
خون سیستولیک )نخستین عدد در اندازه گیری فشار خون( را نیز 

کاهش دهد.
* توت ها: انواع توت ها سرشار از آنتی اکسیدان ها هستند از جمله 
آنتی اکسیدانی موسوم به »آنتوسیانین« که به ویژه برای رگ های خونی 

مفید است. آنتوسیانین می تواند به محافظت از دیواره شریان ها در برابر 
آسیب و جلوگیری از سفت شدن آنها کمک کند. به علاوه، آنتوسیانین 
باعث آزاد شدن اکسید نیتریک می شود که به کاهش فشار خون کمک 

می کند.
* ماهی چرب: ماهی های چرب مانند قزل آلا مملو از اسیدهای 
چرب امگا ۳ هستند. مطالعات نشان می دهد که این ترکیبات برای 

بهبود گردش خون مفید هستند.
* انار: دانه های ریز قرمز آبدار درون انار مملو از مواد مغذی به ویژه آنتی 
اکسیدان ها و نیترات ها هستند. اینها می توانند گردش خون را تقویت 
کنند، رگ های خونی را گشاد می کنند و فشار خون را کاهش می دهند. 
این بدان معناست که اکسیژن و مواد مغذی بیشتری به ماهیچه ها و 
سایر بافت ها می رسد. همچنین جریان خون بیشتر ممکن است باعث 

افزایش عملکرد افراد هم بشود.
* سیر: سیر حاوی ترکیبی به نام »آلیسین« است که به آرامش رگ های 
خونی کمک می کند. مطالعات نشان می دهد در افرادی که در رژیم 
غذایی شان مقادیر بیشتری سیر گنجانده شده، جریان خون بهتر است.

* گردو: گردو با پوست چروک سرشار از »اسید آلفا لینولنیک«، نوعی 
اسید چرب امگا ۳ است که ممکن است به حرکت روان خون کمک کند.

یک مطالعه نشان داد که مصرف منظم گردو به مدت هشت هفته 
سلامت رگ های خونی را بهبود می بخشد، به این رگ ها کمک می کند 

حالت ارتجاعی داشته باشند و فشار خون را کاهش می دهد.
* انگور: به گزارش »وب ام دی«، انگور به سالم نگه داشتن شریان های 

شما و بهبود جریان خون کمک می کند. یک مطالعه نشان داد که آنتی 
اکسیدان های موجود در انگور، رگ های خونی را آرام می کند و باعث 

می شود کارآمدتر عمل کنند.
به علاوه، این میوه مولکول های التهابی و دیگر مولکول های موجود در 

خون را که می توانند خون را چسبناک کنند، مهار می کند.
* زردچوبه: این ادویه زرد طلایی به دلیل خواص ضدالتهابی خود، 
عمدتاً به لطف »کورکومین«، ترکیبی که در زردچوبه یافت می شود، 
شناخته شده است. مطالعات نشان می دهد که کورکومین ممکن است 
تولید اکسید نیتریک را افزایش دهد که می تواند به گشادتر شدن رگ 
های خونی شما کمک کند. این وضعیت به نوبه خود جریان خون و 

رسیدن آن به عضلات و سایر بافت ها را آسان تر می کند.
* اسفناج: غذاهای غنی از نیترات مانند اسفناج ممکن است گردش 
خون شما را بهبود بخشد. این ترکیبات به بزرگ شدن رگ های خونی 

کمک و فضای بیشتری برای حرکت خون ایجاد می کنند.
همچنین یک مطالعه نشان داد که رژیم غذایی غنی از اسفناج به 

انعطاف پذیری عروق و کاهش فشار خون کمک می کند.
* مرکبات: دریافت ویتامین C تنها دلیلی نیست که مرکبات را بخشی 
از رژیم غذایی شما قرار دهد بلکه آنتی اکسیدان های موجود در مرکبات 
التهاب، جلوگیری از لخته شدن خون و بهبود  می توانند به کاهش 
گردش خون کمک کنند. همچنین اگر از طرفداران آب پرتقال هستید، 
خوش شانس هستید زیرا یک مطالعه نشان داده است نوشیدن منظم 

آب پرتقال فشار خون را کاهش می دهد.

مواد غذاییِ مفید برای گردش خون
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رییس هیات مدیره خانه مطبوعات قم:

تصاویر بدرقه شهید رییسی دلدادگی مردم 
را روایتگری می کنند

رییس خانه مطبوعات قم گفت: رسالت عکاسان خبری در ثبت رویدادهای 
تاریخی همانند تشییع شهید رییسی سنگین است و این تصاویر برای نسل های 

آینده دلدادگی مردم نسبت به خادم خود را روایتگری می کنند.
مهدی بخشی سورکی ظهر یکشنبه در سوگواره اصحاب فرهنگ، هنر و رسانه با 
عنوان »اربعین شهید رئیسی عزیز و شهدای پرواز اردیبهشت« که با حضور جمعی 
از شاعران، نویسندگان و هنرمندان و اهالی رسانه در سالن همایش کتابخانه آیت 
الله خامنه ای قم برگزار شد، بیان کرد: جمعیت حاضر در تشییع شهید رئیسی 
و شهدای خدمت در قم به نظر می رسید که از تشییع سپهپد شهید حاج قاسم 
سلیمانی و فرماندهان جبهه مقاومت بیشتر بودند و همین امر کار را برای عکاسان 

خبری سخت و دشوار می کرد.
مدیر خبرگزاری مهر استان قم گفت: پیکرهای مطهر شهدای خدمت و رئیس 
جمهور شهید از سمت مدرسه دارالشفا به سمت مدرسه فیضیه و از آنجا به حرم 
مطهر حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها وارد شد و عکاسان خبری هم 
تلاش کردند با وجود محدودیت ها و ناهماهنگی هایی که وجود داشت، آخرین 

زیارت رئیس جمهور شهید در حرم بانوی کرامت را در قاب دوربین ها ثبت کنند.
عکاس خبرگزاری مهر ابراز کرد: جمعیت در مسیر بلوار پیامبر اعظم به سمت 
مسجد مقدس جمکران که مسیر تشییع پیکر شهدای خدمت بود به قدری 
فشرده بوده که تقریباً در چهار باند تند رو و کند روی این بلوار، تردد به سختی 
صورت می گرفت. بخشی بیان کرد: خودروی حامل پیکرهای مطهر شهدای 
خدمت به دلیل آنکه جمعیتی از سربازان دور آن را گرفته بودند و مسیر را باز 
می کردند با حرکتی بیش از حالت عادی در یک مراسم تشییع در بلوار پیامبر 
اعظم در حال حرکت بودند، به همین دلیل کار عکاسی در این شرایط بسیار 
سخت بود، چرا که اگر لحظه ای توقف صورت می گرفت از کاروان جا می ماندیم و 

این در حالی بود که سیل جمعیت از هر طرفی دیده می شد.
وی گفت: در طول مسیر بلوار پیامبر اعظم تا مسجد مقدس جمکران مکان هایی 
با ارتفاع بالا بسیار اندک است و به همین دلیل نمی شد تصاویری از انبوه جمعیت 

در طول این بلوار را به در یک عکس ثبت کرد.
رئیس هیأت مدیره خانه مطبوعات استان قم با بیان اینکه در تشییع حاج قاسم 
سلیمانی حضوری مردم حماسی و با روحیه انتقام خواهی بود افزود: در تشییع 
رئیس جمهور شهید، بسیاری از مردم با چشمانی بارانی حضور داشتند و گویی 
یکی از نزدیک ترین افراد خانواده خود را از دست داده اند و باید عنوان کرد این 

یک تشییع جنازه، احساسی و عاطفی بود.
وی بیان کرد: مسؤولان استان قم باید همراهی های بهتری با عکاسان خبری 
در ثبت رویدادهای تاریخی همانند تشییع حاج قاسم سلیمانی و شهید آیت 
الله رئیسی داشته باشند، چرا که این تصاویر سالیان سال خواهد ماند و برای 

نسل های آینده روایتگری خواهد کرد.

رییس نمایندگی وزارت امور خارجه در قم:

تواضع شهید امیرعبداللهیان در وزارت 
امور خارجه زبانزد بود

رییس نمایندگی وزارت امور خارجه در قم گفت: ادب شهید امیرعبداللهیان در 
وزارت امور خارجه زبانزد بود به گونه ای که در تعامل با همکاران، مردم و منتقدان 

بسیار فروتنانه و مودب رفتار می کرد.
حمید مکارم ظهر یکشنبه در سوگواره اصحاب فرهنگ، هنر و رسانه با عنوان 
»اربعین شهید رئیسی عزیز و شهدای پرواز اردیبهشت« که با حضور جمعی از 
شاعران، نویسندگان و هنرمندان در سالن همایش کتابخانه عمومی آیت الله 
خامنه ای قم برگزار شد، با اشاره به ارتباط کاری خود با شهید امیرعبداللهیان وزیر 
امورخارجه شهید گفت: من در ده سالی که در قم حضور دارم خیلی سخنرانی 
نکردم؛ اما بعد از شهادت شهدای خدمت و به ویژه شهید امیرعبداللهیان به جهت 
آشنایی دیرینه با ایشان و رابطه تنگاتنگی که بین ما ایجاد شده بود، خاطرات 

زیادی از ایشان دارم دوست دارم با مردم عزیز در میان بگذارم.
رئیس نمایندگی وزارت امور خارجه در قم اضافه کرد: روز گذشته در وزارت امور 
خارجه بودم و با تعدادی از مدیران ارشد وزارتخانه دیدارهایی داشتم و هنوز فضای 
حاکم بر وزارت امور خارجه به گونه ای است که کسی شهادت ایشان را باور نکرده 
است. مکارم ادامه داد: یکی از مدیران وزارت امور خارجه دیروز می گفتند که سه 
روز بعد از شهادت شهید امیرعبداللهیان به دفترشان رفتیم و نظم و ترتیب عجیب 
مطالب ایشان که نشانه نظم شخصیتی ایشان بود بسیار برایمان قابل توجه بود؛ 
همچنین دفتر یادداشت های شخصی ایشان که در هر ملاقاتی صحبت های 
طرف مقابل را یادداشت می کردند در دفتر ایشان به چشم می خورد که نشان از 

تواضع ایشان بود.
وی تصریح کرد: یکی دیگر از ویژگی های ایشان، خانواده دوستی بود که چون 
ایشان به جهت مشغله کاری کمتر فرصت می کردند با خانواده باشند، گاهی 
در سفرهای کاری و دیدار با مراجع، با خانواده به قم سفر می کردند و در طول 
سفر بسیار حساس بودند که مخارج خانواده ایشان از حساب شخصی ایشان 
پرداخت شود. رئیس نمایندگی وزارت امور خارجه در قم پیرامون توجه شهید 
امیرعبداللهیان به همکارانشان خاطرنشان کرد: ایشان خیلی پیگیر مسائل 
شخصی همکاران بودند و مشکلات آنها را شخصاً پیگیری می کردند و یا اگر یکی 

از اعضای خانواده آنها فوت می کرد شخصاً پیام می دادند و تماس می گرفتند.
وی افزود: ادب شهید امیرعبداللهیان در وزارت امور خارجه زبان زد بود به 
گونه ای که در تعامل با همکاران و مردم و حتی منتقدان بسیار فروتنانه و مؤدب 
رفتار می کردند و حتی در تعاملات کاری به جای کار دستوری، اقناعی عمل 

می کردند.

مدیرکل کتابخانه های عمومی قم:

رییس جمهور شهید به حوزه فرهنگ و 
کتاب نگاه ویژه ای داشت

مدیرکل کتابخانه های عمومی قم گفت:رییس جمهور شهید، نگاه ویژه ای به 
حوزه ترویج و توسعه کتاب و کتابخوانی داشت و پروژه های بسیار مهمی از جمله 

کتابخانه مرکزی قم در این دوره به سرانجام رسید.
به مناسبت چهلمین روز شهادت آیت الله سید ابراهیم رئیسی و همراهان 
ایشان، سوگواره اصحاب فرهنگ، هنر و رسانه با عنوان »اربعین شهید رئیسی 
و  نویسندگان  از شاعران،  با حضور جمعی  اردیبهشت«  پرواز  و شهدای  عزیز 
هنرمندان ظهر یکشنبه در سالن همایش کتابخانه آیت الله خامنه ای برگزار شد.

در ابتدای این مراسم، مهدی توکلیان، مدیرکل کتابخانه های عمومی استان قم 
ضمن خیر مقدم به داوطلبان جمعیت داوطلب هلال احمر و کتابداران حاضر در 
مراسم گفت: این برنامه ادای دین اصحاب فرهنگ هنر و رسانه نسبت به خدماتی 
است که از رئیس جمهور شهید به یادگار مانده است و در نمایشگاه عکسی که 
به همت همکارانم برگزار شده، تعدادی از خصلت های نیک این شهید عزیز به 

تصویر کشیده شده است.
وی در ادامه تاکید کرد: دولت سیزدهم و شخص رئیس جمهور شهید، نگاه ویژه 
ای به حوزه ترویج و توسعه کتاب و کتابخوانی داشتند و در این دولت، پروژه های 
بسیار مهمی از جمله کتابخانه مرکزی قم به سرانجام رسید و همچنین حضور 
ایشان در جمع کتابداران برگزیده روز کتابدار، نشان از اهمیت ایشان به فرهنگ و 

به خصوص کتابخوانی بود.
مدیرکل کتابخانه های عمومی قم همچنین ابراز داشت: ابلاغ ویژه به استانداران 
دولت سیزدهم در تکمیل پروژه های کتابخانه های مرکزی، راه اندازی کتابخانه 
های سیار از جمله اقدامات ایشان در توسعه عدالت فرهنگی و انس بیشتر مردم 
با کتاب و کتابخوانی بود که امیدواریم با انتخاب هوشمندانه مردم در ۱5 تیرماه، 
این مسیر ادامه دار باشد و بتوانیم از خون شهیدان خدمت و شهدای هشت سال 

دفاع مقدس استان پاسداری کنیم.

مدیر کل زندان های استان قم خبرداد :

تولید کفش و موتور در زندان های قم
مدیر کل زندان های استان قم گفت: اشتغالزایی و مهارت افزایی برای زندانیان 

قم متناسب با علایق آنها ایجاد شده است.
علی اصغر رنجبر ، با اشاره به اقدامات صورت گرفته برای ارتقای مهارت افزایی 
زندانیان گفت: یکی از دغدغه های مهم بنده و مجموعه همکارانم مربوط به بحث 
مهارت آموزی توام با اشتغال به منظور اشتغال مولد و توجه به اشتغال بعد از آزادی 
زندانیان است. مدیر کل زندان های استان قم با بیان اینکه ممکن است بسیاری 
از افراد مشاغلی را بلد باشند اما به انجام آن علاقه نداشته باشند، افزود: بنابراین 
فهرستی از علایق آن ها را تهیه کردیم و متناسب با آن آموزش های فنی و حرفه ای 
را در اختیارشان قرار دادیم.   رنجبر افزود: استاندار دستگاه ها را مکلف کرد که در 
حوزه تولیدات زندان موثر باشند و اموری را که می شود به زندان واگذار کرد واگذار 
کنند و در زندان تولید شود. مدیر  کل زندان های استان قم با تاکید بر اینکه در این 
راه کمیته امداد و فنی و حرفه ای کمک زیادی به ما کردند، عنوان کرد: با توجه ویژه 
شخص استاندار به حوزه اشتغال زندانیان، جلسات خاص ویژه اشتغال این قشر 
برگزار شد. رنجبر با تاکید بر اینکه این اقدام در کشور بی نظیر بوده است، گفت: 
وقتی همه ما دغدغه مان اشتغال است و می دانیم  که عامل اصلی بزهکاری بیکاری 
است، تکلیف شرعی و اجتماعی ایجاب می کند که هرچه در توان داریم به کار 
گیریم. مدیر کل زندان های استان قم با بیان اینکه یک خط تولید کفش به زندان 
آمده است، گفت: یک کارگاه خیاطی هم در زندان ایجاد شده و با دستور استاندار 
به حوزه مدارس و سازمان صمت، باید کمک کنند تا دوخت لباس فرم مدارس در 
حوزه زندان باشد. رنجبر با اشاره به اینکه یک کارخانه تولید شوینده جات و موتور 
سیکلت هم مربوط به زندان است، تصریح کرد: باید دستگاه های متولی و دولتی 
کمک کنند تا بعضی از کالاها که در زندان تولید می شود و در ثبت و سفارش ارز به 
مشکل بر نخورند، زیرا وقتی کالا به گمرک می آید و ترخیص نمی شود ممکن است 
برای خطوط تولید و به دنبال آن، معیشت نیروها که وابسته به این کار و درآمدشان 
است مشکلاتی ایجاد شود. مدیر کل زندان های استان قم خطاب به کسانی که 
در زمینه اشتغال زندانیان فعالیت می کنند، گفت: این ها سربازان گمنام اصلاح و 

تربیت هستند که هیچ کجا دیده نمی شوند.
 

رئیس اداره طراحی و مهندسی سازمان قطار شهری قم خبرداد: 

تکمیل فاز دوم خط نخست مترو با 3 
ایستگاه کامل و 5 ایستگاه عبوری تا 1406 

رئیس اداره طراحی و مهندسی سازمان قطار شهری قم گفت: طی 2 تا سه سال 
آینده ایستگاه های میرزای قمی و میدان ولیعصر و سال ۱۴۰6 نیز ایستگاه مسجد 

مقدس جمکران در فاز دوم خط نخست مترو قم به بهره برداری می رسد.
به گزارش ندای قم به نقل از روابط عمومی شهرداری، سید محمدحسین رضوان 
کریمی اظهار داشت: خط A متروی قم به طول ۱۴ کیلومتر و با ۱۴ ایستگاه در 
سال ۹۰ طراحی و به مناقصه گذاشته شد. وی با بیان اینکه فاز نخست پروژه به 
طول 6 کیلومتر با 6 ایستگاه توسط قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا انجام شد، افزود: 
فاز نخست با دو ایستگاه ۱۰۰ درصدی و چهار ایستگاه عبوری با پیشرفت فیزیکی 
مجموع ۷۰ درصد به نتیجه رسیده است. رئیس اداره طراحی و مهندسی سازمان 
قطار شهری قم ابراز کرد: سازمان قطار شهری سال گذشته تصمیم گرفت که 
ایستگاه های فاز دوم را وارد مدار کند که فاز دوم به طول هشت کیلومتر شامل 
هشت ایستگاه از میدان مطهری تا مسجد مقدس جمکران ادامه دارد. وی با 
تأکید بر اینکه طبق برنامه ریزی انجام شده طی چهار سال هر هشت ایستگاه 
وارد مدار می شوند، افزود: سه ایستگاه میرزای قمی، ایستگاه میدان ولیعصر و 
ایستگاه مسجد مقدس جمکران تا سال ۱۴۰6 به طور ۱۰۰ درصدی وارد مدار 
بهره برداری و سایر ایستگاه ها به صورت عبوری با پیشرفت 5۰ تا 6۰ درصد آماده 
می شود. کریمی اضافه کرد: ۱۰ کیلومتر از تونل مترو به صورت مکانیزه با دستگاه 
TBM حفاری شده و برای چهار کیلومتر باقیمانده نیز به صورت دستی و روش 
اتریشی برنامه ریزی برای حفاری انجام گرفته است. وی مطرح کرد: در حفاری 
چهار کیلومتر باقیمانده از میدان ولیعصر تا مسجد مقدس جمکران، 2 کیلومتر 
انجام شده و 2 کیلومتر باقیمانده است و مناقصه سال گذشته انجام و قرارداد با 
پیمانکار نیز منعقده شد تا طی دو سال عملیات حفاری 2 کیلومتر باقیمانده انجام 
بگیرد. رئیس اداره طراحی و مهندسی سازمان قطار شهری قم عنوان کرد: سه 
ایستگاه مسافرپذیر وجود دارد که مناقصات آن به ترتیب انجام می شود و نخستین 
ایستگاه میرزای قمی است که مناقصات آن انجام می گیرد و طی 2 تا سه سال 
آینده ایستگاه میرزای قمی و میدان ولیعصر و سال ۱۴۰6 نیز ایستگاه مسجد 
مقدس جمکران روی مدار می آیند. وی تصریح گرد: در فاز دوم، ایستگاه های 
فاز اول که سال ۹۰ طراحی آن ها آغاز شد و در مواردی با حجم بالا مورد طراحی 
قرار گرفته بود مورد بهینه سازی قرار گرفت و یک قرارداد مشاوره نیز برای بازنگری 

طراحی هشت ایستگاه فاز نخست سال گذشته منعقد شد.
 

معاون فرهنگی، اجتماعی و زیارت استانداری قم:

مردم قم از رییس جمهور شهید بدرقه
 کم نظیری داشتند

معاون فرهنگی، اجتماعی و زیارت استانداری قم گفت: مردم قم از رییس 
جمهور شهید بدرقه کم نظیری داشتند که این امر مورد تمجید رهبر معظم انقلاب 

نیز قرار گرفت.
حجت الاسلام و المسلمین سید اسماعیل حسینی مقدم ظهر یکشنبه در 
سوگواره اصحاب فرهنگ، هنر و رسانه با عنوان »اربعین شهید رئیسی عزیز و 
شهدای پرواز اردیبهشت« که با حضور جمعی از شاعران، نویسندگان و هنرمندان 
در سالن همایش کتابخانه عمومی آیت الله خامنه ای قم برگزار شد، گفت: هنر 
ملال آور نیست چون آفریده نخبگان و هوشمندانی است که بر مهمات جامعه 
تمرکز دارند و در قالب خلق اثر، بهترین روایتگری و ارائه راهکار را به جامعه سیاسی، 
فرهنگی و اجتماعی تقدیم می کنند. وی افزود: امیرالمومنین )س( در حدیثی 
فرمودند: »کمالات درجات متفاوت دارند، تا هنگامی که فردی به شهادت برسد و 
هرگاه به شهادت رسید، کمالی بالاتر از آن یافت نشود.« و به تعبیر شهید سلیمانی 
عزیز، تا وقتی که کسی مثل شهید زندگی نکند، شهید نمی شود و شهید زیستن 
انسان را به قله های مختلف که ختم به مسیر کمال انسان و شهادت است هدایت 
می کند. حسینی مقدم تصریح کرد: همه خاطراتی که امروز توسط عکاسان، 
شاعران و نویسندگان گفته شد، ماهیت و هویت شهید را نشان می دهد و اگر غیر 
از این باشیم، توفیق شهادت نداریم و بالاترین مزد جهاد فی سبیل الله به ما داده 
نمی شود. معاون فرهنگی، اجتماعی و زیارت استانداری قم عنوان کرد: زمانی 
که خبر سانحه پرواز رئیس جمهور به مردم رسید، ساعت ها مردم دست به دعا 
برداشتند تا اینکه خبر رسید که رئیس جمهور و همراهانش در غریبانه ترین شرایط 
به خدا پیوستند و مردم غوغایی به پا کردند که دنیا نظاره گر آن بود و قم مرکز اصلی 
این غوغا بود که مورد تمجید مقام معظم رهبری قرار گرفت کما اینکه در انتخابات 
نیز استان قم از نظر مشارکت رشد داشت و امیدواریم در ۱5 تیر ماه نیز شاهد این 

حماسه باشیم.

روابط عمومی شهرداری قم منتشر کرد؛

فراخوان عمومی شناسایی تولیدکنندگان و 
فروشندگان اتوبوس شهری 

شهرداری قم در راستای شناسایی و ارزیابی تولیدکنندگان و فروشندگان اتوبوس 
شهری، فراخوان عمومی منتشر کرد.

به گزارش روابط عمومی شهرداری، شهرداری قم در نظر دارد نسبت به شناسایی 
ناوگان  نوسازی  جهت  شهری  اتوبوس  فروشندگان  و  تولیدکنندگان  ارزیابی  و 

اتوبوس رانی شهرداری قم از واجدین شرایط دعوت به عمل آورد.
متقاضیان می توانند از طریق مراجعه به سامانه الکترونیکی شهرداری قم به 

نشانی Http://Peyman.Qom.ir نسبت به تهیه اسناد اقدام نمایند.

برنامه ریزی برای اوقات فراغت بچه ها و چالش چه کنیم و کجا بفرستیم، یکی از 
مسائلی است که تقریبا همه والدین در این ایام با آن دست و پنجه نرم می کنند، اما اگر 
می خواهید به عنوان والدینی آگاه و بدون وسواس های فکری، اوقات فراغتی مفید و 

مفرح برای فرزندانتان تدارک ببینید، این گزارش را از دست ندهید.
اصلا انگار هرسال به محض ورود به تیرماه، یک صدای درونی مدام در گوش 
والدین زمزمه می کند که »۳ ماه تعطیلی تابستان را می خواهی چه کنی؟ مراقب باش 
بچه ات از بقیه عقب نماند؛ راستی فلانی فلان کلاس را می رود؛ اصلا همه کلاس ها 
را بیخیال شو و بفرستش کلاس تقویتی سال بعد…« و خلاصه ده ها فکر و برنامه که 
والدین را حسابی سردرگم می کند. حتی بعضی وقت ها سخت گیری برای این برنامه 
ریزی به اصطلاح تابستانی آنقدر زیاد می شود که به نظر می رسد، والدین بیشتر به 
فکر تحقق رویاهای خودشان هستند تا اوقات فراغت فرزندانشان! خلاصه اینکه اگر 
شما هم والدینی حساس هستید و دلتان می خواهد فرزندانتان بیشترین بهره را از 
اوقات فراغتشان ببرند، صحبت های مریم شفیع زاده کارشناس ارشد روانشناسی و 

مربی فرهنگی کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان را از دست ندهید.
ترجیحا دور کلاس های درسی را خط بکشید

اوقات فراغت، واژه پیچیده ای نیست و همانطور که از نامش پیداست، باید زمانی 
برای آسایش باشد، اما بسیاری از والدین بدون شناخت از نیازهای فردی و اجتماعی 
می شود  نتیجه اش  و  می سازند  دیگری  مفهومی  فراغت،  اوقات  از  فرزندانشان، 
شلوغی برنامه ها و ماندن خستگی بر تن دانش آموزانی که ۹ ماه تحصیلی را پیش 
رو دارند. در همین رابطه شفیع زاده توضیح می دهد: »معتقدم تابستان هم فرصتی 
برای آموزش است اما نه آموزش درسی، زیرا پرداختن به مباحث درسی فقط با ایجاد 
خستگی ذهنی، بچه ها را از درس زده می کند. به واقع هر کودک و نوجوانی به سبب 
فراغ بال بیشتر در تابستان، این فرصت را دارد تا با حضور در کلاس های آموزشی، 
علایقش را دنبال و مهارت هایش را تقویت کند، بنابراین باید معیار برنامه ریزی برای 
بچه ها برهمین اساس باشد نه ایده آل گرایی والدین؛ ضمن اینکه باید توجه داشته 
باشیم برای آموزش بچه ها در هر زمینه و در هر برهه ای نباید اصل لذت بخشی 

فراموش شود، چون درغیر اینصورت یادگیری اتفاق نخواهد افتاد. 
بگذارید بچه ها آزمون و خطا کنند

اغلب والدین وقتی فرزندشان را با صلاحدید خودشان و یا بنا به درخواست خود 
او در کلاسی ثبت نام می کنند و برای آن وقت و هزینه می گذارند، فکر می کنند که 
آن رشته، نقطه آمال فرزندشان است و باید تا پای جان برای پیشرفت در آن تلاش 
کنند؛ این درحالی است که کارشناس کودک و نوجوان اعتقادی به چنین موضوع 
ندارد و می گوید: »باید اجازه دهیم بچه ها علایق خود را دنبال کنند، حتی اگر باب 
میل ما نباشد، اصلا شاید علاقه آن ها به مرور زمان برطرف شود و یا خود او ببیند 
استعداد زیادی در رشته انتخابی اش ندارد و تصمیم بگیرد، چیز دیگری را امتحان 
کند، پس در این این مواقع به بچه ها سخت نگیرید، چون همین آزمون و خطاهاست 
که تکلیف بچه ها را با استعدادها و علایقشان مشخص کرده و باعث می شود تا آن ها 
در دوران جوانی براساس شناختی که از خود بدست آورده اند، بهترین انتخاب را برای 

آینده شان کرده و حضوری موفق در جامعه داشته باشند.«
همه چیز کلاس نیست، به فراغت های خانه جهت دهید

بعضی والدین اصرار زیادی به ثبت نام فرزندانشان در انواع کلاس های تابستانی دارند، 
درحالیکه اوقات فراغت تابستان صرفا به مجموعه ای از کلاس های آموزشی خلاصه 

نمی شود و گزینه های مختلفی وجود دارد که هریک از آن ها می تواند نقش مهمی در رشد 
شخصیت بچه ها ایفا کند. از بازی و ورزش با دوستان و همسالان گرفته تا تفریح و سفر 
و مهمانی و حتی خلوتی در خانه. شفیع زاده می گوید: »بچه ها لزوما نباید تابستان را با 
کلاس های آموزشی پشت سرگذارند. بعضی هایشان واقعا نیاز دارند که تابستان در خانه 
بمانند، استراحت کنند و وقت بیشتری را با پدر و مادرشان بگذرانند. این موضوع نه تنها 
ایرادی ندارد، بلکه می تواند به فرصتی ارزشمند برای والدین در جهت برقرار ارتباط موثر با 
بچه ها و آموزش های غیرمستقیم تبدیل شود. اصلا خیلی اوقات این آموزش های خانگی 
بسیار ارزشمندتر و اثرگذارتر از انواع کلاس های آموزشی بیرون از خانه است. حضور در 
طبیعت، سفر، بازدید از مراکز فرهنگی، کتابخوانی، دیدار با اقوام و دوستان، دورهمی های 
خانوادگی و…، همه و همه در عین لذتبخشی می توانند آموزشی برای فرزندانمان باشند. 
البته توصیه ما به والدین این است که این برنامه ها تا حدامکان هدفمند درنظر گرفته شود 

تا آورده ای برای بچه ها داشته و بطور غیرمستقیم به آموزش آن ها ختم شود.«
روی مهارت زندگی بچه ها کار کنید

شاید دور و برتان دیده باشید کسانی را که به رغم تحصیلات عالیه و مشاغل 
آنچنانی، از مهارت اجتماعی لازم برخوردار نیستند و به لحاظ ارتباطات بین فردی، 
ضعف هایی دارند. به گفته کارشناسان روانشناسی، این ها همان کسانی هستند که 
در تمام طول زندگی، بیشتر از هرچیز روی تحصیلات عالیه تمرکز کرده و مهارت های 
زندگی را نیاموخته اند. کارشناس فرهنگی کانون پرورش فکری می گوید: »باید 
بپذیریم که انواع کلاس های درسی فقط بخشی از نیاز هر انسانی را تامین می کند و 
بچه های ما به فراخور شخصیت و ویژگی هایشان، به آموختن مهارت های دیگری هم 
نیاز دارند که مهمترین آن، مهارت زندگی است. کسب مهارت بین فردی، کارگروهی، 
تعامل با دیگران، حل مساله، مدیریت بحران، مدیریت هیجانات و…، از مهمترین 
مهارت هایی هستند که اگر انسان، آن ها را نیاموزد نمی تواند به فردی موفق در زندگی 
انسانی تبدیل شود.« او ادامه می دهد: »تاکید ما این است، در طول تابستان که 
بچه ها فراغ بال بیشتری دارند، آموزش هایی از جنس مهارت زندگی در دستور کار 
قرار گیرد که این نیز بیش از همه، بواسطه حضور بچه ها در محیط ها و جمع های 
مختلف حاصل می شود؛ به همین سبب است که می گوییم والدین می توانند بدون 
تکیه بر کلاس تابستانی، در کلاس درس بزرگی به نام خانه و خانواده به آموزش 

فرزندانشان بپردازند. ، چون آن ها اصلی تری مربی بچه ها هستند.«
به فرزندانتان، فرصت بچگی کردن بدهید

دهه  همه  انشای  نوستالژیک  موضوع  این  گذراندید؟  چگونه  را  خود  تابستان 
شصتی هاست که معمولا با کلی خاطره خوش، نگارش می شد، پس لطفا طوری 
برای فرزندانتان برنامه ریزی کنید که مطابق علایقشان پیش رفته باشید و آن ها هم 
پاسخ هایی شیرین برای این سوال داشته باشند. شفیع زاده می گوید: »بچه ها باید 
حس خوب زندگی کردن را بیاموزند. درس فقط بخشی از زندگی است اما در جامعه 
ما بیشتر زندگی را فراگرفته و خیلی از خانواده حتی در تابستان، بچه ها را در حصار 
آموزش قرار می دهند و معتقدند اصلا نباید وقت فرزندشان تلف شود که این بزرگترین 
اشتباه است.« او اضافه می کند: »گرچه اغلب بچه ها تسلیم تصمیم والدین می شوند 
اما متاسفانه هیچ وقت فرصت بچگی کردن پیدا نمی کنند؛ درحالی که خوش و بش، 
خندیدن و شادی کردن و حتی دعوا با دوستان، همه از ضرورت های رشد کودک 
است که بسیاری از بچه های ما از آن محرومند و به لحاظ روانشناسی با آثار مخرب 

بسیاری مواجه خواهند شد.«

همه چیز کلاس نیست، به فراغت های خانه جهت دهید؛

چگونه به اوقات فراغت بچه ها سروسامان بدهیم؟

این روزها بحث انتخابات داغ است و همه از کاندید 
جهت گیری های  می کنند.  صحبت  موردنظرشان 
سیاسی ممکن است باعث بروز اختلافاتی حتی در 
بین خانواده ها شود. خواندن این گزارش به شما کمک 
می کند از چند راهکار برای چگونگی مدیریت بحث 

سیاسی در خانواده مطلع شوید.
»در طول هفته های اخیر، اختلاف سیاسی با همسرم 
داشته ام و همسرم با من قهر کرده.« »پسرم دائما با 
برادرهایش سر انتخاب رئیس جمهور در خانه بحث 
می کند.« این ها صحبت های افرادی است که در این 
شده  سیاسی  بحث های  درگیر  خانه هایشان  روزها 
چهاردهمین  انتخاب  به  دیگر  یک روز  از  است.کمتر 
ایران مانده است و قطعا کاندید مورد  رئیس جمهور 
انتخاب  ایران  برای چهار سال سکان داری  را  نظرتان 
انتخاب  برای  در خانواده ای  است  اما ممکن  کردید. 
نامزد ریاست جمهوری اختلاف نظرهایی باشد و هر 
یک از اعضای خانواده بنا به دلایل خودش طرفدار یکی 
از کاندیدهاست. گاهی اوقات این اختلاف نظرها به 
راحتی قابل حل بوده اما گاهی منجر به جروبحث هایی 

می شود که دورهمی خانوادگی را خراب  کند.
یکی از مهارت های مهم در این روزها و یا هر زمان 
دیگری که اختلافات سیاسی به کانون گرم خانواده تان 
کشیده می شود، مدیریت این اختلاف نظرهاست تا 
روابط خانوادگی تحت تاثیر نزاع های سیاسی قرار نگیرد 

و با یک گفت و گوی مدیریت شده به پایان برسد.
دراین مواقع خانواده ها باید شیوه بیان اختلاف نظر 
را بدانند و همچنین نظر مخالف را بپذیرند. در ادامه 
را  این مواقع دارند  توصیه هایی که روانشناسان برای 

بیان کرده ایم.
متعصبانه دفاع نکنید

نیست.  خوب  مسئله ای  هیچ  روی  داشتن  تعصب 
پیامبر اکرم )ص( درباره فرد متعصب می فرمایند: » 
کسی که مردم را دعوت به تعصب کند، به خاطر آن 
بجنگد و با تعصب بمیرد از ما نیست.« همچنین در 
بدی  و  شر  بذر  »لجاجت  فرمودند:  دیگری  حدیث 
است.« همیشه در دین ما تعصب داشتن نهی شده 
و فرد متعصب به ضلالت و گمراهی کشیده می شود. 
به طوری که در تاریخ یکی از مهم ترین علل گمراهی 
دشمنان پیامبران، همین تعصب بیان شده است زیرا 

لجاجت قدرت استدلال و اندیشه را از انسان می گیرد.
به انتخاب هم توهین نکنید

سعی کنید گفت و گوهایتان در خانواده به جنجال 
کشیده نشود. به کاندید منتخب یکدیگر توهین نکنید. 
بحث انتخابات ریاست جمهوری فقط بحث تفاوت خط 
و مشی سیاسی است، در اصل اسلام و انقلاب تفاوت 
نظری بین کاندیدها وجود ندارد. ما در روایات داریم که 
حتی به دشمنان دین هم توهین نکنید. پس خود را 
ملزم کنید که به نامزد منتخب افراد توهین نکنید و نگاه 

مطلق نداشته باشید. 
سعی نکنید نظر طرف مقابل را عوض کنید

یکی از مهارت های مورد نیاز برای یک گفت و گوی 
خوب که به بحث ختم نشود؛ مهارت خوب شنیدن و 
شنونده فعال بودن است. تلاش برای تغییر نظر یک 
فرد اغلب به نتایج خوبی نمی رسد و باعث جنجال های 
زیادی می شود. سعی کنید صدای فرد را به دور از دعوا 
با دقت گوش کنید،  و  او را صبورانه  بشنوید، نظرات 

سعی نکنید او را ساکت کنید تا خودتان حرف بزنید و 
در عین حال که دلایل خودتان را می گوید دلایل طرف 
مقابل را هم بشنوید. این کارها علاوه بر اینکه باعث 
حفظ احترام طرف مقابل می شود به حفظ و تقویت 

روابطتان هم کمک می کند.
ادامه  را  دعوا  اما  می زنیم،  حرف  بعداً  بگویید 

ندهید
زمانی که بحث های انتخاباتی و سیاسی پیش آمد 
سعی نکنید حتما آن را به پایان برسانید و دنبال نتیجه  
برای آن باشید. اگر طرف مقابل هم نمی خواهد بحث 
فکر  موردش  »در  مثل  جملاتی  با  شما  کند  تمام  را 
می کنم« »بعدا صحبت می کنیم« به جنجال خانوادگی 

پایان دهید.
حواستان به حرمت ها باشد

به این نکته دقت کنید کسی که روبه روی شما قرار 
گرفته غریبه نیست. قرار نیست بدون هیچ ملاحظه و 
دقتی، همه چیز را به زبان بیاورید. او یکی از اعضای 
عزیز خانواده شماست و باید همیشه حتی اگر بیشترین 
اختلاف عقیده را دارید جانب ادب و احترام را حفظ 
کنید. در این جور مواقع حواستان به حرمت خانواده 
ویژگی های  جز  سیاسی  عقیده  و  نظر  باشد.داشتن 
مثبت افراد است زیرا نشان  دهنده اهمیت به کشور 
است. اما حواستان باشد که این عشق و علاقه باعث 
نگاه متعصبانه نشود و در مواقعی که اختلاف نظرهایی 
در انتخاب فرد اصلح دارید؛ افراد زندگی تان را ناراحت 
نکنید. اگر لجاجتتان در بحث ها باعث شده یکی از 
اعضای خانواده تان ناراحت شود همین حالا دست بکار 

شوید و از او عذرخواهی کنید.

چند راهکار برای چگونگی مدیریت بحث سیاسی در خانواده ؛

در بحث های سیاسی، حواستان به عزیزانتان باشد
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یک کارشناس ارشد حوزه انرژی مطرح کرد:

تحلیلی بر نظر دو نامزد ریاست جمهوری 
در خصوص "بنزین"

یک کارشناس ارشد حوزه انرژی درباره دیدگاه دو نامزد انتخابات ریاست جمهوری در 
خصوص بنزین، گفت: دیدگاه هر دو نامزد در خصوص بنزین چندان واضح و مشخص 
نبود اما آنچه بدیهی است تصمیم گیری در مورد بنزین اگر به صورت کارشناسی و 

اصولی نباشد پیامدهای تورمی را برجای خواهد گذاشت.
حمید حسینی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه نظر پزشکیان در مورد بنزین این 
بود که اگر قرار باشد کاری انجام شود با نظر مردم و به تدریج خواهد بود، اظهار کرد: 
مجلس دست دولت را باز گذاشته و دولت می تواند در این خصوص تصمیم بگیرد که 
این تصمیم می تواند در خصوص اصلاح زیرساخت ها، اسقاط خودروهای فرسوده و 

کنترل مصرف باشد.
وی با بیان اینکه اگر قرار باشد مانند شرایط فعلی پیش برویم و واردات افزایش یابد 
قطعا دولت دچار مشکل خواهد شد و مجبور به تصمیم گیری خواهد بود، البته این 
تصمیم گیری می تواند در حوزه بنزین سوپر باشد که دولت بنزین سوپر را با قیمت بالاتر 
به متقاضیان عرضه کند، گفت: تصمیم گیری در مورد بنزین نیازمند تدبیر است و باید 

به صورت کارشناسی روی این مساله کار کرد.
این  کارشناس ارشد حوزه انرژی در خصوص دیدگاه جلیلی در مورد بنزین نیز گفت: 
صحبت های مبهمی در این رابطه مطرح شد، باید عنوان شود که تاثیر طرح وان روی 
بنزین چیست؟ آیا به مردم سهمیه داده می شود؟ بنزین با چه قیمتی توزیع خواهد شد 
و چه ساز و کاری برای واگذاری سهمیه بنزین وجود دارد؟ آیا دولت می خواهد با قیمت 
بالاتری بنزین را عرضه کند؟ این طرح تا کنون چندین بار وارد مرحله تصمیم گیری 

شده است و به جمع بندی نرسیده است.
حسینی با بیان اینکه این طرح در جهت عدالت است اما ساز و کار اجرایی آن 
مشخص نیست، گفت: مردم عادت کرده اند تا بنزین را با یک نرخ بخرند اینکه در هر 
پمپ بنزین و یا هر منطقه ای متفاوت باشد موجب نارضایتی خواهد شد، اینکه سهمیه 
را به شخصی بدهید که خودرو ندارد و اجازه فروش داشته باشد درواقع همان افزایش 
قیمت است اما منافع آن به جیب مردم می رود اما آثار تورمی نیز روی هزینه های 

حمل ونقل خواهد داشت.
وی با بیان اینکه قطعا این طرح باتوجه به پیامدهای آن نمی تواند ایده آل باشد، 
گفت: تصمیم در مورد بنزین نیازمند تدبیر کافی است و باید در زمان مناسب در مورد 

راه کارهای آن به صورت کارشناسی نتیجه گیری شود.

مدیرعامل ایران ایر : 3 الی ۴ سال گذشته؛

پول هواپیما پرداخت شد
 اما هواپیمایی نیامد

مدیرعامل ایران ایر اظهار داشت: در همین مدت ٣ الی ۴ سال گذشته برخی از 
ایرلاین ها هواپیما خریدند و پول آن را پرداخت کردند اما هواپیمایی وارد کشور نشد و 

امروز خرید هواپیما ریسک بسیار زیادی دارد.
شمس الدین فرزادی پور در نشست خبری روزیکشنبه درباره آزادسازی نرخ بلیت 
هواپیما تاکید کرد: قیمت های بلیت هواپیما در ایران خارج از قیمت های جهانی 
نیست و اساس با نوسانات ارزی قیمت های بلیت در ایران باید از جهانی بالاتر باشد، 
درآمد ها در ایران ریالی است اما همین درآمد در سه ماه آینده به نصف می رسد. 
قیمت ها در آزادسازی مقداری پایین تر از معادل جهانی است، استاندارد قیمت ها 
بین۴٧ تا 6٠ دلار برای هر ساعت صندلی است که همین عدد هم پایین تر از نرم 

جهانی است. 
وی با بیان اینکه پایه اصلی نرخ ها سایکل پروازی و نشست و برخاست هواپیما است، 

تاکید کرد: همین قیمت ها در مسیر 5٢ دقیقه ای پاریس- ژنو ٢5٢ دلار است.
یارانه ای  ایلنا درباره احتمال قطع سوخت  ایران ایر در پاسخ به سوال  مدیرعامل 
ایرلاین ها و هما با آزادسازی نرخ بلیت هواپیما تاکید کرد: فعلا دستورالعمل خاصی 
برای قطع سوخت یارانه ای نداریم اما این طرح روی میز دولت است و منتظر ابلاغ 

هستیم.
فرزادی پور در پاسخ به سوال دیگر ایلنا درباره دلیل عربستان برای عدم موافقت با 
ایرلاین معراج برای برقراری پروازهای حج گفت: عربستان دلیل خاصی را به طور شفاف 
به ما اعلام نکرد و فقط گفت به معراج اجازه نمی دهیم در حالی که سایر کشورها برای 

انجام پروازهای حج با چند ایرلاین  محدودیتی ندارند.  
وی در پاسخ به سوال دیگر ایلنا درباره نوسازی ناوگان و اینکه آیا برای ایرلاین ها 
خرید هواپیمای نو می صرفد ادامه داد: شاید ایرلاین ها نسبت به خرید هواپیمای نو 
اقدام می کردند ورشکست می شدند چراکه هزینه های آن بسیار سنگین است، خرید 
هواپیمای نو به طور متوسط 5٠ میلیون دلار است یک ایرلاین باید چقدر بلیت بفروشد 
که این سرمایه بازگشت داشته باشد. وی در پاسخ به این سوال ایلنا که آیا ایرلاین ها 
از شرایط تحریمی و عدم خرید هواپیمای نو سود می برند، اظهار داشت: در واقع 
ایرلاین ها از اجبار سود می برند در همین مدت ٣ الی ۴ سال گذشته برخی از ایرلاین ها 
هواپیما خریدند و پول آن را پرداخت کردند اما هواپیمایی وارد کشور نشد و امروز خرید 

هواپیما ریسک بسیار زیادی دارد.
 

روابط عمومی بانک مرکزی اعلام کرد:

افزایش بیش از 4 میلیارد دلاری 
درآمد های ارزی کشور

بانک مرکزی با تأکید براینکه درآمد های ارزی کشور در مقایسه با پارسال بیش از ۴ 
میلیارد دلار افزایش یافته، اعلام کرد: تامین ارز بخش های مختلف اقتصادی از مرز 

۱۷.۴ میلیارد دلار گذشت.
تحولات بازرگانی خارجی نشان می دهد در سه ماه نخست امسال درآمدهای ارزی 
کشور به 25.5 میلیارد دلار رسیده، در این مدت تراز تجاری کشور معادل 5۱.۳ درصد 

نسبت به مقطع مشابه پارسال افزایش یافته است.
تحولات بازرگانی خارجی همچنین نشان می دهد در سه ماه نخست امسال صادرات 
نفتی و غیر نفتی کشور به 25.5 میلیارد دلار رسید که در مقایسه با صادرات 2۱.5 

میلیارد دلاری مدت مشابه سال گذشته، ۱۸.6 درصدی افزایش یافته است.
گفتنی است تراز تجاری کشور نیز در سه ماه ابتدایی امسال در مقایسه با مدت مشابه 
پارسال با افزایش  5۱.۴ درصدی از   ۷.۴ میلیارد دلار به ۱۱.2  میلیارد دلار رسیده 

است
بانک مرکزی همچنین ۱۷ میلیارد و ۴۱۷ میلیون دلار ارز برای واردات کالاهای 
اساسی، دارو، کالاهای تجاری و بازرگانی از ابتدای سال تا ۸ تیر تامین کرده است که ۳ 

میلیارد و ۹۷5 میلیون دلار ارز سهم کالاهای اساسی و دارو بوده است.

شرکت بازرگانی دولتی ایران:

خرید تضمینی گندم به مرز 100 هزار 
میلیارد تومان رسید

شرکت بازرگانی دولتی ایران اعلام کرد: از ابتدای سال جاری تا کنون پنج میلیون و 
6۳۸ هزار تن گندم به ارزش بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد تومان از کشاورزان کشور خریدار 

شده است. 
از مجموع ۱۰۰ هزار میلیارد تومان گندم خریداری شده از کشاورزان، به ترتیب 
استان های خوزستان با حدود 2۸ هزار و 5۰۰ میلیارد تومان، گلستان با حدود ۱۸ 
هزار میلیارد تومان و فارس با بیش از ۱2 هزار میلیارد تومان، رتبه های اول تا سوم خرید 

گندم را در بین ۳۱ استان کشور به خود اختصاص داده اند.
بر اساس این گزارش، این سه استان در مجموع 5۹ درصد از کل خرید گندم کشور 
را به خود اختصاص داده اند که در این میان، سهم استان های خوزستان 2۹ درصد، 
گلستان ۱۸ درصد و فارس ۱2 درصد و سهم 2۸ استان دیگر کشور، ۴۱ درصد است.

یک کارشناس اقتصادی: 

انتخاب نشدن پزشکیان وضع را بدتر می کند 

یک کارشناس اقتصادی گفت: با توجه به انتخابات ریاست جمهوری در آمریکا، 
وجود و حضور یک رییس جمهوری که سیاست های منطقی را پیگیری کند و 
منافع همه مردم و نه فقط منافع یک گروه و قشر خاص را دنبال می کند ضرورت 

دارد. 
ریاست  با  اقتصادی کشور  با مقایسه وضعیت  راغفر در گفت وگویی  حسین 
جمهوری پزشکیان با شرایط کشور در صورت ریاست جمهوری جلیلی اظهار 
داشت: اگرچه هیچ یک از کاندیداهای ریاست جمهوری حرف روشنی به معنای 
ارائه راه حل مشخص برای رفع مشکلات اقتصادی مردم ارایه ندادند، اما معتقدم 

در دوره دوم انتخابات باید به آقای پزشکیان رای داده شود تا حدودی از ادامه این 
وضعیت نابه سامان اقتصادی جلوگیری و از این تخریبی که در چند سال گذشته 

صورت گرفته تا حدودی کاسته شود.
وی با بیان اینکه مردم بدانند که واقعیت این است که رییس جمهوری نقش 
زیادی در اصلاحات ساختاری ندارد اما قطعا می تواند از تخریب بیشتر جلوگیری 
کند، ادامه داد: تفاوت وضعیت اقتصادی کشور با ریاست جمهوری آقای پزشکیان 
با رقیب وی در این است که اگر رقیب پزشکیان برنده انتخابات باشد به این معنا 
است که نه تنها وضع موجود ادامه پیدا می کند بلکه همین وضعیت نابه سامان 

بدتر خواهد شد اما آقای پزشکیان تا حدودی می تواند این روند را بهبود ببخشد.
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: مردم، آنهایی که خودشان و خانواده شان در 
ایران زندگی می کنند باید بین گزینه ای که وضع موجود بدتر می کند یا گزینه ای که 

گشایش نسبی را فراهم می کند یکی را انتخاب کنند.
حساس ترین  جمهوری  ریاست  انتخابات  چهاردهمین  اینکه  بیان  با  راغفر 
انتخابات کشور محسوب می شود، افزود: با شرایط متفاوت از گذشته مواجه 
هستیم و بسیاری از فرصت ها در گذشته به صورت بسیار بدی توزیع شده و از 
سال ۸۴ تا به امروز دچار وضعیت تخریبی در اقتصاد و توزیع نابرابر فرصت ها به 
زیان عموم مردم و به نفع گروه های خارجی در درون قدرت و ثروت قرار گرفته ایم.   

روند توزیع منابع کنونی باید متوقف شود
وی با تاکید بر اینکه این روند باید متوقف شود در غیر این صورت فضای سیاسی 
نظام از درون مورد تهدید است، گفت: 6۰ درصد مردم رای نداده اند و این یک پیام 
روشن برای نظام سیاسی کشور دارد و باید برای سیاست های نابرابر توزیع منابع 
بازنگری اساسی انجام شود در غیر این صورت با مشکل جدی مواجه خواهیم بود.
برنامه های سیاست  به  با اشاره  ایلنا  با  این کارشناس اقتصادی در گفت وگو 
خارجی جلیلی و وضعیت اقتصاد کشور با این روابط محدود اظهار داشت: شاید 
افراد درباره روابط اقتصادی با کشورهای همسایه یا آفریقایی حرفی بزنند اما اصلا 
امکان پذیر نبود، شاید در حد شعار صحبت هایی زده شود اما آیا در عمل امکان 
اجرا وجود دارد؟ این حرف ها در حد شعار بوده چراکه باید دید مانع اصلی برای 
این مسائل از کجا منشا گرفته و می بینیم که این مشکلات از فشار آمریکا بر روی 
کشورها از جمله کشورهای همسایه حاصل می شود. البته به این معنا نیست که 
تنها با ارتباط با آمریکا بتوانیم مسائل را حل کنیم بلکه باید سیاست هایی در مقابل 
کشورها اتخاذ شود که از ایران هراسی بابت تحریم ها جلوگیری کنیم. این کشورها 

هم به طور قطع از فرصت همکاری با ایران استقبال می کنند.
راغفر ادامه داد: ایران همواره برای ارتباط حداقلی به کشورهای همجوار امتیاز 

داده است و این روند باید بهبود و تغییر کند.
وی افزود: با توجه به انتخابات ریاست جمهوری در آمریکا، وجود و حضور یک 
رییس جمهوری که سیاست های منطقی را پیگیری کند و منافع همه مردم و نه 
فقط منافع یک گروه و قشر خاص را دنبال می کند ضرورت دارد و در اینجا یک 
انتخاب بیشتر در مقابل مردم قرار ندارد و می دانیم تداوم وضع موجود امکان پذیر 
نیست و بدتر شدن همین وضع موجود گزینه دیگری است و این آینده در انتظار 

مردم است اگر در انتخابات آقای پزشکیان انتخاب نشود.  

وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر اینکه خودروسازان انتقادپذیر باشند، گفت: 
باید امتیازات خاص و انحصارات غیرضروری و رانت در بخش صنعت حذف شود تا 

به بهره وری بالا دست یابیم.  
عباس علی آبادی روز یکشنبه در مراسم روز ملی صنعت و معدن در سالن سران 
اجلاس، اظهار داشت: بعضی از صنعتگران به دنبال دریافت وام های ریالی هستند 
پرداخت  آنجایی که  از  را داده ایم،  ارز  برای اختصاص  آمادگی  اعلام  ما  اینکه  با 
تسهیلات ارزی با ارز است و نسبت به وام های ریالی بیشتر است و این به نفع آنان 

نیست.
وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: این گونه موارد نشان می دهد که صنعت ما 

مولد و اقتصادی نیست.
وی با تاکید بر اقتصاد دانش بنیان و دانش بنیان شدن صنعت، گفت: بدون تردید 
تا زمانی که صنایع ما با مراکز پیشرفته علمی و صنایع جهان ارتباط و تعامل سازنده 

نداشته باشند نمی توانند به سمت صنعتی سازی حرکت کنند.
علی آبادی ادامه داد: با دانش بنیان شدن صنایع، بازارهای جهانی به روی ما باز 

خواهد شد و قدرت رقابت پذیری پیدا خواهیم کرد.
وزیر صمت با تاکید بر توسعه معدن کاری، بیان کرد: سهم معدن در کشورمان 
مهم است باید از تجهیزات و فناوری ها به روز استفاده شود. امروز فناوری ها به قدری 
پیشرفت کرده که بدون ضربه زدن به محیط زیست فعالیت می کنند، اما ما محیط 
زیست را نابود کرده ایم. وی ادامه داد: اگر می خواهید به طبیعت خود احترام 
بگذاریم باید فناوری ها را ارتقا داده و از تجهیزات به روز استفاده کنید؛ ضمن اینکه 
اگر صنعتگران و معدن کاران از متخصصان و دانشمندان سایر کشورها در صنعت 

جذب کنند مشوق ها به آنها اختصاص می یابد.

فعالیت ۳۷ شرکت خودرویی در کشور
علی آبادی با بیان اینکه ۳۷ شرکت خودرویی در کشور داریم، گفت: برای اینکه 
محصول صنعتی تولید کنند باید به سمت کالاهای رقابتی حرکت کنند. مادامی که 

شرکت های خودروساز ما رقیب نداشته باشند وضعیت همین است.
وزیر صمت عنوان کرد: اختصاص ارز تنها نباید به خودروهای لوکس و گران قیمت 
اختصاص یابد، بلکه نیاز است تا خودروهای ارزان قیمت وارد شود که منجر به ایجاد 

رقابت های سازنده با خودروهای داخلی شود.
وی تاکید کرد: خودروسازان باید خود و تولیدات را تغییر دهند و انتقادپذیر باشند 

در غیر این صورت در همین جا توقف خواهند کرد.
علی آبادی با تاکید بر افزایش بهره وری عوامل تولید به ویژه کار و سرمایه، گفت: 

در به کارگیری سرمایه و تجهیزات به گونه ای رفتار می شود که دارای بهره وری بالایی 
نیست.

ابراز کرد: رشد مستمر صادرات کالا و خدمات صنعتی کشور در  وزیر صمت 
راستای ارتقای کیفیت کالاها، شناسایی و تحصیل بازارهای جهانی با تاکید بر 

صنعتی شدن است.
وی با اشاره به اینکه صادرات مهم ترین مساله در تولید است، گفت: باید همه 
ابزارهای مشوق، دیپلماسی و تنبیهی را در صادرات کالاها در نظر گرفت و ارز باید به 

صنعتگرانی اختصاص یابد که به دنبال صادرات باشند.
افزایش سهم صنعت و معدن در صادرات غیرنفتی و اشتغال

علی آبادی خاطرنشان کرد: افزایش سهم صنعت و معدن در صادرات غیرنفتی 
برای ایجاد اشتغال و سهم حداکثری در تولید ناخالص اقدام راهبردی در بخش 
صنعت است و روزی که خدمات فنی و مهندسی صادر شود آن روز در قلعه خواهیم 

بودید؛ ضمن اینکه در بیشتر زمینه ها به این دستاورد رسیده ایم.
وزیر صمت، با اشاره به توسعه روابط دیپلماسی به همت شهید آیت الله رئیسی 
گفت: مذاکره ها و افزایش تعامل ها با امضای تفاهم نامه ها صورت گرفته است، اما 

هنوز اجرای آن آغاز نشده است که باید به سرعت فرایندها اجرایی شود.
جهت  در  خارجی  سرمایه گذاری  جذب  سازوکارهای  از  حمایت  افزود:  وی 
تجاری سازی و ارتباط دو سویه باید مورد توجه قرار گیرد از این رو نباید سیاه نمایی هایی 
از کشور ارائه شود. علی آبادی گفت: اگر سرمایه گذاران خارجی وارد کشورمان شوند 
و در بخش های مختلف سرمایه گذاری کنند و ما نیز سرمایه گذاری فراسرزمینی 
انجام دهیم، به طور قطع موفق خواهیم بود ضمن اینکه امکان عرضه و صادرات کالا 

با کالا در کشور فراهم شده است.

وزیر صمت:

رانت در بخش صنعت باید حذف شود

یک کارشناس انرژی گفت: با هر میزان واردات گاز از روسیه باید بتوانیم آن را صادر کنیم به عنوان مثال اگر سال آینده 2۰ میلیارد 
متر مکعب گاز از روسیه وارد کردیم باید همین میزان صادرات داشته باشیم.

امین نوربخش کارشناس انرژی در گفت و گویی با اشاره اینکه صادرات گاز روسیه پس از جنگ به کاهش یافته است، گفت: روسیه 
پس از جنگ اکراین صادرات گاز این کشور به اروپا بسیار محدود شده است و نزدیک به ۱۱۰ تا ۱2۰ لیتر میلیارد متر مکعب در سال 

2۰2۳ نسبت به دو سال قبل خود کاهش یافته است
وی ادامه داد: روسیه با وضعیتی مواجه است که امکان صادرات گاز را ندارد که در این شرایط باید جایگزینی برای اروپا پیدا کند و 
یا کاهش تولید داشته باشد که منجر به کاهش درآمد می شود. این کارشناس انرژی خاطرنشان کرد: اکنون روسیه به دنبال صادرات 
به چین است که با توجه به زیر ساخت های موجود استفاده حداکثری از آن می کنند و عزم ایجاد زیر ساخت های جدید تری را هم 

دارند. 
نوربخش خاطر نشان کرد: یکی از دیگر روش هایی که روسیه به دنبال جایگزینی اروپا است آنکه صادرات از طریق ال ان جی 
صورت بگیرد. به گفته این کارشناس انرژی هر کدام از این روش ها دارای محدودیت هایی است که نمی تواند کل کاهش صادرات 
به اروپا را پوشش دهد و همانطور که گفته شد ظرفیت صادرات گار روسیه به چین محدود است که برای افزایش آن نیاز به سرمایه 
گذاری بیشتری دارد. ضمن آنکه هر دو کشور وابستگی بیشتری به یکدیگر داشته باشند و برای روسیه مطلوب نیست که چین را 
تماماً جایگزین اروپا کند وی ادامه داد: صادرات ال ان جی که نیاز به سرمایه گذاری بیشتری دارد و تکنولوژی در محدودیت است و 
امکان ساخت ال ان جی های بزرگ را ندارد دچار محدودیت است و نمی تواند و آنجه به نظر می رسد کشور روسیه در سال های آینده 

۴۰ تا ۷۰ میلیارد متر مکعب در سال مازاد داشته باشد. نوربخش خاطر نشان کرد: در حال حاضر روسیه به دنبال بازارهای دیگری 
نظیر ترکیه، ایران و.... است در این شرایط ایران باید از این فرصت استفاده کرده و قراردادهایی با حجم بالا و بلند مدت واردات گاز 
از روسیه عقد قرارداد شود و باید توجه کنیم که عمده این قراردادها نباید سوآپ باشند زیرا سوآپ نقش حداقلی دارد و کشور ما 
حق ترانزیتی دریافت می کند این کارشناس انرژی با اشاره به اینکه قراردادهایی که صورت می گیرد باید بلند مدت و نه در قالب 
سوآپ گاز باشند خاطر نشان کرد: در صورتی که روس ها پیشنهاد سوآپ دارند باید یک حجم قابل توجهی هم واردات گاز داشته 
باشیم که اختیار آن دست خودمان باشد و نقش فعالانه تری در بازار منطقه ایفا کنیم و تنها سوآپ گزینه جذابی نیست. وی ادامه 
داد: باید هر حجمی واردات از روسیه داریم باید بتوانیم آن را صادر کنیم به عنوان مثال اگر سال آینده 2۰ میلیارد متر مکعب گاز از 
روسیه وارد کردیم باید عین همین را افزایش صادرات به مقاصدی که می خواهیم داشته باشیم و این میزان از واردات را به مصارف 
داخلی نرسانیم.  نوربخش ادامه داد: به این معنا که اگر استفاده از گاز روسیه در استان های شمالی مقرون به صرفه است در کنار آن 
صادرات به عراق و ترکیه را افزایش دهیم و مجموع صادرات و واردات نباید منفی شود زیرا در صورت منفی شدن هم ناترازی گازی 
ما افزایش پیدا می کند و هم وابستگی به کشورهای خارجی افزایش پیدا می کند و باید قراردادهای بلندمدتی منعقد شود تا از این 
طریق بتوانیم برنامه ریزی های بهتری برای آن داشته باشیم و اکنون که روسیه در محدودیت قرار دارد بتوانیم قراردادهای بهتری 
را منعقد کنیم. وی خاطر نشان کرد: ما می توانیم تعاملات گسترده تری با روسیه در حوزه گاز داشته باشیم و با بازارهای منطقه ای 
را بین خودمان تقسیم کنیم به عنوان مثال بازارهای غرب آسیا که برای ما اهمیت بیشتری دارد روسیه در آن ورود پیدا نکند و در 

بازارهای راهبردی روسیه مثل چین و اروپا ورود نکنیم و تعامل برد بردی داشته باشیم.

یک کارشناس انرژی مطرح کرد:

افزایش تعاملات منطقه ای با واردات گاز از روسیه

رییس اتاق ایران: 

مشکلات معیشتی در شأن ملت نجیب ایران نیست 
رییس اتاق بازرگانی ایران گفت: تورم بالای ۴۰ درصد و 
نرخ ۳6 درصد بهره های بانکی مجالی برای توسعه برای 
فعالان اقتصادی باقی نگذاشته و این مشکلات معیشتی 

در شأن ملت نجیب ایران نیست. 
صمد حسن زاده، در مراسم روز ملی صنعت و معدن 
گفت: متاسفانه چند سالی است که اقتصاد، تولید و 
صادرات با مشکلات بسیار بزرگی رو به رو شده است از 
جمله این مشملات نبود ارتباطات بین المللی، ضعف 
زیرساخت ها از جمله انرژی، نبود ناوگان حمل و نقل 
فعالان  با  کشور  پولی  نظام  همکاری  عدم  و  مناسب 

اقتصادی جهان است.
وی افزود: تورم بالای ۴۰ درصد و نرخ ۳6 درصد بهره 
های بانکی مجالی برای توسعه برای فعالان اقتصادی 

باقی نگذاشته است. 
حسن زاده تصریح کرد: مشکلات معیشتی در شأن 

ملت نجیب ایران نیست.
رییس اتاق بازرگانی ایران خاطرنشان کرد: اتاق بازرگانی 
ایران پیشنهاد کرده است که امسال برخلاف سال های 
پیشین تقدیر از زحمتکشان صنعتی کشور در روز ملی 
صنعت و معدن همراه با اعطای تسهیلات باشد که با 

همراهی مسئولان ممکن شد و امیدوارم در سال های آتی 
هم استمرار داشته باشد.

باید رنگ سفره مردم را تغییر دهیم 
نایب رییس اتاق بازرگانی ایران گ نیزگفت: باید به هر 
قیمتی شده رنگ سفره مردم را تغییر دهیم و وقتی رشد 
۱۳ درصدی اقتصاد در برنامه هفتم توسعه تعریف شده 

باید برای آن قدم برداریم. 
محمدرضا بهرامن گفت: نیازمند یه حرکت موثر هستیم 
تا ایران را بسازیم و انتظار نداشته باشیم کسی برای ما 

کاری کند باید خود کشور عزیزمان را بسازیم.
وی افزود: تورم ریشه دار ناامیدی در کشور را رقم زده 
است در این شرایط برخی مشکلات به تولیدکنندگان 

مربوط می شود و بخشی دیگر به سیاستگذاران.
بهرامن ادامه داد: امروز رسانه ها در کنار ما هستند و 
باید بدانند که ایران کشوری خاص از نظر ساختار زمین 
شناسی است و مقام معظم رهبری هم بر توسعه این 

بخش تاکید دارند.
وی افزود: کشورهای معدنی زیادند اما امتیازات خاص 

برای امریکا، روسیه و ایران است.
رییس خانه معدن ایران گفت: نقد وارد به بخش معدن 
کشور تخریب کننده است، تنها چهار درصد از سرزمین 
ما تحت پوشش فعالیت های معدنی است و حدود 55 
میلیارد دلار در 65 سال گذشته بر این بخش سرمایه 

گذاری شده است.
وی یادآور شد: معادن در تمام دنیا حاکمیتی اداره می 
شوند چون حقوق عامه در آن نهفته است بنابراین اگر از 

این ذخایر بهره نبریم حق عمومی ضایع شده است.
بهرام تصریح کرد: درآمدهای شیرین نفتی اجازه نداده 

معدن رشد واقعی در کشور داشته باشد.
وی گفت: باید به هر قیمتی شده رنگ سفره مردم را 
تغییر دهیم و وقتی رشد ۱۳ درصدی اقتصاد در برنامه 

هفتم توسعه تعریف شده باید برای آن قدم برداریم.

آگهی مفقودی 
سند برگ سبز و کارت ماشین خودروی سواری–سیستم: سایپا 
- تیپ: SE ۱۳۱- به رنگ :سفید –روغنی - مدل ۱۳۹۷ به شماره 
 J  ۳۴۱۴۷۰5: شاسی  -شماره   M  ۱۳   / موتور:6۰۴2۹6۳ 
NAS ۴۱۱۱۰۰– پلاک66۱ و ۷۳ ایران ۱۰ متعلق به اعظم پیشداد 
به شماره ملی: ۱۰۸۰۱۳66۰6 مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط است.
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حضور مربی اسپانیایی در تیم ملی فوتسال منتفی شد؛

 شمسایی به دنبال دیگر گزینه ها

 اضافه شدن مربی اسپانیایی به کادرفنی تیم ملی فوتسال ایران منتفی شد تا وحید 
شمسایی به فکر گزینه دیگری باشد.

تیم ملی فوتسال ایران پس از قهرمانی در جام ملت های آسیا حالا باید خود را برای 
حضور قدرتمند در جام جهانی ازبکستان آماده کند. وحید شمسایی سرمربی تیم 
ملی پس از کسب این قهرمانی بارها اعلام کرده بود که قصد دارد یک مربی خارجی 

به کادرفنی اش اضافه کند.
در حالی که گفته می شد قرار است یک مربی اسپانیایی به تیم ملی فوتسال بیاید، 
این انتقال منتفی شده و حالا شمسایی باید نام یک مربی جدید را برای مذاکره به 

فدراسیون فوتبال اعلام کند.
وحید شمسایی امروز یکشنبه در گفت وگو با ایرنا در خصوص این اتفاق گفت: 
چندی پیش پس از بازگشت از جام ملت های آسیا با احسان اصولی رئیس کمیته 
فوتسال جلسه ای گذاشتیم تا برای حضور در جام جهانی با آمادگی بالا حاضر شویم.
وی افزود: در آن جلسه در خصوص قرارداد کادرفنی و اضافه شدن یک مربی 
خارجی صحبت کردیم. قرار بود یک مربی خارجی با کیفیت به ما اضافه شود تا هم 
لیگ را بتواند ببیند هم برای مسابقات کافا حضور داشته باشد اما این موضوع زمان بر 
شد و با توجه به اتفاقات فدراسیون فوتبال و کشور، این موضوع به تعویق افتاد. ما از 
یک مربی اسپانیایی برای حضور در تیم ملی تایید گرفته بودیم. سرمربی تیم ملی 
عنوان کرد: هفته پیش هم جلسه ای با مهدی تاج رئیس فدراسیون برگزار کردیم و 
از موضوع آوردن مربی اسپانیایی استقبال هم شد اما پس از مذاکره امور بین الملل 
فدراسیون با این مربی، ابوالفضل کریمیان سرپرست تیم ملی امروز به من اعلام کرد 
که این مربی اسپانیایی با یک پیشنهاد از تیمی دیگر مواجه شده و دیگر نمی تواند با 
تیم ایران همکاری کند. خدا را شکر ما دست روی هر مربی گذاشتیم،  او صاحب یک 
تیم شد. شمسایی اضافه کرد: از امروز با کادرفنی ام جلسه می گذاریم و باید صحبت 
کنیم تا گزینه جدیدی برای تیم ملی انتخاب کنیم. این مربی باید کاربردی باشد. 

نباید پول بیت المال را بی جهت برای کسی خرج کنیم که کارایی نداشته باشد.
وی در خصوص قرارداد خود نیز گفت: در این خصوص با فدراسیون فوتبال صحبت 

کردیم. در موارد زیادی توافق داشتیم و تنها مورد مالی باقی مانده است.

معاون حقوقی سابق پرسپولیس:

 الحاقیه قرارداد بیرانوند به درخواست 
درویش بود؛ آن را من ننوشتم

معاون حقوقی سابق باشگاه پرسپولیس گفت: عده ای خواسته اند علیرضا بیرانوند 
را از پرسپولیس دور کنند و او را مقابل هواداران قرار دهند.

علیرضا بیرانوند سنگربان ملی پوش سرخ پوشان در آخرین روزهای خرداد ماه با 
توجه به الحاقیه ای که در قرارداد وی از سوی باشگاه پرسپولیس قرار داده شده بود، 
با حضور در سازمان لیگ با استناد به عدم پرداخت مطالباتش به صورت یک طرفه 
قرارداد خود را با این تیم فسخ کرد تا بعد از گذشت یک سال از ماجرای جنجالی 

انتقال وی به استقلال این دروازه بان باز هم خبرساز شود.
احسان حیدری شهباز معاون حقوقی سابق باشگاه پرسپولیس که به تازگی از 
سمت خود در این باشگاه استعفا کرده در گفت وگو با خبرنگار ایرنا در این  خصوص 
گفت: رضا درویش از ما خواست تا در قرارداد علیرضا بیرانوند الحاقیه ای را اضافه 
کنیم تا باشگاه مجاز باشد مطالبات این دروازه بان که بر اساس قوانین و در موعد مقرر 

دریافت می کرد را ۴ ماه دیگر به او پرداخت کند.
وی افزود: ما الحاقیه را نوشتیم اما برخی به بیرانوند چیز دیگری گفتند تا خودشان 
را خوب نشان دهند و خواستند آن را گردن من بیندازند. من الحاقیه را ننوشتم و روز 
بعد که بیرانوند در خصوص الحاقیه از من سوال کرد من پاسخ دادم انجام نمی دهم.

معاون حقوقی سابق باشگاه پرسپولیس تصریح کرد: بعد از این موضوع بیرانوند 
پیش درویش رفت و بعد از دقایقی مدیرعامل باشگاه از من پرسید که چرا الحاقیه 
بیرانوند را نمی نویسید؟ من گفتم این موضوع از نظر من مشکل دارد و باید این فسخ، 
دو بخش ۱5 روزه باشد؛ با این حال در نهایت به اصرار درویش این الحاقیه به قرارداد 
بیرانوند اضافه شد. در شرایط کنونی هم این الحاقیه مشکلی ندارد و طبق آن ما در 
آن قید کردیم تا پایان جام حذفی که این یعنی عملا از ۴ ماه نیز بیشتر می شود و باید 
بگویم حقوقی باشگاه بهترین کار را کرده است. هیچ کس این الحاقیه را نخوانده که 

تایید شده تا پایان جام حذفی؛ هرچند که ما زودتر حذف شده بودیم.
حیدری شهباز خاطرنشان کرد: مهم ترین موضوع این است که به گفته برخی از 
مدیران باشگاه، تمام پول بیرانوند پرداخت شده و فسخ به این موضوع ربط ندارد. 
متاسفانه اتفاقاتی رخ داد که باعث شد بیرانوند عصبی شود و دست به این اقدام 
زد. عده ای خواسته اند وی را از پرسپولیس دور کنند او را مقابل هواداران قرار دهند 
فسخ بیرانوند یک ماجرای حقوقی دارد که باید مورد بررسی قرار بگیرد و در ادامه 
تعیین تکلیف شود. این موضوع به نظرم بیش از اندازه بزرگ شده چرا که همه چیز 
مشخص است. پیشنهاد می کنم دوستان بار دیگر به الحاقیه مراجعه کنند و آن را 

مورد مطالعه قرار دهند.

مشکل رضایت نامه حل شد؛

توافق نهایی آقای گل لیگ با »کلبا«
مهاجم فصل گذشته تیم فوتبال سپاهان، فصل آینده با پیراهن الاتحاد کلبا بازی 

خواهد کرد.
شهریار مغانلو مهاجم فصل گذشته تیم فوتبال سپاهان که توانست با ۱6 گل زده 
عنوان آقای گلی را از آن خود کند، پس از اتمام مسابقات فصل بیست و سوم با 
پیشنهاد خوبی از سوی باشگاه الاتحاد کلبا امارات مواجه شد و تصمیم نهایی خود را 

برای پیوستن به این تیم گرفت.
مغانلو در روزهای گذشته در حال مذاکره با مسئولان الاتحاد کلبا بود و در همه موارد 
با آنها به توافق رسید. همچنین باشگاه اماراتی قرار است مبلغ رضایتنامه مغانلو را به 
باشگاه سپاهان پرداخت کند. شهریار مغانلو فصل آینده در لیگ امارات توپ خواهد 
زد تا پس از مهدی قایدی، احمد نورالهی و سعید عزت اللهی تبدیل به چهارمین 

ایرانی حال حاضر لیگ این کشور شناخته شود.
مغانلو در فصل بیست و دوم هم توانسته بود با ۱۳ گل به عنوان آقای گلی برسد. 
جدایی مغانلو در شرایطی رخ خواهد داد که سپاهان در تاریخ ۱6 مرداد باید در اولین 
بازی خود در پلی آف لیگ نخبگان آسیا رو در روی شباب الاهلی امارات قرار گیرد و 

جدایی مغانلو از این تیم لطمه بزرگی به سپاهان خواهد زد.

آرش رضاوند:

 هنوز برای آینده ام تصمیم نگرفته ام
هافبک تیم فوتبال استقلال تهران گفت: شرایط خوبی دارم و تمرینات شخصی را 

انجام می دهم و هنوز برای آینده تصمیم نگرفته ام.
آرش رضاوند در خصوص آخرین وضعیت خود اظهار داشت: این روزها همراه با 
دیگر بازیکنان استقلال از جمله سید حسین حسینی و مهرداد محمدی مشغول 

تمرین هستیم و اتفاق خاصی رخ نداده است.
او ادامه داد: در هفته آخر لیگ برتر در حق تیم ما از لحاظ داوری اجحاف شد. 
حضور سیستم کمک داور ویدئویی VAR باعث می شود تا بازی ها به گونه دیگری 
برگزار شود. به عنوان مثال در دیدار سپاهان و مس رفسنجان در فینال جام حذفی 

VAR روند بازی را عوض کرد. گذشته ها گذشته و باید به آینده فکر کنیم.

رئیس هیات شطرنج استان قم  گفت: چرخه قهرمان پروری همواره در حال تولید 
علم و محصول نهایی بوده و نیروی محرکه این چرخه، استعدادیابی است.

سمانه سلیمانی با اشاره به اینکه عامل نیروی انسانی باعث رونق یک مسابقه 
است، اظهار داشت: همه ما در سطوح مختلف رویدادهای ورزشی اعم از بین المللی 
یا داخلی در رشته های مختلف به نوعی شرکت کننده بوده ایم، برخی مشاهده گر و 
تماشاچی، برخی دست اندرکار و عده ای به عنوان کادرفنی و ورزشکار، در کنار تمام 
عواملی که در برگزاری این نوع برنامه ها نقش آفرینی می کنند عامل نیروی انسانی 
به عنوان مهره اصلی خودنمایی کرده و باعث رونق یک رویداد، مسابقه یا برنامه 

نمایشی ورزشی می شود.
 وی با اشاره به اهمیت وجود ورزشکاران نخبه در جذابیت رشته های ورزشی بیان 
داشت: در رأس هرم نیروهای انسانی ورزشکاران نخبه قرار دارند که در سطوح 
حرفه ای یا آماتور به نهایت اجرا رسیده اند. اما اجرای این افراد همیشگی نبوده و 
برای حفظ جذابیت و تکاپوی بشری نیازمند ارتقا و معرفی علاقه مندان دیگر به این 

سطح است. قاعده این هرم را ورزشکاران و علاقه مندانی تشکیل داده اند که پس از 
طی فرایندهای مختلف و بررسی های علمی یا حتی غیرعلمی به سطوح میانی و 

حتی عالی معرفی شده اند.
 وی با اشاره به روند استعدادیابی افراد خاطرنشان کرد: به عنوان مثال ورزشکارانی 
را در سنین کودکی تصور کنید که بر اساس علاقه مندی خود یا والدین، و براثر 
تبلیغات و موجودیت علاقه خود در سطح شهر، به کلاس های آموزش شطرنج 
هدایت شده اند؛ روند استعدادیابی این افراد در سطوح مختلف در چند قدم )مانند 

یک هرم( قابل بیان است.
چرخه  گفت:  ورزش  در  استعدادیابی  اهمیت  به  اشاره  با  ورزش  کارشناس 
قهرمان پروری همواره در حال تولید علم و محصول نهایی )ورزشکار( بوده و تا زمانی 
که حیات انسان بر این کره خاکی برقرار باشد این روند روبه رشد و ارتقا همواره 

ادامه دار خواهد بود و نیروی محرکه این چرخه، همواره استعدادیابی است.
 رئیس هیات شطرنج با اشاره به مراکز آموزشی مورد تأیید عنوان کرد: در قاعده 

هرم که دارای بزرگ ترین بخش با بیشترین جمعیت است، افراد مراجعه کننده به 
طرق مختلفی )مسیرهای مختلف استعدادیابی عمومی( به مراکز آموزشی مورد 

تأیید فدراسیون ملی و هیئت های استانی مراجعه و طی دوره مقدماتی می نمایند.
 وی افزود: افراد ذکر شده پس از آشنایی با رشته و تطبیق انگیزه های خود، یا 
در همان سطح قاعده هرم اکتفا کرده و در کنار زندگی عادی این مهارت ها رو در 
سطح ابتدایی حفظ و استفاده می کنند یا در صورت حفظ یا افزایش انگیزه پشتکار 

بیشتری از خود بروز داده و در دوره های تخصصی تر شرکت خواهند نمود.
 سلیمانی با اشاره به روند استعدادیابی ادامه داد: جهت انتقال این افراد به 
بخش های میانی هرم، هیئت های استانی، افرادی که توانایی حفظ تمرکز بیشتر 
داشته، و توانایی توسعه قابلیت ذهنی و فکر خود را دارند را گزینش کرده و در 

مسابقات استعدادیابی شرکت می دهند.
 وی با اشاره به افراد در سطح میانی هرم استعدادیابی ورزش تصریح کرد: در سطح 
میانی این هرم جمعیت کمتر بوده، افراد می توانند با قابلیت هایی که کسب کرده اند 
در سطوح عمومی شطرنج )مسابقات استانی، دانشجویی و…( نقش آفرینی کرده 
یا به داشته ها اکتفا کنند ذهن خلاق و استراتژیک خود را به فضای شغلی و زندگی 
منتقل کنند، اما در صورت علاقه به توسعه بیشتر، برترین افراد از لحاظ عملکرد یا 
رتبه نهایی جزو تیم های منتخب رده های سنی هیئت استان قرار خواهند گرفت و 
می توانند تحت نظارت هیئت به مسابقات مختلف کشور و جام های گوناگون که 

دارای جوائز نقدی مختلفی هستند، معرفی می شوند.
 کارشناس ورزش با اشاره به سطوح بالای هرم استعدادیابی ابراز داشت: در نهایت 
سطوح بالای هرم، قهرمانان مسابقات مختلف کشور و پس از آن سطوح بین المللی 
و جهانی قرار دارند که با توسعه و حفظ قابلیت های ذهنی خود همواره بر تخت 

برتری تکیه زده و با ذهن برتر خود بهترین اتفاقات زندگی خود را رقم بزنند.
 وی با اشاره به استعدادیابی در شطرنج بیان داشت: در رشته شطرنج پس از 
طی استعدادیابی های عمومی و تخصصی، افراد با شرکت در مسابقات دارای رتبه 
)رنک( بین المللی خواهند شد و بر اساس محاسبات جهانی، با هر پیروزی، تساوی 

یا شکست شاهد امتیاز و رتبه ملی و جهانی خود در سایت فدراسیون خواهند بود.
رئیس هیات شطرنج با اشاره به مأموریت تعیین شده هیات های ورزشی از سوی 
فدراسیون ها اظهار داشت: فدراسیون های ورزشی، هیات های استانی را مأمور 
حفظ شرایطی پایدار برای نظارت بر آموزش و معرفی متقاضیان به سطوح بالاتر 
نموده تا این افراد پس از طی ادوار استعدادیابی شخصی و دسته جمعی به صورت 
با حضور در  و  عمومی در کلاس های آموزشی و کسب تخصص شرکت نموده 
استعدادیابی های تخصصی به صورت جشنواره یا یک برنامه دائمی به مسابقات 

تحت نظر فدراسیون هدایت شوند.

رئیس هیات شطرنج استان قم:

استعدادیابی، نیروی محرکه چرخه قهرمان پروری است

شرایط  در  اینکه  به  اشاره  با  ایران  فوتبال  پیشکسوت 
فعلی، نرفتن به جام جهانی سخت تر از صعود به این رویداد 
است، گفت: بازیکنان مطرح، کار بزرگی در تیم ملی انجام 

نمی دهند.
در  فوتبال  ملی  تیم  پیشکسوت  مدیرروستا،  علی اصغر 
نهایی  مرحله  قرعه کشی  درباره  ایرنا،  با خبرنگار  گفت وگو 
انتخابی جام جهانی و مشخص شدن حریفان تیم کشورمان، 
گفت: همگروهی با ازبکستان، قطر، امارات، کره شمالی و 
قرقیزستان بهترین قرعه ای بود که می توانست برای ما شکل 
بگیرد. البته به عنوان یکی از تیم های مدعی در فوتبال آسیا 
نباید زیاد در قید و بند همگروه شدن یا نشدن با این تیم و 

آن تیم باشیم.
وی با اشاره به اینکه با این حال قرعه خوبی نصیب تیم ملی 
شد، تصریح کرد: البته با توجه به افزایش تیم های صعودکننده 
به جام جهانی، حساسیت و هیجانی که گذشته برای صعود 
وجود داشت، از بین رفته و الان نرفتن به جام جهانی سخت تر 
شده است! مدیرروستا با بیان اینکه مشکلی برای صعود به 
جام جهانی نداریم، یادآور شد: از همین الان باید سرمربی 
و فدراسیون برای صعود به مرحله دوم و سوم هدف گذاری 
کنند و ایده های بزرگی داشته باشند. صعود از مرحله اول در 
جام  جهانی، ماموریت سختی نیست و باید از پتانسیل ها و 
ظرفیت  های که فوتبال ایران دارد، برای صعود به مراحل بالاتر 

در جام استفاده کنیم و برای آن برنامه ریزی کنیم.
پیشکسوت تیم ملی فوتبال ایران، اظهار داشت: برخی 
وقت ها هدف صعود به مسابقات است و هیچ ایده ای پس 
می شود  سبب  این  و  ندارد  وجود  مسابقات  در  حضور  از 
نتوانیم از تمام ظرفیتی که فوتبال ایران دارد استفاده کنیم. 
این در حالی است که کادر فنی می بایست با برنامه ریزی، 

نقطه هدف تیم ملی در جام جهانی را مشخص کند و برای 
آن برنامه ریزی کند، در آن صورت است که می توانیم برای 

موفقیت تلاش کنیم.
مربی فوتبال کشورمان درباره روند پرفراز و نشیب تیم ملی 
در مسابقات اخیر، تاکید کرد: تیم ملی نام های بزرگی دارد اما 
اتفاقات بزرگی در زمین مسابقه رقم نمی خورد. از نظر تاکتیک 
تیمی با مشکل مواجه و عقب هستیم. در حالی به برد مقابل 
ژاپن در جام ملت های سال گذشته به عنوان یک حماسه 
اشاره می شود که آن پیروزی نتیجه غیرت و تعصب بازیکنان 

بود و معتقدم تیم ملی به لحاظ تاکتیکی رشد نکرده است.
مدیرروستا با اشاره به چند بازی اخیر تیم ملی، یادآور شد: 
حتی تیم های ضعیف هم مقابل تیم ملی، گردش توپ زیادی 

دارند و منطقی و اصولی بازی می کنند، اما در تیم ملی ما 
پیش آمده که گاهی مانند گذشته، رو به فوتبال مستقیم 
می آورد و از خط دروازه و دفاع، بازی سازی آغاز نمی شود. 
به طوری که هم در دفاع و هم در حمله با استفاده خلاقیت 
بازیکنان موفق عمل می کنیم. این نشان می دهد که تیم ملی 
در تاکتیک تیمی، بازی سازی و انتقال توپ آسیب پذیر است و 
باید این ضعف ها برای مسابقات پیش رو و از همه مهم تر برای 
جام جهانی برطرف شود. وی با اشاره به اینکه فاصله تیم ها 
اذعان کرد: کشورهای  نزدیک شده است،  به هم  در آسیا 
دیگر در عمل پیشرفت می کنند اما ما فقط در حرف پیشرفت 
می کنیم. در حال حاضر اگرچند بازیکن شاخص مان از تیم 
کنار بروند، با توجه به اینکه جایگزینی برای این بازیکنان 

نداریم، تیم ملی دچار مشکل می شود.
کارشناس فوتبال ایران با بیان اینکه با توجه به میانگین 
سنی بالای تیم ملی در جام جهانی و جام ملت های گذشته، 
با  ملی  تیم  نسل  تغییر  افزود:  است،  ضروری  نسل  تغییر 
دعوت چند بازیکن جوان آغاز شده، اما این بازیکنان فقط 
مقابل هنگ کنگ فرصت بازی پیدا کردند و با توجه به اینکه 
تجربه لازم در بازی  های بین المللی را نداشتند، طبیعی بود 
که نمایش قابل قبولی هم نداشته باشند. باید به این بازیکنان 
جوان مقابل ازبکستان و بازی های بزرگ  تر هم میدان بدهیم تا 
پخته تر شوند. مدیرروستا با اشاره به مشکل چالش جوانگرایی 
فدراسیون  داشت:  اظهار  ایران،  لیگ  در  پشتوانه سازی  و 
فوتبال باید برای نظارت روی عملکرد مربیان و باشگاه ها و 
ارتقای دانش فنی برنامه داشته باشد. در حال حاضر مربیان 
ما شجاعت استفاده از بازیکنان جوان را ندارند و لیگ نتوانسته 
است بازیکنان مستعد زیادی را تحویل تیم ملی بدهد. البته 
کیفیت پایین فنی لیگ باعث نمی شود که تیم ملی اصولی و 
با تاکتیک بازی نکند. به خصوص که هنگ کنگ در حالی که 
لیگ قوی ندارد اما مقابل تیم ما اصولی و با تاکتیک بازی کرد.
وی افزود: استفاده مکرر از کلمات انگلیسی و دهان پرکن 
نشانه این نیست که فوتبال را می  فهمیم، بلکه باید این دانش 
و تاکتیک که با فوتبال روز دنیا پیش می رود، در زمین بازی 
کرایف،  یوهان  کنیم.  مشاهده  هم  عمل  در  و  شود  پیاده 
اسطوره فقید فوتبال معقتد بود»فوتبال بازی کردن خیلی 
ساده هست؛ اما ساده بازی کردنِ فوتبال، سخت ترین کار 
ممکن است.« به همین خاطر باید برای پیشرفت در فوتبال، 
علم و دانش روز با شجاعت اعتماد به بازیکنان جوان ترکیب 
شود تا شاهد موفقیت فوتبالمان چه در عرصه باشگاهی و چه 

ملی باشیم.

اصغر مدیرروستا:

نرفتن به جام جهانی سخت تر است

قهرمانی  در  عامل  چهار  که  این  بیان  با  فوتبال  کارشناس 
پرسپولیس نقش داشت که استقلال نتوانست از این مهم بهره 
ببرد گفت: با این حال برای فصل آینده یک اتفاق خوب و دو 

نگرانی برای این تیم وجود دارد.
 تیم فوتبال پرسپولیس در شرایطی عنوان قهرمانی لیگ 
بیست و سوم را به خود اختصاص داد که در طول فصل از دو 
سرمربی استفاده کرد و وضعیت متفاوتی را تجربه کرد. با این 
حال این تیم برای فصل آینده با چالش های جدیدی مواجه 
شده است. عارف محمدوند بازیکن سابق سرخپوشان که در 
دهه ۸۰ به عنوان هافبک میانی چند سالی برای این تیم بازی 
کرد و در حال حاضر در فوتبال ترکیه مشغول فعالیت است 
در گفت و گو با خبرنگار مهر به تحلیل وضعیت پرسپولیس 
پرداخت. استعدادیاب باشگاه کاراگومروک، سرمربی و مدیر 
فنی وفا اسپور ترکیه، سرمربی تیم های پایه اصلان اسپور ترکیه، 
مدیر فنی مدارس فوتبال گالاتاسرای ترکیه و مالک و مدیر فنی 
آکادمی ای اف اسپور ترکیه از جمله مسئولیت هایی است که 

هافبک پیشین سرخپوشان در ترکیه دارد.
دست گل محمدی بسته بود

بازیکن سابق فوتبال ایران در ابتدای ارزیابی خود از شرایط 
فصل گذشته پرسپولیس گفت: سرخپوشان فصل را خوب 
شروع نکردند و در برخی پست ها بازیکنانی که مد نظر سرمربی 
تیم بود را جذب نکردند. به همین خاطر دست گل محمدی 
بسته بود و در نهایت باعث شد وی در نیم فصل تیم را ترک کند. 
البته برخی مسایل دیگر هم در جدایی او تاثیرگذار بود که نمی 

خواهم به آن بپردازم.
عملکرد مربیان قبلی اوسمار را ساخته بود

عارف محمدوند در مورد عملکرد اوسمار در پرسپولیس گفت: 
این مربی جزیی از فضای فکری بود که پرسپولیس را قهرمان 
کرد و از برانکو شروع شد و به یحیی گل محمدی ختم شد. 
سرمربیان قبلی این نگاه قهرمانی را به پرسپولیس داده بودند 
که این تیم همیشه برای قهرمانی می جنگد اما بعد از برانکو 
این اصلی ترین دغدغه تیم بود و همه با این نگاه کار را جلو می 

بردند.

افت تیم با چند بازیکن جبران شد
وی ادامه داد: بعد از تغییری که ایجاد شد تیم افت کرد اما با 
تزریق چند بازیکن کمبودها برطرف شد و نقاط ضعف پوشش 
داده شد و با نگرشی که از قبل وجود داشت، تیم به سمت 
قهرمانی پیش رفت. اتفاقی که برعکس آن در استقلال رخ داد و 
اجازه نداد این تیم قهرمان شود، در پرسپولیس به بهتری شکل 
ممکن رخ داد و همه ارکان باشگاه در کنار بازیکنان و کادر فنی 

بودند و با یکدلی و هماهنگی برای قهرمانی جنگیدند.
چهار عاملی که در قهرمانی نقش داشت

برای  پرسپولیس  که  این  بیان  با  سرخپوشان  سابق  هافبک 
رسیدن به قهرمانی چهار عامل مهم و تاثیرگذار در یک باشگاه را 
داشت خاطرنشان کرد: هر باشگاه چهار بخش اصلی دارد که 
باید در هر بخش قدرتمند ظاهر شود. اول بحث مدیریت باشگاه 
است، بعد کادر فنی که دومین عنصر است و بازیکنان که یکی از 
عناصر مهم هستند و چهارمین عامل هم پیشکسوتان و طرفداران 
هستند. اگر بین این چهار بخش هماهنگی و همکاری خوبی 
صورت بگیرد و همه درست عمل کنند تیم به موفقیت می رسد. 

اتفاقی که در پرسپولیس افتاد اما در استقلال رخ نداد.
درآمدزایی مهمترین اتفاق در فوتبال است

وی با ابراز امیدواری از این که پرسپولیس بتواند این روند را 
ادامه دهد، به واگذاری تیم های دولتی به بخش خصوصی 
اشاره کرد و گفت: یکی از معضل هایی که در سال های اخیر 
فوتبال ایران با آن دست به گریبان بوده، واگذاری تیم های 
دولتی به بخش خصوصی است که اتفاقات خوبی پیرامون آن 
رخ نداده است. مهمترین موضوع درآمدزایی در فوتبال است که 
متاسفانه در فوتبال ایران این زمینه فراهم نیست و تیم ها نمی 

توانند از این رشته درآمدزایی کنند.
باید از ترکیه الگو گرفت

ترکیه  در  است  سالی  چند  که  ایران  فوتبال  سابق  بازیکن 
مشغول فعالیت در باشگاه های مختلف است با اشاره به روندی 
که در این کشور صورت گرفته است گفت: درآمدزایی که در 
فوتبال ترکیه صورت می گیرد از خیلی بخش های اقتصادی 
بیشتر است. وقتی شرایطی فراهم باشد که فوتبال از پخش 

تلویزیونی درآمد داشته باشیم، اتفاقات مثبتی رخ خواهد داد. 
فوتبال درآمدزاست و نیاز به سرمایه دولتی ندارد. سرمایه گذار 
وقتی می آید هر چقدر نتیجه بهتری بگیرد درآمد بیشتری 
خواهد داشت به همین خاطر دنبال بهترین ها و شایسته ترین 
ها می روند تا بهتر نتیجه بگیرند. اما وقتی فوتبال دولتی باشد و 

نتیجه برایشان مهم نباشد فوتبال افت خواهد کرد.
موانع درآمدزایی فوتبال برداشته شود

بخش  به  را  فوتبال  باید  داد:  ادامه  فوتبال  کارشناس  این 
خصوصی بسپارند و درآمدزایی صورت بگیرد. باید قوانینی که 
مانع از این درآمدزایی است از سر راه برداشته شود. البته خود 
فدراسیون هم قدرتمند باشد و اجازه درآمدزایی داشته باشد. 
باید موانعی که در این زمینه وجود دارد برطرف شود تا فوتبال 

بتواند خودش درآمدزا باشد.
یک اتفاق خوب و دو نگرانی برای پرسپولیس

هافبک سابق پرسپولیس با بیان این که یک اتفاق خوب و دو 
اتفاق نگران کننده برای این تیم رخ داده است گفت: اتفاق مثبت 
این است که مدیریت باشگاه تغییر نکرده و این امر می تواند به 
ثبات در باشگاه کمک کند. اما جابجایی سرمربی و از دست دادن 
چند بازیکن می تواند دو اتفاق نگران کننده باشد که وضعیت تیم 
را متزلزل خواهد کرد. امیدوارم سایر بازیکنان حفظ شوند تا آسیبی 

به تیم وارد نشود چرا که پرسپولیس فصل سختی را پیش رو دارد.
بهترین اتفاق کمترین جابجایی است

محمدوند با اشاره به احتمال جدایی چند بازیکن از پرسپولیس 
گفت: اگر تعداد بازیکنانی که از تیم جدا می شوند زیاد باشد 
برای هماهنگی نفرات جدید با هم و با تفکرات سرمربی جدید 
نیاز به زمان است که همین امر مشکلاتی را در نتیجه گیری به 
وجود خواهد آورد. البته حضور بازیکنان خارجی باکیفیت می 

تواند بخشی از این مشکلات را برطرف کند.
هواداران پرسپولیس بی نظیر هستند

هافبک سابق پرسپولیس با بیان این که هواداران این تیم در 
یک ددهه اخیر بی نظیر بودند و کمک زیادی به موفقیت های 
تیم داشته اند گفت: چه زمانی که من حضور داشتم و چه در 
سال های اخیر، هواداران همیشه در بهترین و بدترین شرایط 
کنار تیم بودند و اجازه ندادند بازیکنان و کادر فنی احساس 
هواداران  شک  بدون  اخیر  های  قهرمانی  در  کنند.  تنهایی 
و  کادرفنی  و  مدیریت  امیدوارم  و  داشتند  را  سهم  بیشترین 
بازیکنان شرایط را برای بیشتر لذت بردن هواداران فراهم کنند. 
تیم  از  این که پیشکسوتان هم حمایت بسیار خوبی  ضمن 
داشتند که باید از آنها که مظلوم واقع شده اند و مورد حمایت 

هم قرار نمی گیرند، تشکر کرد.

عارف محمدوند مطرح کرد؛

یک اتفاق خوب و دو نگرانی برای پرسپولیس
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تحلیلی از نکات نهفته در بیانیه قالیباف بعد از شکست؛

رمزگشایی از »بیانیه قالیباف« و از سر باز 
کردن حمایت از جلیلی 

بیانیه قالیباف ساعاتی بعد از شکست در انتخابات ۸ تیر و حمایت از کاندیدای 
جبهه انقلاب را می توان بیانیه ای جهت از سر باز کردن فشارها برای حمایت از 
جلیلی دانست، بیانیه ای که تفاوت هایی آشکاری با بیانیه حمایتی او از ابراهیم 

رئیسی در سال ۹6 دارد.
محمدحسن نجمی: با پایان یافتن انتخابات هشتم تیر و مشخص شدن نتایج 
آرا، برای دومین بار در تاریخ جمهوری اسلامی، کار انتخابات ریاست جمهوری 
اسلامی به دور دوم کشیده شده است؛ نخستین بار سال ۱۳۸۴ بود که محمود 
احمدی نژاد پیروز انتخابات دور دوم در رقابت با اکبر هاشمی رفسنجانی اعلام شد 
و حالا بعد از ۱۹ سال دوباره چنین شرایطی پیش آمده است؛ این بار سعید جلیلی 

و مسعود پزشکیان در چنین شرایطی قرار دارند.
جدال ستادهای قالیباف و جلیلی بعد از انصرافی

 کاندیداهای پوششی - روکشی
ترکیب نامزدهای جریان موسوم به »جبهه انقلاب«، از ابتدا گویای این موضوع 
بود که حداقل دو تن از آنها برای پوشش دادن به نامزدهای اصلی و روکش شدن 
برای آنها برابر ضربات رقبا بوده اند؛ که البته این امر هم طبق پیش بینی ها جلو 
رفت و دو نامزد پوششی-روکشی به نام های امیرحسین قاضی زاده هاشمی و 

علیرضا زاکانی یک روز قبل از رای گیری اعلام انصراف کردند.
بود که هواداران و بخصوص چهره های ستادی و  این کناره گیری ها  از  پس 
شاخص قالیباف و جلیلی اقدام به ایجاد فشار رسانه ای سنگینی بر طرف دیگر 
کردند؛ هر دو طرف آنچه در توان داشتند برای تشدید فشار رسانه ای بر دیگر نامزد 
این جریان به میدان آوردند؛ خبرسازی های متعددی از سوی دو طرف صورت 
گرفت و به خصوص نزدیکان جلیلی مرتب تلاش داشتند تا قالیباف را در موضعی 

قرار دهند که خودش اعلام انصراف کند.
اما دو طرف که از یک جریان بودند، نتوانستند با همدیگر به زبان مشترکی 
برسند و همین امر باعث شد تا شکاف بین طیف موسوم به »جبهه انقلاب« بیش 
از گذشته شود. با اعلام نتیجه نهایی رای گیری، مشخص شد که قالیباف کمی 

بیش از ۳ میلیون رای دارد و جلیلی هم کمی بیش از ۸ میلیون.
بدنه اجتماعی آنها که به اندازه همین حدود ۱2 میلیون رای است، پس از پایان 
روند انتخابات در شبکه های اجتماعی به تندی به طرف دیگر تاختند و آن طرف را 

مقصر اصلی کشیده شدن انتخابات به مرحله دوم دانستند.
نکات نهفته در بیانیه قالیباف بعد از شکست

در این شرایط که جلیلی و پزشکیان راهی مرحله دوم انتخابات شده اند، صبح 
روز شنبه قالیباف اقدام به انتشار بیانیه ای کرد که طی آن حمایت خود از سعید 

جلیلی را اعلام کرد. در بین سطور این بیانیه چند نکته نهفته است.
قالیباف در این بیانیه سعی کرده تا تنها حمایت از سعید جلیلی را اعلام کند و 
کوچکترین تمجید و تقدیری از او بیان نکند؛ بر خلاف رویه مرسوم در سیاست 
ایران که در چنین بیانیه هایی معمولا با تمجید از سوابق و عملکرد مخاطب همراه 

است.
البته اینکه قالیباف بدون کوچکترین اشاره ای به این موضوعات، اصطلاحا تنها 
به اعلام حمایت خشک و خالی از جلیلی بسنده کرده است، می تواند ناشی از 
این باشد که جلیلی کارنامه عملکرد و سابقه خاصی ندارد؛ موضوعی که قالیباف 
خودش هم در طول دوران تبلیغات انتخابات چندین مرتبه به آن اشاره کرده بود. 
مثل این جمله که گفته بود »نباید رئیس جمهوری بیاید که تازه بخواهد ایده هایش 

را تمرین کند، کارنامۀ لازم را نداشته باشد«.
تفاوت ها بین حمایت قالیباف از رئیسی در ۹۶ و جلیلی در 1۴۰۳

به غیر از تقدیر، نحوه خطاب قرار دادن جلیلی از سوی قالیباف، اگر با نحوه 
حمایت او از ابراهیم رئیسی پس از کناره گیری اش در انتخابات ۹6، قیاس شود، 

تقاوت های چشمگیری قابل مشاهده خواهد بود.
به گزارش خبر آنلاین ،قالیباف در آن بیانیه، برای خطاب کردن رئیسی، از واژگان 
»برادر ارجمندمان حجت الاسلام والمسلمین ابراهیم رئیسی« استفاده کرده بود؛ 
در حالی که برای حمایت از جلیلی تنها به »آقای دکتر جلیلی« بسنده کرده است. 
همین موضوع یکی از نشانه های تفاوت نگاه قالیباف نسبت به دو فردی است که 

در دو مقطع از آنها حمایت کرده است.
از سوی دیگر، در بیانیه حمایتی سال ۱۳۹6، قالیباف تاکید داشت که »مبارزه 
تازه آغاز شده است«؛ در حالی که در بیانیه اخیر او، تاکید شده که »راه هنوز پایان 
نیافته است«. به عبارت دیگر، قالیباف در سال ۹6، خود را در کنار رئیسی برای 
ادامه راه می دید؛ اما در بیانیه روز شنبه، تنها به تمام نشدن راه یعنی راه انتخابات 
اشاره شده است؛ که نشانه دیگری است از تفاوت نگاه قالیباف به رئیسی و 

جلیلی.
ادای احترام به پزشکیان

همچنین قالیباف در بیانیه اش نسبت به مسعود پزشکیان ادای احترام کرده 
عبارت  به  است.  داشته  سابقه  کمتر  بیانیه هایی  چنین  در  که  روندی  است؛ 
دیگر قالیباف خواسته در عین اینکه از جلیلی حمایت می کند، نسبت به رقیب 
جلیلی، احترام قائل شود و نخواسته بیانیه اش را کامل در اختیار جلیلی قرار 
دهد و گوشه چشمی به پزشکیان نیز دارد. گرچه نسبت به اطرافیان پزشکیان 

تعریض هایی کرده، اما ابراز احترام به شخص او، برای جلیلی معنای زیادی دارد.
و البته طعن و کنایه ها در سطور یک بیانیه...

اما نکته قابل توجه تر نسبت به موارد قبلی، طعن و کنایه هایی است که در 
بخش های زیادی از متن بیانیه دیده می شوند. یک بخش از این موارد مربوط 

می شود به بیان گلایه از برخوردهایی که با او و هوادارانش شده است.
در این بخش، قالیباف به »فشارهای غیراخلاقی« اشاره کرده که بر حامیان 
میان  انتخابات،  تبلیغات  روزهای  جریان  در  است.  شده  وارد  او  سرشناس 
کمپین های انتخاباتی قالیباف و جلیلی، بر سر اینکه فلان شخصیت از قالیباف 
حمایت کرده یا از جلیلی، درگیری های سنگینی درگرفته بود. آنها با تصور اینکه 
حمایت چهره های مذهبی و دینی تاثیر زیادی روی سبد آرای آنها دارد، سعی 
داشتند اینگونه نشان دهند که آن چهره سرشناس از کمپین آنها حمایت کرده 

است.
قالیباف در بخش دیگری از بیانیه اش آورده »از همه حامیان خود که مظلومانه، 
گفتمان  بازگرداندن  برای  جانبه  همه  های  تخریب  و  فشارها  بیشترین  تحت 
و  فراوان می کنم  روز تلاش کردند تشکر  و کارآمدی شبانه  انقلابی  عقلانیت 

اطمینان دارم مورد لطف شهدا مخصوصا شهید سلیمانی قرار گرفته اند.«
در این کلمات قالیباف حامیان خود را مظلومانی معرفی می کند که تحت 
بیشترین فشارها و تخریب ها قرار داشتند؛ تا اینجا مشخص نیست که حامیانش 
از طرف چه کسانی تحت فشار و تخریب بوده اند. اما در کلمات بعدی بلافاصله 
مشخص می کند؛ او می گوید این تخریب ها و فشارها در راه »بازگرداندن عقلانیت 
انقلابی و کارآمدی« بوده است؛ »عقلانیت انقلابی« کلیدواژه ای است که قالیباف 
در سخنرانی های گوناگونی که داشته، برای اشاره به تندروها استفاده می کرده 
است؛ قالیباف معمولا این واژه را در کنار واژه »سوپر انقلابی« قرار می دهد تا 

روشن تر بتواند منظورش را برساند.
»کارآمدی« نیز از کلیدواژه هایی است که قالیباف در طول انتخابات، برای طعنه 
و کنایه به جلیلی استفاده می کرد. »مدیر کارامد«، »مدیر دارای کارنامه« و کلماتی 
از این دست همواره از سوی قالیباف و اعضای کمپین او تکرار می شدند که تلویحا 
جلیلی را هدف قرار می داد. چرا که در بین نامزدهای اصلی)و نه پوششی ها( فقط 
جلیلی بود که سابقه کار اجرایی نداشت و مهمترین سابقه اش به دوران دبیری 
شورای عالی امنیت ملی بازمی گردد که باز هم در زمره کار اجرایی قرار نمی گیرد.

از سوی دیگر، جلیلی نیز بعضا با استفاده از این کلمات طعنه ای به قالیباف 
می زد؛ مانند این جمله که گفت » مقام ریاست جمهوری مقام اجرا به معنای 
پیمانکاری نیست، جایگاه تشخیص و تصمیم است«. در ارتباط با این بخش 
می توان گفت منظور قالیباف از »تخریب هایی که در راه بازگرداندن عقلانیت 
انقلابی و کارآمدی« بر حامیانش تحمیل شده است، نه متوجه کمپین خارج 
از جریان موسوم به »جبهه انقلاب«، که متوجه کمپین کناری اش در »جبهه 
انقلاب« می شود. در مجموع بیانیه قالیباف را می توان بیانیه ای جهت از سر باز 
کردن فشارها برای حمایت از جلیلی دانست و بیشتر به محلی برای ابراز گلایه و 

کنایه زدن به همان کسی شده که از او حمایت کرده است!

سعید شریعتی: 

پزشکیان باید برای دور دوم  بر روی آرای خاموش هدف گذاری کند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: آقای پزشکیان در دور اول تلاش نکرد جامعه 
آرای خاموش را هدف  گذاری کند و پیام های روشن، شفاف و دقیقی برای ایجاد 
انگیزه و امید برای این بخش از جامعه داشته باشد، آرای خاموش حدود 6۰ درصد 
می شود که آقای پزشکیان نتوانست آن ها را به پای صندوق های رأی بکشاند و این 

بزرگترین مشکل کمپین آقای پزشکیان بود. 
دوره  مرحله ای شدن چهاردهمین  دو  درباره   ، در گفت وگویی  سعید شریعتی 
آرا نشان داد تدبیر شورای نگهبان و کلا  این  انتخابات ریاست جمهوری گفت: 
حکومت برای باز کردن نسبی صحنه انتخابات با تائید آقای پزشکیان به منظور جلب 
رأی بیشتر نسبت به انتخابات مجلس و ریاست جمهوری در سال های ۹۸ ، ۱۴۰۰ 
و ۱۴۰2 بنا به هر دلیلی به ثمر ننشسته است و مجددا با کاهش مشارکت مواجه 

هستیم. 
این فعال سیاسی گفت: از 6۱ میلیون ۴5۰ هزار نفری که واجد رأی دادن بودند 
2۴ میلیون و ۷۳5 هزار و ۱۸5 نفر در انتخابات شرکت کرده اند. این میزان مشارکت 
۴۰ درصدی است که اگر یک میلیون و 256 هزار و ۹5۹ آرای باطله که چیزی حدود 
5 درصد می شود را کم کنیم؛ میزان مشارکت موثر در انتخابات ۳5 درصد است که از 
انتخابات مجلس ۱۴۰2 هم کمتر است و این نشان می دهد آن تدبیری که از سوی 
شورای نگهبان صورت گرفته بود که با تنوع بیشتر کاندیداها شاهد مشارکت بیشتری 

باشیم معطوف به نتیجه نبوده است و این به مسئله معنادار بودن انتخابات از نظر 
جامعه باز می گردد.

وی ادامه داد: از نظر نیروهای سیاسی، معناداری یک انتخابات در رقابتی بودن 
آن است؛ یعنی احزاب و جریان های سیاسی کاندیدایی در انتخابات داشته باشند تا 
بتوانند شرکت کنند. این دوره هم با تائید یکی از کاندیدای جبهه اصلاحات در کنار 5 
کاندیدای نزدیک به جریان اصولگرایی حضور برای نیروهای سیاسی اصلاح طلب و 
اصولگرا انتخابات یک سطح معناداری را پیدا کرد. اما از نظر جامعه فقط رقابتی بودن 
برای این که گروه های سیاسی بتوانند کاندیدا داشته باشند  خیلی محل اثر نیست و 

توقع آن ها را برآورده نمی کند.
شریعتی افزود: در اصل بخش دیگری از انتخابات؛ بحث اثر گذار بودن نتیجه آن در 
شیوه اداره کشور است. به نظر می رسد با این رأیی که اتفاق افتاد تلقی جامعه این بود 

که حتی با وجود آقای پزشکیان قرار نیست تغییر ریلی در اداره کشور صورت گیرد.
وی با بیان این که آقای پزشکیان در دور اول تلاش نکرد جامعه آرای خاموش را 
هدف  گذاری کند و پیام های روشن، شفاف و دقیقی برای ایجاد انگیزه و امید برای 
این بخش از جامعه داشته باشد، اظهار داشت: آرای خاموش حدود 6۰ درصد 
می شود که آقای پزشکیان نتوانست آن ها را به پای صندوق های رأی بکشاند و این 

بزرگترین مشکل کمپین آقای پزشکیان بود. 

شریعتی گفت: در این فرصت کوتاه برای شکل گیری کمپین کافی و قدرتمند 
انتخاباتی به بخش های مورد نظر و جامعه هدف پیامش را برساند قابل قبول و توجیه 
است، همین ۱۰ میلیونی که توانسته در یک فضای سرد و یخ زده مطلق بیاورد خوب 
است و حرکت آقای پزشکیان قابل تقدیر است اما در دور دوم این اقدامات باید تکمیل 
شود و پیام های روشن ودقیق به همراه برنامه های قانع کننده ای برای این بخش از 
جامعه باید داشته باشند که اگر انتخاب شود و در کسوت رئیس جمهور قرار گیرد 
واقعا فرق می کند. این پیام باید به گروه هایی که رأی ندادند ، مردد هستند و یا قهر 

کرده اند، داده شود.
این فعال سیاسی یادآور شد: به هیچ وجه با ادبیات ملامت گرایانه و تحقیر آمیز 
نباید با این بخش از جامعه صحبت کرد  و خصوصا نباید آن ها را منتصب به جریانات 
خارج از کشور  و یا رسانه های فارسی زبان کرد، این کارها خطای استراتژیکی است. 
نباید این طور قلمداد کنند این 6۰ درصدی که در انتخابات شرکت نکرده اند متاثر 
از چند رسانه فارسی زبان و خطی خارج از کشور هستند و ایراد خودشان را در این 
ماجرا نبیند، این یعنی واگذار کردن این 6۰ درصد به نیروی خارجی، در صورتی که 
واقعیت این نیست، زیرا این 6۰ درصدی که در انتخابات شرکت نکرده اند خودشان 
صاحب فکر و اندیشه هستند و نیاز نیست آن ها را به یک جریان خارجی منتصب 
کرد و باید یک پیام روشن برای جلب و اقناع آن ها برای حضور در پای صندوق رأی 

داشته باشیم.
۴۰ درصد از آرای قالیباف را می توان جذب کرد 

شریعتی تاکید کرد: به هیچ عنوان نباید کسی را ملامت، تخطئه و تحقیر کنند و 
احیاناً خطای راهبردی خود حکومت و جریان های سیاسی را به گردن کسانی که 
در انتخابات شرکت نکرده اند انداخت که اگر شما می آمدید چه اتفاقی می افتاد یا 
نمی افتاد؛ چراکه این ها تقصیر کسانی که نیامدند نیست، تقصیر کسانی است که 
احیانا نتوانستد کارنامه و برنامه درستی به این بخش از جامعه دهند از همین رو فکر 
می کنم برای دور دوم انتخابات یک گفت وگو و مفاهمه بین کمپین آقای پزشکیان و 
بخش هایی از این 6۰ درصد صورت گیرد که آن ها آرای خودشان را به آقای پزشکیان 

بازگردانند تا ایشان در دور دوم به پیروزی برسد. 
وی در خصوص این که سبد رأی محمدباقر قالیباف در دور دوم انتخابات به سمت 
مسعود پزشکیان خواهد رفت یا سعید جلیلی گفت: سبد رأی آقای قالیباف حاوی 
چند لایه است؛ یک لایه سیاسی و نظامی دارد  مانند فرماندهان، یک بخش فرهنگی 
دارد که پیش تر کمپین مداحان بود که برای آقای قالیباف تبلیغ کردند، به نظر من 
اگر این دو لایه آرایی به آقای قالیباف داده باشند قطعا به سمت آقای جلیلی خواهد 

رفت.
وی افزود: بخشی از آرای آقای قالیباف که ناشی از آن تصویر مدیر اجرای موفق 
و توسعه گرا بوده است بیشتر از سوی فعالان اقتصادی و جریان هایی که در حوزه 
مدیریت مورد توجه قرار گرفته بعید است سمت آقای جلیلی سوق پیدا کند. یک لایه 
هم که آرای طبقه متوسط را ایشان در کلان شهرها داشته اند که الگوی شهرداری 
ایشان را می پسندیدند و به وعده های دهن پرکن ایشان رأی داده اند، در مرحله دوم 
به سمت آقای پزشکیان سوق داده می شود، این که ترکیب سبد ۳ میلیونی آقای 
پزشکیان چگونه است حدس بر این است که ۴۰ درصد به سمت آقای پزشکیان و  

6۰ درصد به سمت جلیلی خواهد رفت.

نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی گفت: کاندیداها نمی توانند از اصول اصلی 
نظام خارج شوند، سیاست کلی نظام و سیاستگذاری با رهبری است و اگر هر کدام 

از این وعده ها با سیاست  های کلی مقایر باشد، قابل عمل نیست.
عزت الله یوسفیان ملا در گفت وگو با ایلنا درباره ارزیابی خود از مناظرات انتخابات 
ریاست جمهوری، گفت: حمله های چالشی نسبت به دوره های قبل خیلی کمتر 
بود یعنی رعایت ادب و اخلاق به نسبت دوره های قبل بهتر شده بود. دوره های قبل 
دیدیم که اسم ملک، زمین و افراد را می آوردند. ای کاش که همان قدر هم نبود و 
رعایت می شد. مردم تا حدودی مسائل را شناخت پیدا کردند و به اعتقاد من مسائل 

برای مردم شفاف شد.
وی در پاسخ به این سوال که وعده های نامزدها تا چه اندازه به واقعیت نزدیک 
است، گفت: در مناظره ها، آن هایی که می آیند، برنامه عمومی خودشان را می دهند 
به مراتب بهتر از وعده های موردی و اسمی است. یک اصل هفتاد و پنج قانون 
اساسی داریم که می گوید هر گونه مصوبه در مجلس شورای اسلامی باید دارای 
پشتوانه مالی باشد. اگر بخواهید یک ریال به یک حقوقی اضافه کنید، باید بگویید از 
کجا می خواهید بگیرید و منبع درآمدی آن چیست، ممکن است منبع درآمدی هم 
داشته باشد ولی نتوانید به آن کار اختصاص دهید. آن هایی که می آیند بار مالی را 
وعده می دهند، شما یقین داشته باشید، مغایر قانون اساسی است مگر اینکه شما 

بتوانید بار مالی را تعیین بکنید. 
یوسفیان در ادامه افزود: وعده هایی که آقای پزشکیان و برخی از دوستان در 
این میسر بیان می کردند و می گفتند که فساد را ریشه کن می کنیم، باید بخشی از 
سیستم بانکی را اصلاح کنند و این بار مالی هم برای دولت ندارد. افزایش حقوق با 
نرخ تورم، قانون دارد. هر سال که بانک مرکزی ضریب حقوق را مشخص می کند باید 
نرخ تورم را هم اعلام کند. این ها بر اساس شاخص نرخ تورم افزایش ریالی حقوقی 
باید داشته باشند. آنجا که گفتند ضریب حقوق با شاخص تورم بانک مرکزی مغایر 
است حرف درستی بود ولی اینکه گفتند برای همه شغل ایجاد می کنیم، باید بگویند 
بار مالی این کار از کجا تامین می شود. مثال می تواند بگویند هزار میلیارد در جایی 

ذخیره داریم و این دست نخورده است و ما این را اختصاص خواهیم داد برای فلان 
کار و آن هم باید لایحه برای مجلس ببرند.  نمی توانند بدون اجازه مجلس هزینه 
کنند، این در قانون مجلس می آید. اگر رییس جمهور اجازه داشته باشد، هر جا 

هزینه کند که دیگر قانون بودجه نمی خواهیم.
وی عنوان کرد: خدمت سربازی برای فرمانده کل قوا است یعنی هیچ تصمیمی 
درباره سربازی حتی برای یک روز را کسی نمی تواند بگیرد، مگر اینکه مجوز فرمانده 
کل قوا را داشته باشند. حتی افزایش حقوق سرباز هم باید با مجوز باشد. یکبار 
مجلس دهم یا نهم می خواست خدمت سربازی را قابل خریداری کند. فرماندهی 
کل قوا تا نظر نداد، شورای نگهبان تایید نکرد، این از وظایف مجلس نیست. اما 

وعده هایی که از سوی آقای پزشکیان در مورد اصلاح داده می شد، قابل عمل بود.

 وعده های پزشکیان قابل اجراست
این فعال سیاسی درباره ریشه کنی فساد گفت: یک مورد از فسادهایی که در 
کشور رخ داده مثل فساد فاضل خداداد و بابک زنجانی یا افراد دیگر، همه از مسیر 
بانک عبور کرده  یعنی باید بگویند طرف آن قدر میلیارد تومان اختلاس کرد که از 
طریق یکی از بانک های دولتی بود. وقتی آقای پزشکیان می گوید سیستم بانکی 
را اصلاح می کنم یعنی نمی گذارد این اتفاقات بیفتد. پرداخت وام برای تولید را هم 
جالب گفتند که ما این را شفاف می کنیم، اینکه آقای پزشکیان گفت باید کارشان 
شفاف باشد یعنی شما امروز اراده کردید، می توانید در سایت بانک مرکزی، ببینید 
به چه کسانی و چه قدر وام دادند. وی درباره برنامه های سیاست خارجی نامزدها 
گفت: کاندیداها نمی توانند از اصول اصلی نظام خارج شوند، سیاست کلی نظام و 
سیاستگذاری با رهبری است و اگر هر کدام از این وعده ها با سیاست  های کلی مقایر 
باشد، قابل عمل نیست. در سیاست کلی داریم که به جز اسرائیل با بقیه کشورها 
می توانیم رابطه داشته باشیم و منع نشدیم. اصول سیاست کلی باید بر اساس آن 
سه رکن کلی عزت، مصلحت و منافع ملی باشد. سیاست های کلی در شورای عالی 
امنیت ملی رصد می شود. آنها به آقای وزیر امور خارجی می گویند که شما می 
خواهید با فلان کشور فلان کار را کنید و این با سیاست های کلی که رهبری دادند، 

همخوانی ندارد و همان جا این کار متوقف خواهد شد.
این نماینده  درباره میزان مشارکت انتخابات ریاست جمهوری نسبت به انتخابات 
مجلس، گفت:  انتخابات مجلس  2۹۰ کاندیدا بود، این دویست و نود نفر هر 
کدام برای منطقه ای بودند و قومی داشتند، باز هم این شور و شوق را در مجلس 
نمی دیدیم . با اینکه این جا یک نفر است و آن جا دویست و نود نفر و اگر این انتخابات 
را با انتخابات مجلس مقایسه بکنیم، خیلی تحرک ستادها و تجمعات مردمی بیشتر 
بود. قانون اساسی فقط پنجاه روز برای انتخابات وقت داده است، پیش از این رییس 
جمهور می توانست یک ماه فعالیت کند اما حالا دوازده روز فرصت داشته  است. در 
این دوره نامزدهای انتخاباتی شبانه روزی به شهرها سفر کردند، که این خود باعث 

شور و شوق می شود.

عزت الله یوسفیان ملا:

کاندیداها نمی توانند از اصول اصلی نظام خارج شوند 

محمد هاشمی:

 رأی ندادن یعنی رأی دادن به کسانی که در اقلیت هستند
 محمد هاشمی، رئیس اسبق صدا و سیما می گوید: نباید با صندوق رأی قهر کرد. رأی ندادن یعنی رأی دادن به کسانی که 
در اقلیت هستند و مفهوم رأی ندادن یعنی فرصت دادن به آن ها. ما چرا سرنوشت خودمان را رقم نزنیم؟ پس باید رأی بدهیم تا 

سرنوشت خود را رقم بزنیم.
مشروح گفت و گوی خبرنگار جماران با محمد هاشمی در پی می آید:

تحلیل حضرتعالی از میزان مشارکت مردم در انتخابات ریاست جمهوری و راهکارهایی که ارائه می کنید، چیست؟
در دور اول انتخابات، مشارکت حدود چهل درصد بوده است و این مقدار مناسب با جمهوری اسلامی نیست. لذا باید میزان 
مشارکت بیشتر از چهل درصد باشد؛ مثل دوره های قبل که هفتاد و خرده ای بود و دست کم میزان مشارکت نباید کمتر از پنجاه 

درصد باشد.
انتخابات در جامعه مبتنی بر مردم سالاری دینی تنها راهی است که می تواند مشکلات را بدون هر گونه گرفتاری حل کند. مردم 
معمولًا در جوامع دمکراتیک مشکلات خود را از طریق انتخابات حل می کنند و ما هم در جامعه مردم سالاری دینی با انتخابات 
می توانیم مشکلات خود را حل کنیم و نظرات خود را با دیگران هماهنگ کرده و به یک نظر واحد برسیم. پس تنها راه حل، 

مشارکت و شرکت در انتخابات و رأی دادن است.
بنابراین، نباید با صندوق رأی قهر کرد. رأی ندادن یعنی رأی دادن به کسانی که در اقلیت هستند و مفهوم رأی ندادن یعنی 
فرصت دادن به آن ها. ما چرا سرنوشت خودمان را رقم نزنیم؟ پس باید رأی بدهیم تا سرنوشت خود را رقم بزنیم. من امیدوارم در 
دور دوم که جمعه برگزار می شود، مردم هر ایده و فکری که دارند، بیایند و در انتخابات مشارکت کنند و رأی خود را به صندوق 

بیاندازند؛ در این صورت یقیناً به آنچه فکر می کنند خواهند رسید.
با توجه به اختلافاتی که بین تیم آقایان قالیباف و جلیلی در اردوگاه اصولگرایان وجود دارد، تحلیل شما چیست و 

چه توصیه ای دارید؟
نظرم این است که در این مقطع اختلاف را کنار بگذارند. چون هر جناح و گروهی که در انتخابات شرکت می کند، با هدف 
پیروزی به میدان می آید و لازمۀ برنده شدن وحدت نظر است. تصورم این است که اصولگرایان در دور دوم برای پیروز شدن به 
صورت حدأکثری شرکت می کنند مگر اینکه اختلافات در سطح بالا، زیاد باشد که این نوع عمل نکنند. فرق نمی کند اصول گرا 
یا اصلاح طلب به دنبال برنده شدن است و هر کس که در شرایط فعلی می خواهد خدمتی کند، تنها راه حلی که می تواند 

کم مسئله یا بی مسئله باشد، شرکت در انتخابات و ریختن آراء در صندوق است.
چرا چهل میلیون از واجدین شرایط، رأی ندادند و آیا در دور دوم به نتیجه می رسند که پای صندوق بیایند یا نه؟

اگر چند میلیون دیگر می آمدند و به آقای پزشکیان رأی می دادند، ایشان پیروز می شد و نیاز به دور دوم نبود. چهل میلیون از 
واجدین شرایط رأی ندادند, این تعداد به چه کسانی رأی دادند؟ آن ها به رقیب رأی داده اند. الان نامزد آن ها بالا آمده و اگر همین 
روال پیش برود پیروز می شوند. بنابراین، چند میلیون که رأی ندادند، به آن طرف رأی دادند و می توانستند به آقای پزشکیان رأی 

بدهند تا پیروزی به دست بیاید.
اگر نکته پایانی دارید به عنوان حسن ختام بفرمایید.

مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی قبل از رحلت شان گفتند که خیال من راحت شد چون مردم با صندوق آشنا شدند و 
حرف شان را از طریق صندوق ها می زنند. امام هم فرمودند: »میزان رأی ملت است«. یعنی اگر ملت بیایند و سر صندوق رأی 
بدهند، طبعاً خواستشان محقق می شود. بسیاری از بزرگان این حرف ها را می زنند و این نظر را دارند که برای رسیدن به اهداف 
و خواسته ها در یک جامعه مبتنی بر مردم سالاری دینی، تنهاترین و کم هزینه ترین راه، حضور سر صندوق ها و رأی دادن است. 
من از مردم درخواست می کنم در شرایط حساس به این مسئله توجه کنند و تعداد بیشتری بیایند و رأی دهند تا ببینند که چگونه 

شرایط تغییر می کند.
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وقتی آیه مباهله: »بیایید ما فرزندانمان و شما 
فرزندانتان ......... را حاضر آوریم« نازل شد و پس از 
آن که دست علی و فاطمه و حسن و حسین علیهم 
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بحار الأنوار : ج٢١ ص٣٤٢ ح١١

سیاسی ،  اجتماعی ،فرهنگی ،علمی ، ورزشی و هنری
صاحب امتیاز: حیدر ضیغمی

مدیرمسئول: نیره طاهری نیک
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر:روح اله کرمانی

طراح و صفحه آرا:محسن عبداللهی
عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت

تلفن: ٣٢9٠٣٢٠9 - ٣٢9٠6١6٠ صندوق پستی: ٤٤95/٣٧١85 
نشانی:قم- بلوارشهید صدوقی،کوچه ٢١ممیزیک پلاک ٤٧

اپ
وچ

فی 
گرا

یتو
ل

سبز
خه 

شا

http://nedayeghom.ir
@nedayeghom.ir

آدرس سایت:
کانال ایتا:

حمایت نمایندگان ادوارمجلس از پزشکیان 
سخنگوی ستاد اصولگرایان مسعود پزشکیان با اشاره به شکل گیری این ستاد، گفت: آقای ناطق نوری به 
این فکر افتاد که اصولگرایان را در حمایت از پزشکیان وارد میدان کند. عزت الله یوسفیان ملا روز یکشنبه در 
نشست خبری ستاد اصولگرایان حامی مسعود پزشکیان، گفت: این طور جا افتاده بود که آقای پزشکیان 
صد در صد اصلاح طلب است.وی با بیان اینکه ظلم به آقای پزشکیان است که کسی فکر کند او فقط 
اصلاح طلب است، افزود: وی شخصیتی معتدل دارد و اگر حرف حقی گفته شود نگاه نمی کنند که از 
کدام جریان گفته شده است.سخنگوی ستاد اصولگرایان پزشکیان بیان کرد: ما او را یک اصولگرای معتدل 
می دانیم. آقای پزشکیان اگر در مجلس تشخیص می داد، فردی از هر جریانی لیاقت دارد به او رای می داد. 
آقای ناطق نوری به این فکر افتاد که اصولگرایان را در حمایت از پزشکیان وارد میدان کنند.یوسفیان ملا با 
اعلام اینکه در همه استان ها برای حمایت از پزشکیان دفتر و ستاد و نیرو داریم، گفت: امیدواریم به زودی 

او رییس جمهور شوند.

وزیر علوم: دانشجویان نخبه عضو هیات علمی می شوند 
وزیر علوم تحقیقات و فناوری گفت: آیین نامه ای را تدوین می کنیم که بر اساس آن دانشجویان نخبه و 
برتر بتوانند عضو هیات علمی شوند.محمدعلی زلفی گل روز )یکشنبه( در سی و یکمین آیین تجلیل از 
دانشجویان نمونه کشوری در دانشگاه صنعتی شریف اظهارداشت: قهرمان و پهلوان شدن، دانشجوی برتر 
شدن سخت است اما حفظ آن دشوارتر است؛ زیرا دانشجوی برتر سرمایه نمادین است و برای دانشگاه و 
منطقه خود ارزشمند هستند.وی تاکید کرد: دانشجویان نهال های سرمایه نمادین هستند و باید مراقب 
رفتار خود باشند؛ زیرا الگویی برای سایر افراد هستند. شخصیت علمی کشور باید متوازن باشد و به تمام 

زیرنظامهای آموزشی توجه کند و در تمام ابعاد تحقیقات، فرهنگی، اجتماعی و غیره سرآمد باشد.

جلیلی: اگر ۴ سال غفلت کنیم ۴۰ سال عقب می مانیم
جلیلی در جمع نمایندگان مجلس اسلامی:باید صحنه و میدان را برای مردم تبیین کنیم که امروز در چه 
نقطه ای هستیم و چه مسئولیت بزرگ و سنگینی بر دوش داریم. اگر ۴ سال غفلت کنیم، ۴۰ سال عقب 
خواهیم ماند.امروز جوانان و دانشمندانی داریم که در لبه مرز و دانش حرکت می کنند، باید این فناوری به 
قدرت بدل شود.باید به تک تک مردم عزیز کشورمان که آرزو دارد کشور پیشرفت کند و تعالی داشته باشد، 
باید این صحنه را باز کرد که آیا دوباره می خواهیم معطل اخم فلان کشور شویم و حاصل آن رشد منفی و 

صفر شود.شهید رئیسی حرکت را آغاز کرد و ما باید با دقت و سرعت بیشتر ادامه دهیم 

صالحی: قهر با صندوق رای مشکلی را حل نمی کند
مدیرمسئول روزنامه اطلاعات، نوشت: قهر با صندوق مشکلی را حل نمی کند، فردا می تواند خیلی دیر 
برای تأسف و اندوه باشد.سیدعباس صالحی، مدیرمسئول روزنامه اطلاعات در یک پیام توئیتری خطاب به 
قهر برخی افراد با صندوق رای؛ نوشت: فردا شاید برای تاسف خوردن خیلی دیر باشد!متن پیام او به این 
شرح است:»کسانی که شرکت نکردند چونان کسانی که شرکت کردند اقدام شهروندی خویش را انجام 
دادند و تصمیم شان محترم است، اما یادآور می شود که قهر با صندوق مشکلی را حل نمی کند. فردا می تواند 

خیلی دیر برای تأسف و اندوه باشد.به آینده ایران بیشتر بیندیشیم.«

قالیباف به عنوان رئیس مجلس نباید از جلیلی حمایت می کرد
ناصر ایمانی روزنامه نگار و فعال سیاسی اصول گرا نسبت به بیانیه قالیباف و حمایت از جلیلی واکنش 
نشان داد و گفت: شخصا اقدام آقای قالیباف را نمی پسندم.پس از انتشار بیانیه قالیباف که در آن حمایت 
اش از جلیلی را اعلام کرده بود ناصر ایمانی فعال سیاسی اصول گرا در شبکه ایکس نوشت:ایشان رئیس 
مجلس است و منطقا نباید از هیچ یک از نامزدها حمایت کند. تا درآینده که دولت بعدی به مجلس می آید 
شائبه حمایت یا عدم حمایت از دولت خاصی به رئیس مجلس مربوط نشود.وی افزود: موقعیت ایشان با 

دیگر سران جبهه انقلاب فرق می کند.

۷۲ هزار معلم تا مهر امسال بازنشسته می شوند!
رئیس مرکز پژوهش های مجلس:مجموع مطالبات فرهنگیان به بیش از ۷۰ هزار میلیارد تومان می رسد.
در سال تحصیلی جدید کمبود ۱۷6 هزار معلم وجود دارداین امر تامین نیروی انسانی را برای وزارت آموزش 
و پرورش سخت تر خواهد کرد.بالا بودن هزینه مسکن در کلان شهرها، باعث کاهش استقبال مردان برای 

انتخاب شغل معلمی شده است.با پدیده هم زمانی کمبود و مازاد نیروی انسانی مواجه هستیم. 

مدیر نمایندگی ستاد دیه قم :

1۸4 زندانی بدهکار مالی نیازمند کمک خیران هستند
مدیر نمایندگی ستاد دیه قم گفت: ۱۸۴ زندانی جرایم غیرعمد که به دلیل مسائل مالی در زندان 

هستند، نیازمند کمک خیران می باشند.
رضا مرادی پوردر گفت وگویی  اظهارداشت: بدهی مالی این تعداد زندانی بالغ بر 5۰۰ میلیارد تومان 
است که در تلاش هستیم به روش های مختلف از جمله جلب رضایت شکات و کمک خیران پرداخت 
نماییم. مدیر نمایندگی ستاد دیه قم  عنوان کرد: از تعداد ۱۸۴ زندانی جرایم غیرعمد، ۱6۰ نفر بدهکار 
مالی، ۱2 نفر مهریه و 2 نفر بدهکار دیه غیرعمد هستند. مرادی پور گفت: سال گذشته، 2۳۹ زندانی 
جرایم غیرعمد در این استان آزاد شدند که از این تعداد، 2۳2 نفر آقا و هفت نفر خانم بودند. مدیر نمایندگی 
ستاد دیه قم افزود: ۱55 نفر از افراد آزاد شده بدهکار مالی، ۳2 نفر نفقه، ۴6 نفر مهریه و 6 نفر نیز بدهکار 
دیات غیرعمد بودند. او  ادامه داد: کل بدهی این افراد ۱26 میلیارد تومان بود که 2۱ میلیارد تومان آن از 
طریق گذشت شکات تامین شد. به گفته مدیر نمایندگی ستاد دیه قم ، ۹ میلیارد تسهیلات قرض الحسنه، 
۱۳ میلیارد کمک بلاعوض، ۱۴ میلیارد آورده خانواده مددجویان و 6۹ میلیارد تومان نیز از طریق سایر 
منابع تامین شد. مرادی پور عنوان کرد: ستاد دیه در زمینه آزادی زندانیان جرایم غیرعمد از جمله مهریه، 
نفقه، حوادث کارگاهی، تصادف ها و محکومیت مالی غیر از کلاهبرداری فعالیت دارد. مدیر نمایندگی 
ستاد دیه قم  با بیان این که اولویت آزادی زندانیان بر اساس شیوه نامه ستاد دیه کشور است، گفت: بر این 
اساس، خانواده درجه یک شهدا و جانبازان بالای 25 درصد، مددجویان نوجوان کمتر از ۱۸ سال، زنان 
زندانی سرپرست خانوار و یا بالای 55 سال، زندانیان از کار افتاده و مردان بالای 65 سال در اولویت آزادی 
هستند. مدیر نمایندگی ستاد دیه قم افزود: کارشناسان ستاد دیه، برای زندانیان جرائم غیرعمد پرونده 
تشکیل می دهند و پس از تحقیقات درباره وضعیت مالی مددجو، ستاد با دعوت از شکات، تخفیف هایی از 
طلبکاران می گیرد و مقداری نیز کمک خیران را جذب می نماید. ستاد دیه استان قم با شماره حساب های 
بانک ملی ۰2۰۱2۳۱6۱۸۰۰۹، بانک ملت ۱۸222۸۸۷2۴ و بانک تجارت ۱5۳۰۰۸55۹۳، شماره 
و شماره  بانک ملی  و 6۰۳۷۹۹۷56۰۰۰۰۸۸۸  تجارت  بانک  کارت های 5۸5۹۸۳۷۰۰25۷662۳ 
تماس ۳۷۷2۴۰۴۴ آماده دریافت کمک های خداپسندانه مردم قم برای آزادی زندانیان جرائم غیرعمد 

است.

معاون دادستان قم خبرداد:

دستگیری سه نفر به اتهام نگهداری و توزیع داروهای 
مکمل انرژی زا 

معاون دادستان قم گفت: داروهای انرژی زا و پودرهای مکمل قاچاق در انبار یکی از داروخانه های 
این استان به ارزش تقریبی یک میلیارد تومان کشف شد و سه نفر در این رابطه بازداشت شدند. 

،سید محمد ملیحی در گفت وگویی اظهار داشت: مطابق ماده 2۷ قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، 
نگهداری و خرید و فروش کالای قاچاق بدون مجوز گمرکی ممنوع بوده و با متخلفان برخورد قانونی 
می شود. وی اضافه کرد: با ازدیاد مصرف داروهای پرورش اندام بدون مجوز در میان ورزشکاران، خرید 
و فروش غیرقانونی این داروها افزایش یافته است. بر اساس گزارش روابط عمومی دادسرای عمومی 
و انقلاب قم، مطابق ماده 2۷ قانون قاچاق کالا و ارز اصلاحی ۱۴۰۰ هر شخص که اقدام به واردات 
یا صادرات دارو، مکمل ها، ملزومات و تجهیزات پزشکی و قطعات آن ها، مواد و فرآورده های خوراکی، 
آشامیدنی، آرایشی و بهداشتی و یا مواد اولیه کلیه اقلام مذکور بدون انجام تشریفات قانونی نماید و 
یا به ساخت کالاهای مذکور بدون رعایت تشریفات یا مقررات مربوط مبادرت کند و یا اقدام به حمل، 

نگهداری، عرضه یا فروش محصولات فوق نماید، به مجازات کالاهای قاچاق محکوم می شود.
زیستی)بیولوژیک(، مکمل ها،  فرآورده های  دارویی،  اقلام  کالای مکشوفه شامل  که  در صورتی 
ملزومات و تجهیزات پزشکی و قطعات آن ها و یا مواد اولیه این اقلام باشد، عمل مرتکب مشمول مجازات 

قاچاق کالاهای ممنوع موضوع ماده)22( این قانون می باشد.
 

مدیرکل تعزیرات حکومتی قم  خبرداد:

کشف 2/5 تن خمیر اسکلت مرغ غیربهداشتی 
مدیرکل تعزیرات حکومتی قم از کشف و توقیف 2/5 تن خمیر اسکلت مرغ غیربهداشتی از یک 

شرکت تولید سوسیس و کالباس خبر داد.
تقی حسام مدیرکل تعزیرات حکومتی قم گفت: در گشت مشترک امروز تعزیرات حکومتی به همراه 
کارشناسان معاونت غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی و اداره کل دامپزشکی از یک شرکت تولید 
موادغذایی سوسیس و کالباس در شهرک صنعتی شکوهیه قم، به میزان 2 هزار و 5۰۰ کیلوگرم خمیر 

اسکلت مرغ غیربهداشتی ضبط و توقیف شد.

معاون خدمات شهری شهرداری قم تاکید کرد:

طرح جامع آموزش سازمان مدیریت 
پسماند تدوین شود 

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم گفت: ضروری است 
طرح جامع آموزش سازمان مدیریت پسماند تدوین شود و جزو اسناد بالادستی 

سازمان قرار گیرد.
مهدی اصفهانیان مقدم در جلسه شورای سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
قم که در سالن شهید مولوی شهرداری برگزار شد، با اشاره به اقدامات صورت 
گرفته در حوزه آموزش و فرهنگ سازی مدیریت پسماند و لزوم توسعه و رشد این 
برنامه ها، اظهار کرد: ضروری است طرح جامع آموزش سازمان مدیریت پسماند 

تدوین و جزو اسناد بالادستی سازمان قرار گیرد.
 وی با بیان اینکه طرح جامع آموزش یک سند ارزشمند برای ادوار مختلف 
خواهد بود، افزود: آموزش شهروندی باید در سطوح مختلف جریان داشته باشد 
و مباحث مدیریت پسماند ازجمله مواردی بوده که افراد در گروه های مختلف 
مخاطب آن هستند و ضرورت دارد رفتار درست در برابر موضوع نظافت و تفکیک 

پسماند به طور مستمر آموزش داده شوند.
 معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به مراحل تهیه 
و تدوین طرح جامع پسماند، خاطرنشان کرد: بیش از 6۰ درصد از مراحل 
قانونی تهیه این طرح در کارگروه مدیریت پسماند مطرح شده است و در صورت 
صلاحدید کارشناسان، بازنگری آن موردبررسی و در دستور کار قرار خواهد 
گرفت.  اصفهانیان مقدم تأکید کرد: با توجه به اهمیت موضوع لازم است، 
سازمان مدیریت پسماند با توجه به تأیید زمین ۴۴ هکتاری در کارگروه مدیریت 
پسماند و زیربنایی شورای برنامه ریزی استان نسبت به اخذ قرارداد واگذاری و 
تحویل زمین اقدام کند.  وی اضافه کرد: اجرای بخشی از طرح ها در مدیریت 
پسماند، با راه اندازی شهرک بازیافت تکمیل می شود و ضروری است با هدف 

ساماندهی گاراژهای ضایعاتی این موضوع تا حصول نتیجه پیگیری شود.
 معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم گفت: توسعه صنایع 
تکمیلی در دستور کار سازمان در ۱۴۰۳ خواهد بود و ایجاد صنایعی همچون 

کاغذ و تهیه پودر سنگ از نخاله های ساختمانی موردبررسی و اجرا قرار گیرد.
 

مدیرعامل سازمان پسماند شهرداری قم مطرح کرد؛

بودجه 200 میلیارد ریالی احداث 
مجتمع بازیافت پسماند 

جاری  سال  در  گفت:  قم  شهرداری  پسماند  مدیریت  سازمان  مدیرعامل 
بازیافت  و  پردازش  احداث مجتمع  برای  ریال  میلیارد  اعتباری حدود 2۰۰ 

پسماند خشک در نظر گرفته شده است.
سید عبدالله میرابراهیمی در جلسه شورای سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
قم که در سالن شهید مولوی شهرداری برگزار شد، با اشاره به اقدامات سازمان 
مدیریت پسماند در سال ۱۴۰2، احداث مجتمع پردازش و بازیافت پسماند 
خشک را موردتوجه قرار داد و اظهار کرد: با توجه به تخصیص اعتبارات سال 

گذشته، دیوارهای پیش ساخته برای احداث این پروژه خریداری شده است
 وی افزود: در سال جاری نیز اعتباری بالغ بر 2۰۰ میلیارد ریال جهت احداث 
مجتمع پردازش و بازیافت پسماند خشک در نظر گرفته شده که بلافاصله پس 
از تحویل زمین عملیات اجرایی آماده سازی، محوطه سازی، قطعه بندی انجام 
خواهد پذیرفت.  مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خاطرنشان 
کرد: خرید یک دستگاه لودر پنج تنی، خرید اجناس گازرسانی به مجتمع 
صنایع تبدیلی البرز و خرید یک دستگاه خُرد کن کود کمپوست انجام شده 

که همه در راستای توسعه فعالیت ها و اقدامات در مجتمع پردازش البرز است.
 میرابراهیمی در این جلسه به انجام مطالعات انتقال پساب از تصفیه خانه 
جامع فاضلاب استان قم به محل سایت دفع پسماند شهری البرز شهرداری قم 
اشاره کرد.  وی با مهم خواندن مباحث آموزشی، برنامه ها و فعالیت های سازمان 
در این زمینه گفت: آموزش های سازمانی ویژه شهروندان و نهادهای مختلف 

هرساله با تمرکز بر اقشار و گروه های مختلف برگزار می شود.
 مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم اضافه کرد: آموزش مدارس 
در قالب طرح همیاران بازیافت، مهدهای کودک و پیش دبستانی ها، مساجد و 
پایگاه های بسیج، صنوف و ادارات، آموزش های محیطی در بوستان ها و مراکز 
عمومی و همچنین آموزش ویژه عوامل پیمانکار و کارکنان سازمان به صورت 

مستمر پیگیری می شود.
 

مدیرکل محیط زیست استان قم خبر داد:

تلاش برای تولید شن و ماسه 
از نخاله های ساختمانی 

مشارکت  با  که  اقداماتی  از  یکی  گفت:  قم  استان  محیط زیست  مدیرکل 
محیط زیست استان قم و سازمان پسماند پیگیری می شود، تولید شن و ماسه 

از نخاله های ساختمانی است.
محمدحسین بازگیر در جلسه شورای سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم 
که در سالن شهید مولوی شهرداری برگزار شد، اظهار کرد: یکی از برنامه هایی 
که امسال به عنوان برنامه مشترک سازمان و اداره کل محیط زیست مورد اهتمام 

قرار می گیرد، بحث تولید شن و ماسه از نخاله های ساختمانی است.  
وی افزود: حجم تولید نخاله ساختمانی و معضلاتی که در مدیریت این نوع 
از پسماند وجود دارد، موجب شده تا ارائه راهکارهایی برای بازیافت آن از نظر 

اقتصادی و زیست محیطی پراهمیت ارزیابی شود.  
مدیرکل محیط زیست استان قم ساماندهی ارتباط شهرهای کهک و جعفرآباد 
با سایت دفن البرز را ضروری دانست و خاطرنشان کرد: بعضی روستاها در 
حاشیه اقدام به حفر چاله کردند و پسماندها را آتش می زنند که این موضوع در 

مکاتبات صورت گرفته ساماندهی خواهد شد.  
وضعیت  بهبود  در  شهروندی  فرهنگ  مسئله  اهمیت  به  اشاره  با  بازگیر 
میان  آموزشی  مشترک  پروژه  تعریف  کرد:  تأکید  شهری،  محیط زیست 
سازمان مدیریت پسماند و اداره کل محیط زیست استان ذیل کمیته آموزش 
کارگروه مدیریت پسماند استان، گام مؤثری در راستای هم افزایی و شناسایی 

ظرفیت های اثرگذار است.
 

مدیر امور اجرایی کمیسیون ماده 1۰۰ شهرداری قم خبرداد:

رسیدگی به تخلفات 10 هزار و ۷۹0 پرونده 
مدیر امور اجرایی کمیسیون ماده ۱۰۰ شهرداری قم از رسیدگی به تخلفات 
بیش از ۱۰ هزار پرونده در طول سال ۱۴۰2 و صدور ۱۴ هزار 2۷۹ رأی در این 

کمیسیون خبر داد.
عباس گل افشان در گفت وگویی اظهار کرد: سال ۱۴۰2 و طی ۱۰۰ روز 
برگزاری جلسات، تعداد ۴6۳ کمیسیون تشکیل و به تخلفات ۱۰ هزار و ۷۹۰ 
پرونده که مربوط به بیش از نه هزار ملک بود، رسیدگی شد که این میزان نسبت 

به تعداد مشابه سال ۱۴۰۱ درصد کمی افزایش داشته است.
 وی با بیان اینکه فرایند کمیسیون ماده صد به عنوان یک مرجع شبه قضائی 
است، افزود: ۳۴2۷ دستور قرار و ۱۸۹ مورد بازدید توسط اعضای کمیسیون از 

املاک دارای تخلف در سال ۱۴۰2 صورت گرفته است.
 مدیر امور اجرایی کمیسیون ماده ۱۰۰ شهرداری قم با اشاره به نگرش های 
دارد،  وجود  ساختمانی  تخلفات  از  حاصله  جرایم  به  نسبت  که  درآمدی 
باید  وارد می شود، شهرداری  به شهر  زمانی که عارضه ای  خاطرنشان کرد: 
برای حل آن هزینه های زیادی را بابت تراکم جمعیتی نامتعارف در یک منطقه 
در  هزینه ها  این  داد:  ادامه  گل افشان  کند.   پرداخت  مضاعف  خدمات  و 
حیطه های مختلف عمرانی، ترافیکی، زیست محیطی و نظافت شهری در نتیجه 
تخلفات ساختمانی است که جریمه تخلفات در همین راستا هزینه خواهد شد.
 وی عنوان کرد: به عنوان مثال در مورد جرایم کسر پارکینگ ارقام اخذ شده 
در این مورد در یک حساب و برای احداث پارکینگ عمومی در منطقه مربوطه 

مورد استفاده قرار می گیرد.

نماینده بنیاد دعبل خزاعی استان قم گفت:5 پیرغلام هیات های مذهبی 
قم در آستانه فرا رسیدن ماه محرم و در قالب رویداد ملی »مقام مجنون« تجلیل 

شدند.
غلامرضا فلاح در گفت وگویی گفت: در آستانه فرا رسیدن ماه عزاداری سید 
و سالار شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین علیه اسلام رویداد »مقام مجنون« 
ویژه نکوداشت پیرغلامان حسینی برای سومین سال متوالی به همت بنیاد 
دعبل خزاعی در سراسر کشور برگزار می شود که طی این طرح ۱5۰ پیرغلام 
اباعبدالله الحسین علیه السلام در سراسر کشور مورد تجلیل قرار می گیرند و از 

تلاش ها و خدمات آنان در هیات های عزاداری تقدیر می شود.
نماینده بنیاد دعبل خزاعی استان قم بیان کرد: در راستای اجرای این رویداد، 

5 نفر از پیرغلامان حسینی در استان قم تجلیل شدند.
فلاح گفت: این پیرغلامان و خادمانی که از آنان تکریم شده، از جمله خادمانی 
هستند که در معرض دید عزاداران حسینی نیستند که آشپزها و چای ریزها 
بودند که در قالب این رویداد از خدمات و زحمات بسیار آنان که در طول سال در 

هیات های مختلف متقبل می شوند، تجلیل شد.
وی ابراز کرد: از آقایان »حسین عسگری« آشپزی که ۴۰ سال سابقه فعالیت 
در مسجد بزرگ و هیات رضاییه قم داشته، »سید مهدی میردهقانی تفتی« آشپز 

با سابقه 5۰ سال در هیات های مختلف به خصوص مسجد بزرگ باغ پنبه و هیات 
فاطمیون قم، »حسین کربلایی« چای ریز هیات مسجد چهارمردان و موکب 
حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها در ایام اربعین حسینی، »ابوالقاسم 
رافعی بیدگلی« آشپز با سابقه 5۰ سال در حسینیه کاشانی های مقیم قم در 
محله مسجد جامع قم و »محمد جواد سلیمانی فرد« آشپز و چای ریز با سابقه 
5۰ ساله در هیات موسی مبرقع در محله چهل اختران مورد تجلیل قرار گرفتند.
نماینده بنیاد دعبل خزاعی استان قم بیان کرد: حجت الاسلام شعبانزاده 
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم، آقازیارتی مسوول تشکل های دینی اداره 
کل تبلیغات اسلامی قم و برخی دیگر از مدیران و مسوولان هیات ها در این 
برنامه ها شرکت داشتند و با حضور در مساجد باغ پنبه در بلوار عماریاسر، 
مسجد چهارمردان در خیابان انقلاب، حسینیه چهل اختران در محله چهل 
اختران، حسینیه کاشانی های مقیم قم در محله مسجد جامع و مسجدالرضا 
علیه السلام در میدان سعیدی، لوح تقدیر، نشان حبیب و هدایای دیگر به این 

پیرغلامان اهدا شد.
وی همچنین عنوان کرد: سال گذشته نیز 6 نفر از میانداران پیشکسوت 
هیات های مذهبی استان قم در آستانه فرا رسیدن ماه محرم و در قالب رویداد 

ملی »مقام مجنون« تجلیل شدند.

نماینده بنیاد دعبل خزاعی استان قم خبرداد:

تجلیل از ۵ پیرغلام هیات های مذهبی در قالب رویداد »مقام مجنون«

عکاسم: حسین ظهروند

زیارت دوره زائران در مدینه منوره

شهردار قم:

۷۰ هزار میلیارد ریال پروژه عمرانی در اختیار مردم قرار می گیرد 

شهردار قم گفت: طی چند مرحله افتتاح پروژه های عمرانی شهرداری قم، 
۷۰ هزار میلیارد ریال پروژه در اختیار مردم قم تا پایان سال قرار خواهد گرفت.

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به کلنگ زنی تونل سنتی متروی 
قم در سمت مسجد مقدس جمکران اظهار کرد: 55۰ میلیارد تومان هزینه 

حفاری سنتی تونل متروی قم خواهد شد.
 وی با بیان اینکه این کار در مسیر تکمیل فاز دو خط A متروی قم و با 
هدف وصل شدن مرکز شهر قم با مترو به مسجد مقدس جمکران پیگیری 
می شود، افزود: این مسیر طول هزار و ۸۰۰ متر داشته و الزاماً باید به صورت 
سنتی حفاری شود.   شهردار قم به برگزاری چندین مرحله و گام طرح بزرگ 

قم در مسیر تحول در سال ۱۴۰۳ اشاره کرد و گفت: در مجموع حدود ۷۰ 
هزار میلیارد ریال پروژه عمرانی در قالب چند مرحله افتتاحیه و آغاز عملیات 
تا پایان سال در اختیار مردم قرار می گیرد.  سقائیان نژاد با بیان اینکه 6 تقاطع 
غیرهمسطح در سال ۱۴۰۳ تکمیل یا آغاز عملیات اجرایی می شود، تأکید 
کرد: یکی از این پروژه ها تقاطع غیرهمسطح محور فردوسی و بلوار آیت الله 

صدوقی است که تا سه ماه آینده به مرحله بهره برداری خواهد رسید.  
وی با اشاره به تکمیل مسیرهای دسترسی تقاطع فردوسی و محور پیامبر 
اعظم)ص( گفت: مسیر دسترسی تقاطع غیرهمسطح مدافعان سلامت در 

بلوار آیت الله بروجردی نیز تکمیل خواهد شد.
 شهردار قم با تأکید بر تکمیل پروژه فاز پنج عمار یاسر که شامل ادامه تونل 
غدیر، بلوار جعفر طیار و تقاطع شهید اوسطی می شود، اضافه کرد: دو مسیر 
دسترسی تونل غدیر تا سه ماه آینده تکمیل خواهد شد که موجب فعال شدن 

دسترسی به بلوار پیامبر اعظم)ص( می شود.
سقائیان نژاد خاطرنشان کرد: عملیات اجرایی تقاطع غیرهمسطح میدان 

سپاه و زیرگذر کبیری و شهر قائم نیز به زودی آغاز خواهد شد.  
وی به پروژه بسط شرقی حرم مطهر به عنوان یکی از مهم ترین پروژه های 
فعال شهر قم اشاره کرد و افزود: مناسب سازی ایستگاه های اتوبوس، ساخت 
پارکینگ های عمومی، ساخت سالن های ورزشی، مکانیزه کردن پل های عابر 
پیاده و ساخت و تجهیز بوستان های شهری از دیگر پروژه هایی است که شاید 
در مقیاس ریالی کوچک به نظر برسد اما تأثیر قابل توجهی بر تکریم شهروندان 

و افزایش رضایتمندی آنان خواهد داشت.

خطا های  کاهش  منظور  به  گفت:  فر  متین  
عمدی و سهوی،پیاده سازی محاسبه هوشمند 

تحلیل خلافی ساختمان در دستور کار قرار دارد.
مختلف  مراحل  به  اشاره  با  فر  متین   مجید 
در  شهرسازی  فرایند های  هوشمندسازی 
هوشمندسازی  کرد:  اظهار  قم  شهرداری 
و  خلاف  تعیین  هوشمندسازی  ضابطه،  اعلام 
هوشمندسازی محاسبه عوارض از جمله مسائل 

این حوزه است.
وی افزود: در حال تکمیل پیاده سازی فرمول ها، 
برای  فرآیند ها  به روزرسانی  و  ارتباطات  برقرار 

هوشمندسازی این مسیر ها هستیم.
با  قم  شهرداری  معماری  و  شهرسازی  معاون 
و هوشمندسازی چیدمان  پیاده سازی  به  اشاره 

در طبقات در اعلام ضابطه، خاطرنشان کرد: با 
توجه به اهمیت اعلام ضابطه و نحوه چیده مان 
و محاسبه مازاد تراکم، امکان محاسبه سیستمی 

این موارد در سیستم یکپارچه ایجاد شده است.
هوشمندسازی  اهمیت  به  اشاره  با  متین فر 
محاسبه مازاد تراکم در اعلام ضابطه تاکید کرد: 
یکی از مؤلفه های مهم در محاسبه عوارض میزان 
که  است  مجزا  صورت  به  طبقه  هر  تراکم  مازاد 
امکان این کار در سیستم یکپارچه فراهم شده 

است.
وی ادامه داد: با توجه به تغییر نحوه محاسبه 
عوارض  کلی  محاسبه  و  پروانه  اصلاح  عوارض 
نقشه  کنترل  در  که  است  نیاز  مسکونی  پذیره 
تراکم  مازاد  متراژ  به صورت سیستمی محاسبه 

صورت گیرد و از سوی دیگر نیاز به مقایسه متراژ 
پروانه هر طبقه با پروانه قبلی است.

با  قم  شهرداری  معماری  و  شهرسازی  معاون 
اشاره به مسئله تعیین خلاف هوشمند اشاره کرد 
از کار های پیش رو و اهداف آتی  و گفت: یکی 
کاهش دخالت کاربر در تعیین خلاف و کاهش 

اعلام سلیقه در تعیین خلاف است.
متین فر گفت: آرای کمیسیون ماده صد یکی از 
موضوعات مهم در محاسبه هزینه های اخذ پایان 
کار است که اساس و پایه آن گزارش تعیین خلاف 
شهر  بستر  توسعه  منظور  به  افزود:  وی  است. 
الکترونیک و کاهش خطا های عمدی و سهوی 
در تعیین خلاف و پیاده سازی محاسبه هوشمند 

تحلیل خلاف ساختمان در دستور کار قرار دارد.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم:

تعیین خلافی ساخت وساز در قم هوشمندسازی می شود

قم  استان  آبخیزداری  و  منابع طبیعی  مدیرکل 
میلیارد  یک  کاشت  مردمی  طرح  برنامه  گفت: 
درخت با هدف تولید نهال، جنگل کاری و توسعه 
استان  سبز  فضای  سرانه  افزایش  و  درختکاری 
حال  در  شده  انجام  برنامه ریزی های  مطابق 

اجراست. 
محمد شعاعی در گفت وگویی بیان داشت: طرح 
مردمی کاشت یک میلیارد درخت، یک طرح ملی 
و مورد تاکید مسئولان نظام است که سازمان منابع 
طبیعی و آبخیزداری کشور بعنوان متولی و مجری 
سهم  طرح،  این  اساس  بر  می باشد.  طرح  این 
تولید و کاشت  استان قم طی مدت چهار سال، 

هشت میلیون اصله نهال است.
وی افزود: در این طرح تاکید بر فرهنگ سازی 
منابع طبیعی و جلب مشارکت آحاد مردم، بهره 
برداران عرصه های منابع طبیعی، صاحبان صنایع 

روحانیون،  نظامی،  و  بسیج  نیروهای  معادن،  و 
مردم  های  سازمان  دانشجویان،  و  آموزان  دانش 
نهاد، سرمایه گذاران و خیرین، مقامات و دستگاه 
های دولتی و عمومی است. به همین منظور، اعتبار 
در نظر گرفته شده برای این طرح، بسیار محدود 
بوده و می بایست از تمامی ظرفیت های استان برای 
اجرای طرح بهره گرفته شود. وی ادامه داد: هم 
اینک پس از گذشت یک سال از شروع این برنامه، 
یک میلیون و صد هزار اصله تولید نهال انجام شده 
و به میزان 5۰۰ هزار اصله در سطح یک هزار و ۴۳۰ 
هکتار، عملیات کاشت نهال به صورت مشارکتی 
انجام شده است. علاوه بر این در سطح 2۱۰ هکتار 

هم بذر پاشی صورت گرفته است.
شعاعی گفت:  از خصوصیات بارز اجرای عملیات 
سازمان  همکاری  و  مردمی  پویش های  مذکور، 
های مردم نهاد و استفاده از ظرفیت های دولتی 

و غیردولتی بوده است. بر اساس اقدامات صورت 
به  نهال  تولید  دوم، عملیات  پایان سال  تا  گرفته 

میزان سه میلیون اصله انجام خواهد شد.
از موانع اجرای  وی افزود: محدودیت اعتبارات 
بکارگیری  علیرغم  می آید،  شمار  به  طرح  این 
حداقل  تامین  به  نیاز  مشارکت،  های  ظرفیت 
تعهدات  اجرای  برای  سال  در  تومان  میلیارد   ۳۰
استان در قالب این طرح ملی است. گفتنی است 
قم به دلایل مختلف از جمله کاهش منابع آبی در 
ازبین  و  بیابانی  افزایش عرصه های  معرض خطر 
است،  مختلف  درمناطق  گیاهی  پوشش   رفتن 
برای  آن  منافع  که  طبیعی  منابع  حفظ  بنابراین 
عموم جامعه است وظیفه همگانی به شمار می آید 
و این مسئولیت در استان قم به دلیل شرایط خاص 
جغرافیایی و خطر گسترش عرصه های بیابانی از 

اهمیت بسزایی برخوردار است.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم :

طرح کاشت هشت میلیون درخت طبق برنامه پیش  می رود


